
رئیس جمهور:
به دنبال صلح و امنیت برای همه 

مردم دنیا هستیم
به  ما  الهی گفت:  ادیان  از رهبران  رئیس جمهور در دیدار جمعی 
به خاک هیچ کشوری چشم طمع  و  هیچ کشوری تعدی نکرده ایم 
نداریم بلکه به دنبال صلح و امنیت برای همه مردم دنیا هستیم.  دکتر 
مسعود پزشکیان در نخستین برنامه روز دوم سفر به نیویورک، صبح روز 
سه شنبه به وقت محلی، در دیدار جمعی از رهبران ادیان الهی، حرکت 
در مسیر حق و عدالت، مقابله با ظلم، پرهیز از هوای نفس و رفتار با 
مردم بر اساس کتاب خدا را از وجوه مشترک همه ادیان الهی برشمرد ... صفحه2

سیدعباس عراقچی: 
بحث کاهش تنش با رژیم صهیونیستی 

مطرح نبوده و نیست
در  حاشیه سازی ها  به  واکنش  در  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
خصوص سخنان اخیر رئیس جمهور گفت: صحبت های آقای رئیس 
جمهور را هم تقطیع، هم تحریف و هم تفسیر اشتباهی کردند، بار 
دیگر تاکید می کنم که هیچ بحثی در خصوص ضرورت تنش با رژیم 
صهیونیستی مطرح نبوده و نیست. سیدعباس عراقچی وزیر امور 
خارجه کشورمان که اکنون در نیویورک حضور دارد در گفت وگویی با 

شبکه سوم سیما در خصوص دیدارها انجام شده در جریان این ... صفحه 7چهارشنبه   4 مهر ماه 1403  21 ربیع الاول 1446 25 سپتامپر 2024  شماره 6041  سال بیست و هفتم  5000 تومان

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( خبرداد:

پیش بینی 80 برنامه
 به مناسبت 
ایام معصومیه

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم :

نرخ تورم استان قم
 ۷ دهم درصد 

کاهش یافته است

صفحه 4

صفحه 5

مدیرکل هواشناسی استان قم خبرداد:

 باد شدید و 
گردوخاک قم 

درمی نوردد

با حضور مسئولان ملی و استانی ؛

اختتامیه مسابقات 
قرآن و همایش یاوران 

وقف برگزار شد

صفحه 8

صفحه 1

آیت الله اعرافی در دیدار معاون رئیس جمهور: 

توسعه علم و فناوری پیوست بین المللی داشته باشد
صفحه 4

با حضور مسئولان ملی و استانی ؛

اختتامیه مسابقات قرآن و همایش یاوران وقف برگزار شد

آئین اختتامیه چهل و هفتمین دوره مسابقات قرآن کریم استان قم و همایش یاوران وقف، شامگاه 
دوشنبه دوم مهرماه ۱۴۰۳ در مجتمع فرهنگی امامزاده سیدعلی)ع( قم برگزار شد.

به گزارش ایمان در این مراسم که با حضور قاریان، حافظان، اصحاب قرآنی، واقفین، خیرین و 
متولیان حوزه وقف همراه بود، از برگزیدگان چهل و هفتمین دوره مسابقات قرآن کریم استان قم و 

همچنین یاوران وقف تقدیر به عمل آمد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در این همایش، حمایت از شرکت های دانش بنیان را از 
اقدامات قابل تحسین سازمان اوقاف و امور خیریه دانست که توانسته نیاز های فناورانه کشور را 

تامین نماید.
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به وجود سنت وقف در سایر کشور ها بویژه کشور های غربی 
افزود: در برخی کشور های استعماری غربی برخی از نیازهایشان از طریق وقف تامین می شود که 

ضرورت توجه بیش از پیش به وقف در کشورمان به عنوان سنت اسلامی را می طلبد. 
وی با تقدیر از اقدامات سازمان اوقاف در دو بعد تربیت جوانان قرآنی و برگزاری مسابقات گفت: 

بازسازی و زیباسازی بقاع متبرکه و امامزادگان از دیگر وظایف این سازمان است.
وجود ۸7۶7 بقعه متبرکه در سراسر کشور 

مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف نیز در این همایش ، یکی از ماموریت های 
این سازمان را احیای فرهنگ وقف و تشویق مردم به وقف های جدید برشمرد و وجود ۸۷۶۷ بقعه 

متبرکه در سراسر کشور خبر داد.
حجت الاسلام والمسلمین نوروزپور، با اشاره به اینکه مجموعا ۸۷۶۷ بقعه متبرکه در سراسر کشور 
وجود دارد، افزود: از این تعداد ۶ هزار امامزاده و ۳۹ پیغمبر در ۳۴ بقعه آرمیده اند و بقیه بقاع نیز 

متعلق به مشاهیر، علما و شخصیت های شاخص است.
مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف، وجود امامزادگان و فرزندان پیامبر گرامی 
اسلام )ص( را موجب خیر و برکت برای ایران اسلامی دانست و گفت: این بزرگواران چه در وقتی 

که در قید حیات بوده اند و چه پس از حیات شان منشإ خیرات زیادی برای سرزمین ما هستند.
توزیع بیش از ۲ میلیون و پانصد هزار بسته معیشتی

نوروزپور با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی در رابطه با لزوم قطب فرهنگی و اجتماعی 
شدن قباع متبرکه یادآور شد: در این راستا حدود ۵۰ هزار نفر از هیئت امنا و خدام در سراسر کشور 

مشغول خدمت و فعالیت های قرآنی و فرهنگی در جوار بقاع متبرکه هستند.
وی به بیان بخشی از فعالیت های انجام شده پرداخت و گفت: در طرح »قرار دوازدهم« و پس از 
فروکش کردن کرونا تاکنون در تاریخ دوازدهم هر ماه بسته معیشتی توزیع شده است که تعداد آن 

تاکنون به بیش از ۲ میلیون و پانصد هزار بسته رسیده است.
نوروزپور با اشاره به برگزاری کارگاه های شمیم خدمت در جوار بقاع متبرکه سراسر کشور گفت: 
اشتغال و کارآفرینی در این کارگاه ها جریان دارد و برای نوجوانان،  جوانان، زنان بی سرپرست و یا 

بدسرپرست امکان فعالیت و شغل فراهم می شود.
توجه به شرکت های دانش بنیان در موقوفات جدید 

مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف یکی از ماموریت های این سازمان را احیای 
فرهنگ وقف و تشویق مردم به وقف های جدید برشمرد و افزود: وقف های جدیدی همچون حمایت 
از علم و شرکت های دانش بنیان و یاری رساندن به استعدادهای درخشان و ازدواج و اشتغال آفرینی 

از جمله مواردی است که در راستای گسترش موقوفات برای آنها فعالیت صورت می گیرد.
نوروزپور با بیان اینکه ۳۵ شرکت دانش بنیان در سازمان اوقاف مستقر بوده و مشغول فعالیت اند، 

افزود: حفظ و حراست از موقوفات و احیا و بهره وری به آنها از وظایف مهم سازمان اوقاف است.

نوروزپور با اشاره به موضوع وقف جمعی خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط اقتصادی ممکن است 
برخی از مردم که علاقه به وقف دارند اما نتوانند به تنهایی اقدام کنند، لذا سازمان اوقاف طی 
همکاری با سازمان بورس و اوراق بهادار طرحی را روی دست گرفته که بر اساس آن مردم می توانند 

با مراجعه به سایت به صورت جمعی و گروهی موقوفه ایجاد کنند.
سالانه بیش از 2 هزار وقف جدید به ثبت می رسد 

مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف افزود: در این راستا ایجاد مراکز درمانی 
سرطان در چند نقطه کشور و همچنین ساخت مساجد،  حوزه های علمیه و دارالایتام ها با سهام های 

صد هزار تومانی در جریان کار است.
نوروزپور تعداد موقوفات فعلی را با ابتدای انقلاب قابل قیاس ندانست و گفت: ابتدای انقلاب 
سالانه ۲۰۰ وقف جدید به ثبت می رسید اما اکنون سالانه بیش از ۲ هزار وقف جدید به ثبت 
می رسد. این آمار نشان می دهد که بر خلاف برخی ادعاها استقبال مردم از فرهنگ وقف چندین 

برابر شده است.
مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف، برگزاری مسابقات بین المللی قرآن کریم را 
از ماموریت های دیگر این سازمان برشمرد و گفت: به برکت نظام اسلامی اکنون در هیچ جای دنیا 

مسابقه قرآنی برگزار نمی شود مگر اینکه نمایندگانی از ایران در آن مقام بیاورند.
حراست از موقوفات و حفظ نیات واقفین وظیفه متولیان امور وقف است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم طی سخنانی در این همایش ، ماه ربیع را ماه شادی 
اهل بیت علیهم السلام و محبان آن بزرگواران دانست و گفت: حضرت محمد)ص( اولین واقف در 

دین اسلام هستندکه بسیاری از موقوفات ایشان هنوز موجود است.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری افزود: اینکه واقفین عزیز بخشی از اموال و بعضا 

تمامی اموال خود را وقف می کنند، به تأسی از پیامبر گرامی اسلام و سایر معصومین )ع( است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم، فرهنگ وقف را مورد عنایت دین اسلام و ائمه معصومین )ع( 
دانست و گفت: حراست از موقوفات و امانت داری در حیطه حفظ نیات واقفین و اجرایی کردن آنها، 

از جمله وظایف متولیان امور وقف است.
حجت الاسلام اسکندری با اشاره به شبهه افکنی برخی از افراد در مورد برخی از موقوفات، یادآور 
شد: این افراد بدانند این کارشان خدمت به ضعفا و مستمندان نیست، چون جامعه امروز شدیدا به 
کمک به دهک های پایین نیاز دارد. بنابراین نباید به جای کمک به گسترش فرهنگ وقف، باعث 

شویم دل واقفان در هنگام وقف بلرزد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم، موقوفات را از مهم ترین مسائل مالی اسلام بیان کرد.

وی گفت: به دلیل تقارن مسابقات قرآن کریم و هفته وقف، تصمیم بر این شد تا به خاطر 
صرفه جویی در هزینه ها و جلوگیری از اتلاف وقت شرکت کنندگان، به جای برگزاری دو جلسه 

متفاوت، هر دو برنامه در یک جلسه گرفته شود.
در بخش تقدیر از یاوران وقف؛ از واقفان برتر، دستگاه های دولتی برتر در حوزه وقف، متولیان برتر، 
هیئت  امنای برگزیده، مدیران اجرایی برگزیده، مدیران مرکز افق برگزیده و نیز خادمان برگزیده بقاع 

متبرکه تقدیر به عمل آمد.
در بخش برگزیدگان چهل و هفتمین دوره مسابقات قرآن کریم استان قم نیز در دو بخش برادران 
و خواهران در رشته های حفظ کامل، حفظ ۲۰ جزء، حفظ ۱۰ جزء، حفظ ۵ جزء، قرائت تحقیق و 

ترتیل و دعاخوانی در دو گروه نوجوانان و بزرگسالان با اهدای جوایزی تقدیر شد.
لازم به ذکراست .اجرای گروه تواشیح بین المللی معراج قم از برنامه های دیگر آئین اختتامیه چهل 

و هفتمین دوره مسابقات قرآن کریم استان قم و همایش یاوران وقف بود.

شهردار قم تاکید کرد:

لزوم دقت و تسریع در اجرای پروژه بسط شرقی حرم مطهر
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اسرائیل از حمله به لبنان به دنبال چیست؟
با گذشت نزدیک به یک سال از حملات مرگبار 
رژیم آپارتاید اسرائیل به غزه، هرچند هدف اعلام 
شده صهیونیست ها یعنی نابودی حماس و مقاومت 
محقق نشد و اسرائیل متحمل خسارت های انسانی 
و اقتصادی بی سابقه و عظیمی شد که تا سال ها آثار 
خود را بر بخش های مختلف رژیم برجای خواهد 
و  خسارت ها  که  است  این  واقعیت  اما  گذاشت، 
تخریبی که در غزه و در نتیجه جنایت ضدانسانی و 
وحشیانه صهیونیست ها به وقوع پیوسته به گونه ای است که بازسازی آن بدون اغراق 
برای سالیان طولانی هم محقق نخواهد شد. شرایط نیز به گونه ای است که اسرائیل 
عملا کار را در غزه تا حد زیادی تمام شده می داند. آن ها به این باور رسیده اند که از 
بعد پایان دادن به جنگ، غزه تا مدت های طولانی برای آن ها تهدید قابل توجه و حتی 
بالقوه ای نخواهد بود. در این شرایط اکنون نوبت به لبنان و حزب الله رسیده است. 
صهیونیست ها معتقدند حزب الله نقش به شدت مؤثری در آنچه در جبهه نبرد غزه رخ 
می دهد بر جبهه پشتیبان یعنی عراق و یمن و حتی مقاومت فلسطین دارد. افزون بر 
اینکه نقش مستمر آن در جبهه شمال سرزمین های اشغالی در مشغول سازی جدی 
اسرائیل که یکی از بارزترین آن ها آوارگی ده ها هزار نفر از ساکنان منطقه شمالی و 
همچنین مشغول سازی ظرفیت یک سوم نیروهای نظامی اشغالگر در شمال است، به 
خودی خود به شدت بر پیکر رژیم ضربه زده است.به اذعان مقامات نظامی و امنیتی 
رژیم اشغالگر، حزب الله همچنان دارای قدرت نظامی قابل توجهی است که بخش 
معظم آن مورد استفاده قرار نگرفته است که می تواند معادلات را چه اکنون و چه در 
آینده دستخوش تغییر قرار دهد. به این جهت کابینه جنگ اسرائیل، تضعیف شدید 
قدرت حزب الله را راهبرد کنونی خود قرار داده است تا ضمن تضعیف طولانی مدت 
حزب از طریق ترور فرماندهان ارشد آن و تخریب امکانات و قدرت نظامی این جنبش، 
بتواند امنیت را به مناطق شمالی خود بازگرداند و  شهرک نشینان فراری و آواره را هم 
به مناطقشان برگرداند و حتی با تشکیل یک کمربند امنیتی در جنوب لبنان، کنترل 
امنیتی این مناطق را در اختیار بگیرد و امنیت مناطق خود را برای مدتی طولانی در 
کنترل خود بگیرد. در هفته های اخیر، ترورهای فرماندهان ارشد حزب الله و حملات 
الکترونیکی و تکنولوژیک مانند ماجرای پیجرها و بی سیم ها بخشی از برنامه اسرائیل 
برای قدرت نمایی و افزایش سطح تنش با حزب الله و البته تست میزان پاسخ مقاومت 
به آن بود. اسرائیل به این نتیجه رسیده است که نقطه تفوق آن به حزب الله، حملات 
موشکی از طریق بمباران جنوب و بیروت با جنگندهای پیشرفته است. به همین 
جهت به نظر می رسد در حال حاضر، اسرائیل با آگاهی از نقاط ضعف خود، تمایلی 
برای ورود زمینی به لبنان و هماوردی با حزب الله ندارد.   اسرائیل با شناختی که از 
توانایی های بالای نظامی حزب الله در جنگ زمینی و کلاسیک دارد، به دنبال آن 
است تا طی حملات سنگین هوایی، ضربات سهمگین و به شدت تضعیف کننده ای 
به مقاومت لبنان وارد کند و در صورت تحقق آن و یا عدم پاسخگویی مورد انتظار 
مقاومت، در مرحله بعد با تجاوز زمینی، جنگ علیه لبنان را ادامه دهد و در عمل، 
بازی را از دست حزب الله به عنوان مرکزیت جبهه پشتیبان خارج کند.  در این میان و 
از جمله در خصوص احتمال تجاوز زمینی، یک عامل تعیین کننده و مهم وجود دارد 
و آن سطح و نوع پاسخگویی حزب الله به تجاوزات امروز و روزهای آتی است. سطح 
و شکل پاسخ حزب الله در مرحله کنونی می تواند در شکل تقابل پیش روی میان 
اسرائیل و حزب الله مؤثر باشد. این موضوع برای صهیونیست ها یک نقطه مجهول 
و گنگ است و البته یک نقطه قوت برای مقاومت لبنان. آیا حزب الله واکنش های 
شدیدتر به تجاوزات هوایی سنگین صهیونیست ها نشان خواهد داد و به دنبال تغییر 
قواعد درگیری از جمله حمله به شهرها و خسارت های بشری خواهد رفت و نسبت به 
تجاوز زمینی احتمالی، برای نتانیاهو هزینه سازی خواهد کرد یا اینکه با همین سطح 
واکنش کنونی، به دنبال آن خواهد بود که پای اسرائیل را به تله جنگ زمینی با لبنان 
بیندازد و آنگاه درهای جهنم را در زمین خود به روی متجاوزان باز کند و تجربه جنگ 

۲۰۰۶ را به صورت شدیدتری علیه رژیم آپارتاید تکرار کند؟
                                                                                                                  کارشناس مسائل بین المللی 

چرا حوادث  درایران تکرار می شود؟
می گذرد.  طبس  معدن  حادثه ی  از  روز  چهار 

حادثه ای که جان پنجاه و دو هموطن را گرفت.
 یک- حالا تب ارسال پیام های تسلیت از سوی 
مقامات و مسئولان فروکش کرده است و چند روز 
معدنجوی  معدن  می شود.  عادی  اوضاع  دیگر 
طبس پنجاه و دو کارگر جدید را استخدام می کند 
و دیگر کسی سراغی سختی کار کارگران معدن 
معدن  کارگران  که  می کنند  فراموش  نمی گیرد. 
با حقوقی بسیار اندک، به قیمت جانشان هر روز سر کار می روند و بازمی گردند. 
شمارش معکوس برای حادثه ی بعدی و زخمی که قرار است بر دل ها بنشیند، 
آغاز خواهد شد.  اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۶ بود که در انفجاری در معدن زغال 
آبان ماه ۱۳۹۶،  از دست دادند. ۱۵  را  یورت، ۴۳ کارگر معدن جان خود  سنگ 
رئیس کل دادگستری استان گلستان اعلام کرد براساس جمع بندی گزارش کمیته 
حقیقت یاب، مقصر حادثه کارفرما بوده اما تکرار این فاجعه در فاصله ای این چنین 
کوتاه نشان می دهد ناظران ، مسئولان و سیاستگذاران از وظیفه ی اصلی خود یعنی 
تلاش برای پیشگیری از حوادثی از این دست غافل شده اند. این چنین است که هر 
از چندی اتفاقی رخ می دهد و اعداد بزرگتر می شود. البته که این ها عدد نیستند و 
پشت هر عدد یک زندگی نکرده، انبوهی آرزو و جانی از دست رفته پنهان است. دو- 
آمارهای تصادفات جاده ای را ببینید. تنها در سال ۱۴۰۲ بیست هزار و ۴۵ جان، در 
جاده های ایران از دست رفته است. سال های قبل از آن هم وضعیت همین بوده. کم 
و زیاد، هر سال در کمترین حالت پانزده هزار نفر و در بیشترین حالت بیست هزار نفر 
در این جاده ها می میرند اما خبری از تغییر نیست. همه چیز بر همان منوالی که بود 
پیش می رود و اگر سالی تعداد کشته ها کاهش یابد، فضا مساعد می شود تا مقامات 
و مسولان با آمارهای کاهش یافته عکس یادگاری بگیرند و افتخار کنند که به جای 
بیست هزار نفر، نوزده هزار نفر در جاده ها جان باخته اند. نکته ی تاسف بار اینکه کسی 
بزرگی اعداد را در جاده ها نمی بیند. مسافران نفر به نفر جان می بازند تا کار مسئولان 
کمتر شود و نیازی به تسلیت و همراهی نیز نداشته باشند. هیچ کجا عزایی عمومی 
برای بیست هزار جان باخته ی تصادفات جاده ای اعلام نمی شود. کیفیت خودرو و 
جاده و رانندگی نیز قرار نیست دستخوش تغییر شود. سه- این شرایط محصول نوع 
نگاه سیاستگذاران ایران است که »واکنش« را بر »کنش« ترجیح می دهند. کارویژه ی 
آنها واکنش است. هر اتفاقی که رخ می دهد واکنشی نشان می دهند و منتظر اتفاق 
بعدی می مانند. حالا از پس گذشت چهار روز از اتفاق فاجعه بار در طبس، پرچم های 
عزای عمومی در این شهر به تدریج جمع می شود و سایرین نیز سر کار خود می روند. 
با این احتمال که ممکن است دوباره گاز متان منفجر شود و معدنچیان بمیرند. تک به 
تک، گروهی ، زیر آوار، در انفجار ، در تصادف جاده ای و ... چهار- مقدس زاده، رئیس 
کانون شورای اسلامی کار خراسان جنوبی گفته است: یک سنسور گاز متان نداریم. 
اگر یک سنسور گاز متان مانند معدن مرکزی داشتیم این اتفاق نمی افتاد. همتی، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز گفته است: »شرایط سخت کاری و بازنشستگی 
کارگران عزیز روی دیگر ناترازی ها و برداشت ارزش افزوده کشور توسط کاسبان تحریم 
است.« اما روزنامه ای اصولگرا خود مساله ی تحریم را در این ماجرا موثر دانسته است. 
هر چه هست تکرار مکرراتی است که مدت های طولانی است می شنویم. در حالی 
که جان کارگر معدن در گرو وجود سنسور متان است، مقامات دولتی درگیر اظهار 
نظر در خصوص رجیستری یک نوع گوشی خاص هستند و وقتشان صرف تلاش 
برای قطع دسترسی کاربر ایرانی به این گوشی است و همه جا سئوال این است که 
بالاخره خودروی دست دوم وارد می شود یا خیر؟ کاش مقامات دولتی تصمیم بگیرند 
درباره ی سنسور متان حرف بزنند، درباره ی سیستم های ایمنی، درباره ی ارتقای 
امنیت شغلی و تحریم را بابت این ماجرا دور بزنند. پنج- روزدوشنبه انفجارهای پیاپی 
در شهرک صنعتی در گرمسار رخ داده، قبل تر هم این اتفاق افتاده و تا زمانی که 
روال همین است باز هم رخ خواهد داد. ایران و ایرانی همیشه در معرض تسلیت گویی 

است مادامی که واکنش بر کنش ترجیح دارد. 

اخبار

ظریف: در دام روایت سازان نیفتیم

بجای رسانه های صهیونیستی
 به خدمتگزاران خود اعتماد کنیم 

معاون راهبردی رئیس جمهوری گفت: در دام روایت سازانی که ۷۰ سال است 
چهره ای وارونه از منطقه ما ساخته اند نیفتیم و بجای رسانه های صهیونیستی به 

خدمتگزاران خود اعتماد کنیم.
محمدجواد ظریف در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:

»دکتر پزشکیان مستدل ترین دفاع از مقاومت مردم فلسطین، لبنان و یمن را در 
نیویورک بیان کردند و با صریح ترین عبارات، جنایات رژیم اسرائیل و برخورد دوگانه 
کشورهای غربی با موضوعاتی همچون تسلیحات، جنگ و حقوق بشر را افشا نمودند 
و نشان دادند که این اسراییل نسل کش است که متجاوز، دارندهٔ سلاح هسته ای و 
تهدید منطقه و جهان بوده و بر بنیاد ترور و آپارتاید شکل گرفته و تداوم یافته است، 
نه ایران که مدافع قربانیانِ اشغال و نسل کشی، منادی صلح و مطالبه گرِ خلع سلاح 

هسته ای در منطقه و جهان است.
در دام روایت سازانی که ۷۰ سال است چهره ای وارونه از منطقه ما ساخته اند نیفتیم 

و به جای رسانه های صهیونیستی به خدمتگزاران خود اعتماد کنیم.
 امروز مردم جهان پس از مشاهده یازده ماه نسل کشی رژیم اسرائیل، آماده دریدن 

پرده های دروغ و وارونه سازی روایت صهیونیستی از ایران و منطقه هستند.
همان گونه که رهبری فرزانه در پیام تاریخی خود به دانشجویان آمریکایی بیان 

فرمودند، »شما اکنون در طرف درست تاریخ ایستاده اید«.
منطق دکتر پزشکیان نیز به این جریان »در طرف درست تاریخ« کمک می کند و 
برای همین است که رسانه ای که بازگوکننده مواضع صهیونیست ها بوده است به آن 
می تازد. بیائیم یک بار و برای همیشه در یک »وفاق ملی« روایت خطرناک و دروغین 

امنیتی سازی اسرائیل از ایران و مقاومت را نابود کنیم.
 

وزیر کشور:

 پیشگیری از آسیب های اجتماعی
 باید راهبرد اصلی باشد

وزیر کشور گفت: پیشگیری هزینه بسیار کمتری نسبت به درمان دارد و از این رو در 
حوزه های فرهنگی، پرورشی و تربیتی باید راهبرد اصلی ما پیشگیری از آسیب های 

اجتماعی باشد.
به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، یکصد و شصت و هشتمین جلسه 
شورای اجتماعی کشور با حضور اسکندر مومنی و نمایندگان نهاد ها و سازمان های 

مختلف در وزارت کشور تشکیل شد.
وزیر کشور در این جلسه ضمن عرض تسلیت حادثه معدن طبس، شروع به کار 
تقریبا همزمان مجلس، دولت و برنامه هفتم را فرصتی مغتنم برای هماهنگی و 
هم افزایی برشمرد و گفت: در مورد برنامه ها و تکالیف برنامه هفتم در حوزه اجتماعی 
همه سازمان ها و نهاد های عضو این شورا باید طبق برنامه به وظایف خود عمل کنند.
مومنی با اشاره به اهمیت وظایف شورای اجتماعی کشور اظهار کرد: برنامه ها و 
تکالیف محوله این شورا باید با رویکرد کارشناسانه بررسی شود و با توجه به وظایف 
محوله، پیشرفت هریک از دستگاه ها ارزیابی شود. علی رغم فعالیت هایی که تاکنون 

انجام گرفته، هنوز کار های بسیار زیادی در حوزه اجتماعی باید صورت پذیرد.
وزیر کشور آسیب شناسی را قدم مهمی در حل معضلات دانست و اظهار کرد: در 
بسیاری از حوزه های اجتماعی مسئله را به درستی نشناخته ایم و یا تصور کرده ایم 
با ساده سازی موضوع می توانیم آسیب های اجتماعی را حل کنیم، در حالی که 
موضوعات این حوزه مانند طلاق، سوءمصرف مواد مخدر و ... ماهیت پیچیده دارد و 

نیازمند راه حل های چندوجهی است.
دکتر مومنی تاکید کرد: گرچه شرایط محیطی یکی از عوامل مهم و موثر در ظهور 
و بروز آسیب های اجتماعی است، اما دستگاه ها نباید حل معضلات را به برطرف 
شدن این عوامل منوط کنند. شورای اجتماعی نه یک دستگاه اجرایی، بلکه نهادی 
هماهنگ کننده است. باید علاوه بر کلیات و اولویت های راهبردی، به جزئیات و 

فرصت هایی که در مسیر هریک از دستگاه ها وجود دارد نیز توجه کنیم.
رئیس شورای اجتماعی کشور رویکرد اصلی در حوزه آسیب های اجتماعی را 
پیشگیری دانست و افزود: پیشگیری هزینه بسیار کمتری نسبت به درمان دارد و 
از این رو در حوزه های فرهنگی، پرورشی و تربیتی باید راهبرد اصلی ما پیشگیری از 

آسیب های اجتماعی باشد.
  

سخنگوی دولت:

یک نسل کشی تمام عیار در غزه و لبنان 
در جریان است

سخنگوی دولت چهاردهم در نخستین نشست خبری گفت: یک نسل کشی تمام 
عیار در غزه و لبنان در جریان است و متأسفانه شاهد نسل کشی توأم با رفتارهای 

منزجرکننده و دیوانه وار یک رژیم نژادپرست هستیم.
فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت چهاردهم در نخستین نشست خبری خود با 
حضور خبرنگاران ضمن تسلیت حادثه جان باختن کارگران معدن زغال سنگ در 
طبس گفت: دولت جمهوری اسلامی ایران فاجعه معدن زغال سنگ در طبس را 
به ملت داغ دیده و جامعه کارگری تسلیت عرض می کند. دولت برای این موضوع 
با جدیت برای بهبود شرایط کاری و ضوابط ایمنی تلاش می کند تا از تکرار چنین 

فجایعی جلوگیری کند.
وی افزود: بر اساس دستور هیأت دولت، گزارشی از این اتفاقات ایجاد شده در 

معدن طبس و جلوگیری از تکرار آن به مردم عزیز ایران ارائه خواهد شد.
سخنگوی دولت تاکید کرد: لازم است به همه کودکانی که ماه مهر خود را با داغ 
پدر شروع کردند، به عنوان یک معلم و مادر، صمیمانه تسلیت عرض کنم و از خداوند 

منان تقاضا دارم، دعای خیر خود را بدرقه راه آنان کنم.
سخنگوی دولت تاکید کرد: این فاجعه نه تنها قلب خانواده های جان باختگان را 
جریحه دار کرد، بلکه بار دیگر ضرورت بازنگری در اصلاح قوانین و رویه های مرتبط با 
ایمنی محیط کار را نمایان کرد. مهاجرانی با اشاره به تجاوز اخیر رژیم صهیونیستی به 
لبنان، اظهار کرد: گسترش جنگ در منطقه و مخاطرات آن در لبنان، جنایات رژیم 
صهیونیستی در فلسطین، غزه و لبنان را به شدت محکوم می کنیم و این حملات 
را علیه بشریت و انسانیت می دانیم و از این رو لزوم مداخله جدی شورای امنیت را 

خواستاریم و اشتیاق بی پایان مردم را برای یک زندگی زیبنده و مترقی را خواستارم.
  

هشدار عراقچی به حامیان رژیم صهیونیستی؛

 مسئولیت عواقب حملات به لبنان
 با آمریکا است

وزیر امور خارجه کشورمان ضمن هشدار نسبت به وقوع یک جنگ گسترده در 
منطقه گفت: چنانچه ایالات متحده و دیگر دوستان رژیم صهیونیستی حملات آن 

رژیم را متوقف نکنند باید مسئولیت عواقب آن را بپذیرند.
سید عباس عراقچی وزیر امورخارجه کشورمان در دیدار با آنتونیو تایانی وزیر امور 
خارجه ایتالیا ضمن محکومیت حمله رژیم صهیونیستی به لبنان هشدار داد که 
منطقه در آستانه یک جنگ گسترده است و چنانچه ایالات متحده و دیگر دوستان 
رژیم صهیونیستی حملات آن رژیم را متوقف نکنند باید مسئولیت عواقب آن را 

بپذیرند.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به درخواست ایتالیا و برخی کشورهای دیگر 
برای آتش بس فوری در لبنان گفت این بر عهده حامیان رژیم صهیونیستی است که 
آن رژیم را به توقف حملات وحشیانه خود که ثمره آن تا کنون شهادت صدها نفر 
از جمله ده ها کودک بوده است، وادار سازند. عراقچی با تاکید بر استیصال رژیم 
صهیونیستی و عدم دستیابی به هیچ یک از اهداف خود در غزه، علی رغم حدود 
یک سال کشتار وحشیانه، گفت نباید اجازه داد آن رژیم آتش جنگ را به تمامی 
منطقه گسترش دهد تا خود را از استیصال نجات دهد. وزیر امور خارجه ایتالیا در 
این دیدار با اشاره وخامت اوضاع در جنوب لبنان بر ضرورت تلاش های دیپلماتیک 

برای جلوگیری از جنگ و برقراری آتش بس تاکید کرد.

رئیس جمهور در دیدار جمعی از رهبران ادیان الهی گفت: ما به هیچ کشوری 
تعدی نکرده ایم و به خاک هیچ کشوری چشم طمع نداریم بلکه به دنبال صلح و 

امنیت برای همه مردم دنیا هستیم.
 دکتر مسعود پزشکیان در نخستین برنامه روز دوم سفر به نیویورک، صبح روز 
سه شنبه به وقت محلی، در دیدار جمعی از رهبران ادیان الهی، حرکت در مسیر 
حق و عدالت، مقابله با ظلم، پرهیز از هوای نفس و رفتار با مردم بر اساس کتاب 
خدا را از وجوه مشترک همه ادیان الهی برشمرد و افزود: در دنیای امروز ما، همه 
دعوا ها ناشی از منیت، خودمحوری و هوای نفس است، موضوعی که در تمام 

کتب آسمانی و ادیان الهی، انسان از آن نهی شده است.
رئیس جمهور در ادامه حق خواهی و حق طلبی را صفات بارزه پیروان همه ادیان 
عنوان کرد و افزود: اگر همه ما به دنبال حق باشیم، می توانیم بر سر اعاده حقوق 

جنسیت ها، قومیت ها و همه انسان ها تفاهم کنیم و اختلافی باقی نخواهد ماند.
دکتر پزشکیان در ادامه ایمان به تمام پیامبران الهی را از صفات برجسته پیروان 
دین مبین اسلام دانست و تصریح کرد: بر اساس آیات قرآن کریم، خداوند متعال 
از همه پیامبران خود میثاق گرفته است تا راستگویان را از صداقتشان در ایمان و 

عمل صالح بازخواست کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: در دنیای امروز که به راحتی دروغ گفته می شود 
و مدعیان حقوق بشر با بی شرمی از شقی ترین و پلیدترین انسان ها که زنان و 
کودکان بی گناه را به خاک و خون می کشند، حمایت می کنند، اگر ما واقعا به 

دنبال حق و عدالت باشیم، نباید شناعت یک عده ما را از این مسیر باز دارد.
دکتر پزشکیان با تاکید بر اینکه اگر ما بر اساس آموزه های دینی و الهی به دنبال 
حق و عدالت باشیم، هیچ دعوا و اختلافی وجود نخواهد داشت، تصریح کرد: 
هیچ پیامبری مبعوث نشده که بگوید بر اساس حق عمل نکنید، دروغ بگویید و یا 
ستم به مظلوم را تحمل کنید و اگر ما پیروان واقعی ادیان الهی هستیم، نباید به رنج 

و ظلم و زور و ستمی که کره خاکی ما را فرا گرفته بی  اعتنا باشیم.
شرم آور است که به اسم تمدن زنان و کودکان را می کشند

رئیس جمهور اظهار داشت: ما در شرایطی در سازمان ملل متحد با شعار های 
صلح، توسعه، عدالت و پیشرفت دور هم جمع شده ایم که این روز ها هزاران زن و 

کودک در غزه و لبنان بمباران می شوند و این واقعاً شرم آور است.
دکتر پزشکیان با بیان اینکه رجوع به فطرت الهی و انسانی گمشده ی دنیای 
امروز است، افزود: امام حسین علیه السلام در کربلا و ساعاتی قبل از شهادت 
فرمودند که اگر دین ندارید آزاده و آزاد مرد باشید؛ کشتن زن و کودک بی گناه از 

انسانیت و مردانگی به دور است.
رئیس جمهور متهم کردن ایران به تروریسم را یک دروغ و تهمت بزرگ از سوی 
مدعیان حقوق بشر و حامیان واقعی تروریسم دانست و اظهار داشت: ما به هیچ 
کشوری تعدی نکرده ایم و به خاک هیچ کشوری چشم طمع نداریم بلکه به دنبال 

صلح و امنیت برای همه مردم دنیا هستیم.

دکتر پزشکیان در پایان ابراز امیدواری کرد حضور ارزشمند رهبران ادیان الهی 
در هفتاد و نهمین مجمع عمومی سازمان ملل در رساندن پیام انسانیت، حق و 

عدالت موثر واقع شود.
آتش بس فوری در غزه پیش نیاز توسعه و صلح جهانی است 

مسعود پزشکیان در ادامه برنامه های نخستین روز سفر خود به نیویورک در 
نشست میثاق آینده که با حضور و سخنرانی سران کشور های مختلف برگزار شد، 
با تاکید بر اینکه ایران خواستار منطقه ای قوی، متحد، امن و باثبات است که در آن 
منابع کشور های منطقه برای هم افزایی در جهت پیشرفت اقتصادی و اجتماعی 
و رفع مشکلات مشترک مصرف شود اظهار داشت: به عنوان قربانی تروریسم 
همواره پیشگام مبارزه با این پدیده شوم بوده و آماده همکاری با کشور هایی 

هستیم که به دنبال مقابله واقعی با تروریسم هستند.
رئیس جمهور همچنین دستیابی به صلح و توسعه را نیازمند احترام به حق 
توسعه کشور ها، توجه به اولویت های توسعه ای و ویژگی های فرهنگی، رعایت 
اصول انصاف و اجرای تعهدات کشور های توسعه یافته در برابر کشور های در حال 
توسعه دانست و افزود: تحریم های یک جانبه، دستیابی به اهداف توسعه پایدار را 
متوقف کرده و این واقعیت می بایست در هر سندی که برای آینده تهیه می گردد 
لحاظ شود. وی افزود :ایران خواستار منطقه ای قوی، متحد، امن و باثبات است 
که در آن منابع کشور های منطقه برای هم افزایی در جهت پیشرفت اقتصادی و 
اجتماعی و رفع مشکلات مشترک مصرف شود.در جهانی که مردم غیرنظامی در 
غزه با قساوت کشته می شوند، تروریسم کورِ دولتی کودکان و زنان را به خاک و 
خون می کشد و از نسل کشی و ترور حمایت می شود هیچ سندی صلح و توسعه 

را تضمین نخواهد کرد.
 پزشکیان تاکید کرد :پایان اشغالگری، توقف آپارتاید در فلسطین و آتش بس 
فوری در غزه پیش نیاز توسعه و صلح جهانی است. جمهوری اسلامی ایران آماده 

همکاری با دیگر کشور ها برای دستیابی به اهداف مشترک جهانی است.

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور 
با اشاره به حواشی مطرح شده در مورد پاسخ دکتر 
پزشکیان به یک سؤال، گفت: روایت بریده و گزیده 
بلومبرگ از پاسخ رئیس جمهور به یک سوال، گزینشی 

و غیردقیق بود.
و  ارتباطات  سید محمد مهدی طباطبایی معاون 
اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور در صفحه شخصی 
خود در فضای مجازی گزارشی از اولین روز حضور 
رئیس جمهور در نیویورک ارائه کرد و نوشت: گفتگوی 
با  پزشکیان  رئیس جمهور  متفاوت  و  نکته  پر  بسیار 
امریکایی،  های  رسانه  ستون نویسان  و  سردبیران 
فحوای کلام دکتر پزشکیان صلح جهانی بود و مقابله با 

جنگ افروزی و کشتار جمعی. طباطبائی تاکید کرد: 
روایت بریده و گزیده بلومبرگ از پاسخ رئیس جمهور به 
یک سوال، گزینشی و غیردقیق بود. حکم »لَا تَقْرَبُوا 

لَاةَ« را داشت وقتی بقیه آیه گفته نشود. الصَّ
وی در ادامه مطلب خود آورده است: در دیدار با گروه 
الدرز یا ریش سفیدها هم پیام رسان عزت ملت ایران 
امت اسلامی خصوصا  منادی مظلومیت  و هم  بود 
با  مؤثر دوجانبه  در ملاقات های  لبنان.  و  مردم غزه 
رئیس شورای اروپا، رؤسای جمهور سوئیس، فنلاند، 
ترکیه، تاجیکستان و پادشاه اردن و دبیرکل سازمان 
مورد  و  شد  دنبال  مهم  محورهای  همین  نیز  ملل 
گفت وگو قرار گرفت. معاون ارتباطات و اطلاع رسانی 

دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه سخنرانی در نشست 
سران میثاق آینده نیز بخش مهمی از برنامه های دیروز 
فرید  و   CNN با  اختصاصی  مصاحبه  نوشت:  بود، 
زکریا بخش پایانی برنامه های روز نخست کاری رئیس 
جمهور پزشکیان در نیویورک بود. تمامی ملاقات ها در 
محل اقامت آقای رئیس جمهور پزشکیان برگزار شد و 
روسای جمهور در هتل محل اقامت ایشان حضور پیدا 
کردند جز دیدار با ملک عبدالله و دبیرکل سازمان ملل 
که در محل سازمان ملل بود و دیدار با اردوغان که در 
سر راه عزیمت به سازمان ملل در محل خانه ترک انجام 
ایرانی در کمال احترام میهمان رئیس  شد و هیأت 

جمهور ترکیه بود.

معاون دفتر رئیس جمهور:
خبر بلومبرگ از اظهارات رئیس جمهور، گزینشی و غیردقیق بود

رئیس جمهور در دیدار جمعی از رهبران ادیان الهی:

به دنبال صلح و امنیت برای همه مردم دنیا هستیم

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با اشاره به جلسه این 
کمیسیون، گفت: وزیر اطلاعات تاکید کرد که رژیم صهیونیستی با حمایت آمریکا و 
غرب تنش منطقه را جهانی خواهد کرد و البته پاسخ محکمی به جنایت های رژیم 

صهیونیستی داده خواهد شد.
ابراهیم رضایی در توضیح نشست عصر امروز سه شنبه - سوم مهرماه - کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی به خبرنگاران گفت: در این 
جلسه که با حضور حجت الاسلام اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات در محل کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس برگزار شد، ابتدا سوال حمید رسایی، نماینده 
مردم تهران و ۱۷ نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی از وزیر اطلاعات درباره نحوه 
انتصابات اخیر در دولت و استعلام از دستگاه هایی مانند وزارت اطلاعات مطرح شد و 

این نمایندگان نسبت به برخی انتصابات در پُست های حساس معترض بودند.
وی تصریح کرد: حجت الاسلام خطیب، در پاسخ به این سوال تاکید کرد که به 
همه استعلام ها پاسخ داده و پاسخگو هستیم و دولت خود را موظف به رعایت قانون 
می داند. نماینده مردم دشتستان در مجلس اضافه کرد: آقای رسایی از پاسخ های وزیر 
اطلاعات قانع شد، اما تاکید کرد که اصل اشکال در این زمینه باقی است، ولی به وزیر 

اطلاعات و وزارت اطلاعات مربوط نیست و دیگران در این زمینه باید پاسخگو باشند.
رضایی با اشاره به سخنان وزیر اطلاعات درباره برخی از مسائل منطقه به ویژه لبنان، 
اظهار کرد: وزیر اطلاعات تاکید کرد که حزب الله لبنان موفقیت های زیادی داشته و 

سامانه گنبد آهنین رژیم صهیونیستی آسیب جدی دیده است و رژیم صهیونیستی به 
دلیل موفقیت های حزب الله لبنان ناچار شده است که حالت فوق العاده در سرزمین 
سرزمین های اشغالی اعلام کند. وی افزود: حجت الاسلام خطیب تاکید کرد که 
جنایات رژیم صهیونیستی با پشتیبانی و حمایت تسلیحاتی ایالات متحده آمریکا 
انجام می شود. البته مقاومت برای ادامه جنگ آماده است و رژیم صهیونیستی شرایط 
سختی را در پیش دارد. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
بیان کرد: وزیر اطلاعات در این جلسه تاکید کرد که رژیم صهیونیستی با حمایت 
آمریکا و غرب تنش منطقه را جهانی خواهد کرد و البته پاسخ محکمی به جنایت های 
رژیم صهیونیستی داده خواهد شد. رضایی اظهار کرد: وزیر اطلاعات گفت مسئولان 
وزیر  کنند. همچنین  رعایت  و  بگیرند  را جدی  پروتکل های حفاظتی  باید  کشور 
اطلاعات در مورد اتباع بیگانه نیز گفت که در موضوع اتباع اختلافی با سایر دستگاه ها 

نداریم و آمادگی برای تدوین لایحه ای در این زمینه وجود دارد.
وی یادآور شد: وزیر اطلاعات گفت که دشمن تصمیم گرفته است که ایران را ناامن 
کند و ناامنی را به داخل بکشاند. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره 
توضیحات وزیر اطلاعات در خصوص وضعیت مرزها و ورود اتباع بیگانه به کشور اظهار 
کرد: آقای خطیب تاکید کرد که موضوع هوشمندسازی مرز در دستور کار است. 
همچنین وی گفت انسجام اجتماعی در داخل وضعیت خوبی دارد و باید تلاش کنیم 

که این انسجام در داخل حفظ و تقویت شود.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی به نقل از وزیر اطلاعات:

پاسخ محکمی به جنایت های رژیم صهیونیستی می دهیم

سیدرضا قزوینی غرابی*

سخنگوی قوه قضاییه با بیان اینکه دستگاه قضایی 
از انتقال زندان ها استقبال می کند، گفت: دستگاه 
قضایی راههای جدیدی را برای تحقق این سیاست 
دنبال کرده  که یکی از این راه ها استفاده از پابندهای 

الکترونیکی است.
مشترک  نشست  در  سه شنبه  روز  جهانگیر  اصغر 
سخنگوی قوه قضاییه و حجت الاسلام والمسلمین 
هادی صادقی رئیس مرکز توسعه حل اختلاف کشور 
با اشاره به حادثه غم انگیز معدن زغال سنگ در طبس 
اظهار  ایران  ملت  و  آنها  خانواده  به  تسلیت  ضمن 
داشت: بلافاصله دستگاه قضایی پس از وقوع حادثه 
با دستور ریاست قوه قضاییه برای بررسی وضعیت و 
برخورد با قصور با تقصیر احتمالی ورود کرد همچنین 
به دادستانی کل کشور و سازمان بازرسی کل کشور 
نیز دستور داده شد تا اقدامات قانونی لازم را انجام 

دهند تا از تکرار این حوادث جلوگیری شود.
جهانگیر در ادامه با اشاره به آغاز سال تحصیلی 
جدید این ایام را به همه دانش آموزان و دانشجویان 
تبریک گفت و افزود: اگر همه ارکان کشور در جهت 
خدمت به علم باشند و در این مسیر به درستی علم 
آموزان قدم بردارند، پیشرفت و توسعه حاصل خواهد 

شد.
آخرین وضعیت پرونده »دورج ویکینگ« با 

۱4۳۹ شاکی
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره 

آخرین وضعیت پرونده موسوم به »دورج ویکینگ« 
گفت: این پرونده در رابطه با اقدامات یک شرکت که 
در سال ۱۳۹۹ با وعده  سودهای کلان تاسیس شد، 
اکنون در استان آذربایجان شرقی در حال رسیدگی 

است.
وی توضیح داد: ۱۴۳۹ نفر علیه این شرکت شکایت 
خود را ثبت کرده اند و پرونده ۲۵ متهم شناخته شده 
دارد و اتهام متهم ردیف اول افساد فی الارض، تشکیل 
در  اکنون  که  است  کلاهبرداری  و  مجرمانه  گروه 
بازداشت به سر می برد همچنین برای همه ۲۵ متهم، 
قرار جلب به دادرسی صادر شده است و این پرونده در 

شرف صدور قرار نهایی و تنظیم کیفرخواست است.
جهانگیر با اشاره به ارسال پیامک هایی برای شکات 
به  توجه  با  افزود:  پرونده،  شدن  مختومه  بر  مبنی 
استان  دادگستری  در  رسیدگی  و  پرونده  تجمیع 
آذربایجان شرقی، ارسال پیامک به معنای مختومه 
آذربایجان  استان  در  پرونده  این  بلکه  نیست  شدن 

شرقی در حال پیگیری است.
آخرین وضعیت پرونده فساد در فوتبال 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره 
آخرین وضعیت پرونده فساد در فوتبال گفت: در این 
آزاد  از زندان  با تودیع وثیقه  پرونده تمامی متهمان 
شدند همچنین پرونده مسئولان سابق مس رفنسجان 
دنبال می شود و متهمان برای اخذ آخرین دفاع احضار 

شدند.

وی ادامه داد: ۲ نفر از متهمان حاضر شدند و پنج 
نفر از آنها در جلسه حاضر نشدند و از  این حق خود 

استفاده نکردند.  
جهانگیر اضافه کرد: ۲ نفر از افرادی که تحت رمال 
و  شدند  اتهام  تفهیم  بودند،  مطرح  پرونده  این  در 
دادستان مرکز استان هم گفت حداکثر ظرف یک ماه 

قرار نهایی پرونده صادر خواهد شد.
در زمینه ارائه خدمات تبعیضی میان زندانیان نداریم
به سوالی مبنی  پاسخ  سخنگوی قوه قضاییه در 
بر اینکه پس از صدور نامه فائزه هاشمی، نامه هایی 
مبنی بر تبعیض ارائه خدمات در زندان ها مطرح شده 
است، آیا تبعیضی میان زندانیان وجود دارد؟، گفت: 
در زمینه ارائه خدمات تبعیضی میان زندانیان نداریم.

و  زندان ها  تجربه خود در سازمان  به  اشاره  با  وی 
بازدید از زندان های دیگر کشورها تصریح کرد: کیفیت 
خدمات ارائه شده در زندان ها به نحوی است که در 

مقایسه زندان های کشورهای دیگر بهتر هستیم.  
جهانگیر درباره اعطای مرخصی به زندانیان اظهار 
اساس  بر  مرخصی  از  زندانیان  بهره مندی  داشت: 
چهارچوب ها و قواعدی معین است که مقام قضایی 
مشخص می کند؛ اگر به نوعی تشخیص دهند که 
مجرم حسن رفتار دارد، سازمان زندان ها به وظیفه 
خود عمل می کند؛ از این رو در این بخش تفاوت هایی 
وجود دارد که به معنای تبعیض نیست بلکه به معنای 

اجرای قانون است.

سخنگوی قوه قضاییه :

دستگاه قضایی از انتقال زندان ها استقبال می کند 

زهرا علی اکبری*
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 راهکارهای کمک به کودک مبتلا به سندرم پای بی قرار چگونه سرماخوردگی، آنفلوآنزا یا کرونا را تشخیص دهیم؟
در این فصل از سال که انواع ویروس های تنفسی به طور گسترده 
مردم  از  بسیاری  ذهن  به  که  سوالی  می کنند،  گردش  به  شروع 
علائم  بین  تفاوت  می توان  چگونه  که  است  این  می کند  خطور 

سرماخوردگی، آنفلوآنزا و کووید را تشخیص داد؟ 
هر ساله با آغاز فصل پاییز و کاهش تدریجی دما، بیماری های 

تنفسی گسترش می یابند و شمار بالایی از افراد را مبتلا می کنند.
 Hackensack Meridian دکتر »ویلیام برایان گلن« از گروه پزشکی
در نیوجرسی، آنچه را که باید بدانید برای آمادگی برای هر ویروسی 
که در پاییز و زمستان امسال به سراغ شما می آید را به اشتراک می 

گذارد.
گلن خاطرنشان کرد: چالش سرماخوردگی، آنفلوآنزا و کووید۱۹ 

این است که علائم این عفونت ها، شباهت زیادی با هم دارند.
به صورت سرفه، عطسه،  تواند  می  حال سرماخوردگی  این  با 
آبریزش بینی، گلودرد و خستگی ظاهر شود، در حالی که آنفلوآنزا 
می تواند شامل همه این علائم به همراه سردرد، تب، لرز، بدن درد 

و خستگی باشد.
گلن گفت در عین حال، کووید می تواند با علائم سرماخوردگی و 
آنفلوآنزا، همراه با از دست دادن چشایی یا بویایی، اسهال، تهوع و 

استفراغ یا تنگی نفس ظاهر شود.
علائم سرماخوردگی به تدریج ظاهر می شوند، در حالی که علائم 
آنفلوآنزا به طور ناگهانی ظاهر می شوند. علائم کووید بین دو تا ۱۴ 
روز پس از قرار گرفتن در معرض سطح طول می کشد - و در برخی 

افراد می تواند به علائم شدیدتر تبدیل شود.
به  ابتلا  خطر  معرض  در  دیگران  از  بیشتر  افراد  از  برخی  آیا 

سرماخوردگی، آنفلوآنزا و کووید۱۹ هستند؟
به گزارش نشریه تخصصی »مدیکال اکسپرس«، سالمندان و 
همچنین کودکان و بزرگسالان مبتلا به بیماری های مزمن از جمله 
دیابت، بیماری های ریوی یا کلیوی، اختلالات متابولیک، بیماری 

قلبی و سرطان بیشتر مستعد ابتلا به عفونت های تنفسی هستند. 
گلن افزود: مصرف داروهای خاصی که سیستم ایمنی را تضعیف 
می کنند نیز می تواند افراد را در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به 

این بیماری ها قرار دهد.
اگر در سفر هستید، به یاد داشته باشید که فصل سرماخوردگی 
و آنفلوآنزا در محل مقصد شما ممکن است با شهر شما متفاوت 
باشد. همچنین اگر قصد سفر خارجی هم دارید، بهتر است از 

واکسن هایی که در مقصد شما مورد نیاز است، آگاه شوید.
اگر در خطر متوسط هر یک از این ویروس های تنفسی هستید، 
دستورالعمل های واکسن آنفلوآنزا و کووید را دنبال کنید. اگر به 

دلیل سایر شرایط یا نگرانی های سلامتی در معرض خطر بیشتری 
قرار دارید، باید با ارائه دهنده مراقبت های بهداشتی خود در مورد 

استراتژی پیشگیری برای بیماری صحبت کنید.
برای محافظت از خود در برابر همه این ویروس ها، مرتباً دست 
در  بپوشانید،  را  خود  دهان  سرفه،  هنگام  بشویید،  را  خود  های 
صورت عطسه روی شانه خود عطسه کنید، در صورت لزوم از ماسک 
استفاده کنید، به طور مرتب سطوح بسیار لمس شده )پیشخوان، 
دستگیره در، دستگیره توالت( را تمیز کنید، آب کافی مصرف کنید 

و در صورت نیاز استراحت کنید.
پزشکان برای درمان سرماخوردگی آنتی بیوتیک تجویز نمی کنند. 
دلیل آن هم روشن است: آنتی بیوتیک نه عوارض این بیماری را 
تسکین می دهد و نه تاثیری روی سرعت بهبودی خواهد داشت، 
چون کاربرد آنها برای از بین بردن عفونت های باکتریایی است؛ 

درحالیکه سرماخوردگی بیماری  ویروسی است.
چنانچه زمان و شرایطش مهیا باشد، بدن فردی معمولی که به 
بیماری های مزمن یا نقص ایمنی مبتلا نباشد، می تواند به  راحتی 

با سرماخوردگی مقابله کند.
دو نکته کلیدی برای کمک به بهبود سریع تر، استراحت و خواب  
است. برای جلوگیری از کم آبی بدن )هنگام ابتلا به سرماخوردگی( 

نیز مقدار زیادی آب و مایعات بنوشید.
برای  اما  است  خوب  گلودرد  تسکین  برای  هم  آب نمک  قرقره 

کودکان توصیه نمی شود.
هرچند گفته می شود که برای درمان سرماخوردگی اغلب نیازی 
نیست به پزشک رجوع کنیم اما اگر احساس کسالت شما برطرف 

نشد، می توانید از پزشک داروساز در داروخانه کمک بگیرید.
داروهای ضدسرفه و سرماخوردگی زیادی در بازار و داروخانه ها 
موجود است که پزشک داروساز می تواند در انتخاب درست یکی از 

آنها به شما کمک کند.

گزارش جدید محققان نشان می دهد؛

جلوگیری از پیشرفت بیماری کبدی
 با داروی دیابت

بیماری کبد چرب مرتبط با دیابت و چاقی می تواند به راحتی به سیروز 
 ۱-GLP کبدی تبدیل شود، اما تحقیقات جدید نشان می دهد که داروهای

مانند Ozempic می توانند به توقف آن کمک کنند.
در یک مطالعه جدید که چندین دهه به طول انجامید، افراد مبتلا به دیابت 
با اختلال متابولیک  و آنچه به عنوان بیماری استئاتوتیک کبدی مرتبط 
)MASLD( شناخته می شود، در صورت استفاده از داروهای GLP-۱ در 
مقایسه با سایر داروهای دیابت، ۱۴ درصد کمتر در معرض ابتلاء به سیروز 
بودند. به گفته تیمی به سرپرستی دکتر »فسیحا کانوال«، استاد گوارش در 
کالج پزشکی بیلور در هیوستون تکزاس، »یک داروی GLP-۱، سماگلوتید 

)Ozempic/Wegovy(، در این زمینه بسیار قوی به نظر می رسد.«
کانوال گفت: »به طور کلی، استفاده از داروهای GLP-۱ با خطر کمتر 
پیشرفت به سیروز و مرگ مرتبط بود.« آنها خاطرنشان کردند که این دارو باید 
در اوایل دوره MASLD مصرف شود: GLP-۱ به افرادی که MASLD آنها 
قبلًا به سیروز کبدی پیشرفت کرده بود کمکی نکرد. یک کبد سالم دارای 
محتوای چربی فقط ۵٪ از وزن بدن یا کمتر است، اما در MASLD چربی 
می تواند به سطوح ناسالم افزایش یابد که افراد را در معرض خطر سیروز، 
سرطان کبد یا حتی نیاز به پیوند کبد قرار دهد. چاقی و دیابت از عوامل خطر 
اصلی بیماری کبد چرب هستند. در مطالعه جدید، تیم تحقیق داده های 
بیش از ۳۲۰۰۰ فرد مبتلا به دیابت و MASLD را که همگی در بیمارستان 
تحت مراقبت بودند، بررسی کردند. میانگین سنی شرکت کنندگان حدود ۶۷ 
 ،)Ozempic( ۱ مانند سماگلوتید-GLP سال بود. نیمی از آنها یک داروی
لیراگلوتاید )Saxenda( یا دولاگلوتاید )Trulicity( را به عنوان درمان دیابت 
دریافت کرده بودند، در حالی که نیمی دیگر در وضعیت سلامت مشابهی 
بودند اما به جای آن گروه دیگری از داروهای دیابت به نام ۴s-DPP دریافت 

کردند. نتایج از سال ۲۰۰۶ تا پایان سال ۲۰۲۲ پیگیری شد.
 ۴-DPP ۱ در مقایسه با افرادی که از-GLP به گفته محققان، استفاده از
را ۱۴ درصد کاهش  به سیروز  پیشرفت  احتمال کلی  استفاده می کنند، 
می دهد. احتمال مرگ در طول دوره مطالعه نیز در میان مصرف کنندگان 
تا ۲۴  اثرات معمولًا در عرض ۱۸  GLP-۱، ۱۱ درصد کاهش یافت. این 
»ارتباط  گفت:  کانوال  گروه  شد.  آشکار   ۱-GLP از  استفاده  از  پس  ماه 
محافظتی این داروها در بیماران مبتلا به سیروز فعلی مشاهده نشد، و این 
امر بر اهمیت درمان زودتر در دوره بیماری MASLD تاکید دارد.« به گفته 
محققان، داروهای GLP-۱ وزن بدن، گلیسمی ]مشکلات قند خون[ و 
التهاب را کاهش می دهند- اقداماتی که می تواند خطر پیشرفت MASLD را 
کاهش دهد. تیم کانوال افزود: »در واقع، آزمایشات قبلی نشان داده است که 
داروهای GLP-۱ حتی می توانند بیماری کبد چرب را به طور کلی معکوس 
کنند.« در بدترین حالت، بیماری کبد چرب و سیروز می تواند منجر به سرطان 
کبد شود. با این حال، محققان می گویند که تعداد موارد سرطان کبد در این 
مطالعه به اندازه کافی زیاد نبود تا مشخص شود که آیا GLP-۱ می تواند خطر 

ابتلاء به سرطان کبد را نیز کاهش دهد.

بثورات پوستی ناشی از بستن پوشک در نوزادان؛

انواع ادرارسوختگی در کودکان و درمان های خانگی
ادرارسوختگی یا اگزمای پوشک عبارتی است که برای توضیح یک عارضهٔ 
پوستی تحریکی به کار می رود که روی پوست پوشیده شده با پوشک ایجاد 
می شود. ادرارسوختگی یکی از شایع ترین مشکلات پوستی در نوزادان و 
کودکان است و تقریباً ۷ تا ۳۵ درصد از کودکان زمانی این مشکل را تجربه 

می کنند.
ادرارسوختگی معمولًا در بین نوزادان ۹ تا ۱۲ماهه اتفاق می افتد؛ اما هر 
عارضه ای  است چنین  استفاده می کند ممکن  پوشک  که کودک  زمانی 
با  و  است  کوتاه مدت  ادرارسوختگی،  موارد  بیشتر  خوشبختانه  دهد.  رخ 

درمان های خانگی برطرف می شود.
انواع ادرارسوختگی

ادرارسوختگی یا اگزمای پوشک دو نوع است: 
. بثورات پوستی ناشی یا تشدید شده با پوشک

. بثورات پوستی که ربطی به استفاده از پوشک ندارند
همیشه هم والدین نمی توانند نوع و علت ادرارسوختگی را مشخص کنند. 
در بیشتر موارد فقط لازم است درمان های خانگی به کار گرفته شوند که در 
ادامه خواهیم گفت. اما اگر بثورات پوستی شدید بودند یا بدتر شدند باید 

کودک را پیش پزشک ببرید.
. بثورات پوستی ناشی یا تشدید شده با پوشک

ادرارسوختگی مرتبط با پوشک می تواند در اثر تحریک پوستی، یک عفونت 
قارچی و یا یک واکنش آلرژیک به وجود بیاید. اگر کودک چند بار اسهال 
شده باشد یا اخیراً آنتی بیوتیک مصرف کرده باشد ممکن است مکرراً دچار 

ادرارسوختگی مرتبط با پوشک شود.
درماتیت تحریکی عبارت پزشکی است که برای قرمزی و التهاب پوست 
در اثر هر محرکی )معمولًا ادرار یا مدفوع( به کار می رود. درماتیت تحریکی، 
معمول ترین علت ادرارسوختگی است که اغلب در ناحیه باسن، پایین شکم، 
اندام تناسلی و بالای ران ها دیده می شود و چین خوردگی های پوست معمولًا 

تحت تأثیر این عارضه قرار نمی گیرند.
علائم می توانند گوناگون باشند، از قرمزی و دردناک شدن نواحی از پوست 

که برآمده تا پوسته شدن تا بی قراری و گریه های کودک.
عفونت قارچی در صورتی ایجاد می شود که درماتیت تحریکی بیشتر از 
دو سه روز طول کشیده و مداوا نشده است. علائم درماتیت قارچی شامل 
قرمزی نواحی از پوست با تاول یا بدون تاول می شود که ممکن است پاره شده 
و پوسته شوند. عفونت های قارچی اغلب در چین خوردگی های پوست بین 

ران و بدن و چین خوردگی های پوست اطراف ناحیه تناسلی دیده می شوند.
واکنش آلرژیک نسبت به خود پوشک، علت کمتر شایع ادرارسوختگی 
است. علائم درماتیت تماسی آلرژیک شامل قرمزی و خارش و پوسته شدن 
پوست در ناحیه تماس با پوشک می شود. نواحی از پوست که با مواد رنگی 
پوشک در تماس اند ممکن است حساس شده و واکنش آلرژیک نشان بدهند. 
بعضی از پوشک ها ممکن است حاوی نگهدارنده باشند و باعث واکنش 

آلرژیک شوند.
. بثورات پوستی که ربطی به استفاده از پوشک ندارند

راش های پوستی غیرمرتبط با پوشک عوارض پوستی هستند که بر ناحیه 
پوشک اثر می گذارند؛ اما ناشی از پوشک نیستند و شامل سبوره، درماتیت 
آتوپیک، عفونت های باکتریایی، پسوریازیس، جرب و دیگر عوارض می شوند.
قرمز  تکه هایی  باعث  که  است  پوستی  عارضه  یک  سبوره ای  درماتیت 
ناحیه  در  این عارضه معمولًا  نوزادان می شود.  پوست  روی  و چرب  زرد  یا 
چین خوردگی های بین ران و بدن رخ می دهد و ممکن است جاهای دیگر 
هم باشد؛ مثلًا پوست سر، صورت و گردن و یا دیگر چین خوردگی های پوست 

مثل زیربغل، داخل آرنج و پشت زانوها.
درماتیت آتوپیک که به آن اگزما نیز می گویند معمولًا در نواحی پوشک 
دیده نمی شود؛ زیرا در این قسمت ها به خاطر پوشک رطوبت جمع می شود. 

اگر ناحیه پوشک دچار درماتیت آتوپیک شود ممکن است علائمی مانند 
خارش های مکرر وجود داشته باشد.

دیگر  یا  پوشک  ناحیه  در  می تواند  که  است  عفونتی  باکتریایی  عفونت 
قسمت های بدن به وجود بیاید. این عفونت اغلب ناشی از باکتری هایی است 
که به طور طبیعی روی پوست زندگی می کنند. عفونت می تواند وقتی خراشی 
روی پوست ایجاد می شود رخ دهد. علائم این عفونت تاول و ضایعاتی به رنگ 
عسل است. این ضایعات ممکن است خارش دار و دردناک باشند. پزشک باید 

علائم کودک را بررسی کند.
پسوریازیس یک عارضه پوستی است که باعث تکه های قرمز یا نقره ای رنگ 
روی پوست می شود. در ناحیه پوشک ممکن است پوسته وجود نداشته باشد.
توسط  که  است  پوستی  خارش دار  به شدت  عارضه  یک  گال  یا  جرب 
مایت هایی که در زیر پوست لانه کرده اند ایجاد می شود. علائم جرب معمولًا 
ناگهانی ایجاد می شوند و شامل قرمزی و خارش روی شکم، زیر بغل و پاها و 
اندام تناسلی می شود. در نوزادان و کودکان، کف دست ها و کف پاها اغلب 
تحت تأثیر گال قرار می گیرد. این بیماری معمولًا همه اعضای خانواده را به 

یکباره درگیر می کند.
درمان کهیر پوشک

در بیشتر موارد می توانید اگزمای پوشک را در خانه درمان کنید. اما اگر 
شدید بود یا بدتر شد و علائم دیگری نیز وجود داشت، مثلًا تب یا خون در 

مدفوع، باید کودک را نزد پزشک ببرید.
درمان کهیر پوشک شامل ترکیبی از راهکارها می شود که با هم مؤثر خواهند 

بود: 
. کودک را بدون پوشک باز بگذارید تا پوست خشک شود
. از پماد یا خمیری برای لایه دفاعی پوست استفاده کنید

. پوست را تمیز کنید و تمیز نگه دارید
. پوشک را مکرراً عوض کنید

پوشک نبندید. مؤثرترین شیوه درمان ادرارسوختگی، کاهش تماس پوست 
با ادرار و مدفوع است. یکی از راه ها این است که طی روز مکرراً کودک را باز 
بگذارید و اجازه دهید پوست در معرض هوا قرار بگیرد. وقتی کودک پوشک 
می پوشد، پوشک را مکرراً تعویض کنید )مثلًا هر دو سه ساعت یک بار و فوراً 

بعد از مدفوع کردن(.
پماد و خمیرهایی که سد دفاعی برای پوست ایجاد می کنند می توانند برای 

پیشگیری از ادرارسوختگی مؤثر باشند. این پماد باید در هر بار تعویض پوشک 
استفاده شود. از وازلین هم می توانید استفاده کنید. نیازی نیست در هر بار 

تعویض پوشک، پماد یا خمیر را کاملًا تمیز کنید.
لوسیون ها و کرم ها به اندازهٔ خمیر و پماد مؤثر نیستند و توصیه نمی شوند. 
توصیه  نیز  افزودنی ها  یا دیگر  و عطر  نگهدارنده  ضمناً محصولات حاوی 

نمی شوند؛ زیرا پوست را بیشتر تحریک می کنند.
بیشتر پوشک ها حاوی ترکیباتی مانند زینک اکساید و پترولیوم هستند که 
یک سد دفاعی در برابر رطوبت پوشک ایجاد می کنند. بعضی از پوشک ها 
حاوی لانولین، پارافین و یا دایمتیکون نیز هستند. پترولیوم سفید که به نان 

وازلین معروف است، یک راهکار کم هزینه می باشد.
پودر به طورکلی به عنوان درمانی برای ادرارسوختگی توصیه نمی شود؛ زیرا 

ممکن است کودک تصادفاً آن را استشمام کند.
درمان های ضدقارچ زمانی تجویز می شوند که تشخیص داده شود کودک 
دچار یک عفونت قارچی شده است. این نوع درمان بدون مشورت با پزشک 
توصیه نمی شود. درمان های ضدقارچ به صورت پماد و پودر و کرم وجود دارند 

و معمولًا لازم است دو تا سه بار در روز استفاده شوند تا عارضه برطرف شود.
پماد استروئید مربوط به زمانی است که پوست کودک به شدت ملتهب شده 
و پزشک تشخیص می دهد که هیدروکورتیزون یک درصد تجویز کند. این 
پماد به صورت لایه ای نازک روی پوست و روزی دو بار اما نه بیشتر از یک هفته 
استفاده می شود. استروئیدهای قوی تر برای کودکان توصیه نمی شوند، مگر 

اینکه پزشک لازم بداند.
آنتی بیوتیک ها در صورتی استفاده می شوند که کودک دچار علائم عفونت 
پوستی باشد که باید به تشخیص پزشک انجام شود. در صورت نیاز، پزشک 
بدون  آنتی بیوتیک های  تجویز می کند.  یا خوراکی  آنتی بیوتیک موضعی 
نسخه توصیه نمی شوند؛ زیرا حاوی عناصری مانند نئومایسین و باسیتراسین 

هستند که خیلی از بچه ها به آنها حساسیت دارند.
پیشگیری از ادرارسوختگی

. مشخص نیست از جهت پیشگیری از ادرارسوختگی کدام یک بهتر است: 
پوشک پارچه ای یا یک بارمصرف. به هر صورت لازم است پوشک کودک مکرراً 

تعویض شود تا پوست تماس کمتری با ادرار یا مدفوع داشته باشد.
یکبار مصرف  از پوشک  توصیه می شود  ادرارسوختگی  . طی یک دوره 
این پوشک ها بسیار جاذب هستند و جوری طراحی  زیرا  استفاده شود؛ 

شده اند که تماس پوست با رطوبت را به حداقل برسانند.
. اگر از پوشک های پارچه ای استفاده می کنید باید آن را با آب داغ و صابون 

بشویید.
. پوست ناحیه پوشک را به آرامی و بادقت تمیز کنید. زیاد تمیزکردن می تواند 
تحریک پوستی را بدتر کند و التیام را به تأخیر بیندازد. پوست کودک را به آرامی 
با آب گرم بشویید، اغلب همین کافی است. اگر از صابون استفاده می کنید، 

نوع بدون عطر صابون باشد.
. اگر از دستمال مرطوب استفاده می کنید از نوع بدون الکل و بدون عطر 
باشد؛ چون پوست را تحریک می کند و ممکن است باعث ایجاد زخم شود. 
اگر به نظر می رسد بثورات پوستی کودک بهتر نشده باید استفاده از دستمال 
مرطوب را متوقف کنید؛ چون خیلی از این محصولات باعث واکنش های 
آلرژیک می شوند. مدفوع خشک شده روی پوست را به آرامی با پنبه و یک 

روغن مناسب پاک کنید.
چه زمانی باید کودک را نزد پزشک ببرید؟

اگر کودک دچار تب شد یا در مدفوعش خون دیدید، الگوی کثیف کردن 
پوشکش عوض شد )مثلًا یبوست، اسهال یا تکرر ادرار داشت( یا دچار هر 

علامت جدیدی دیگری شد باید او را پیش پزشک ببرید.
اگر ادرارسوختگی کودک بعد از دو سه روز بهتر نشد یا تاول و زخم ایجاد شد 

باید کودک را پیش پزشک ببرید.

یک متخصص تغذیه، به اهمیت تغذیه سالم و متعادل برای افزایش قدرت باروری زنان اشاره کرد.
مصرف مواد غذایی ناسالم مانند کربوهیدرات های ساده و چربی های اشباع شده، حذف وعده های 
غذایی و گرسنگی های طولانی مدت می تواند به عدم تعادل هورمونی، افزایش وزن نامطلوب و 

کاهش کیفیت تخمک ها منجر شود.
از سوی دیگر، رژیم های غذایی متعادل که حاوی مقدار کافی از پروتئین های گیاهی، سبزیجات، 
غلات کامل و چربی های سالم هستند، می توانند به بهبود قدرت باروری کمک کنند. توجه به تغذیه 

مناسب و پایدار، از مهم ترین عواملی است که می تواند شانس باروری را افزایش دهد.
لادن گیاهی متخصص تغذیه در حوزه ناباروری، به اهمیت تغذیه سالم و متعادل برای افزایش قدرت 
باروری زنان اشاره کرد. وی با تاکید بر اثرات منفی برخی عادات غذایی، گفت: گرسنگی های طولانی 
مدت، حذف وعده صبحانه، مصرف زیاد کربوهیدرات های ساده پس از عصر، و استفاده از مواد 
غذایی پُر از قند و چربی های مضر از جمله عواملی هستند که می توانند به شدت بر باروری تأثیر منفی 
بگذارند. گیاهی افزود: مصرف کم سبزیجات، استفاده از روغن های جامد، غذاهای سرخ شده، و 

عدم مصرف منابع پروتئینی غیر حیوانی مانند حبوبات نیز از دیگر مواردی هستند که بر باروری زنان 
اثر منفی می گذارند. اما تأثیرات منفی منابع قندی ساده و چربی های ناسالم در کنار گرسنگی های 

طولانی مدت، بسیار چشمگیرتر است.
وی در ادامه به باورهای غلط در مورد تعیین جنسیت از طریق تغذیه اشاره و تأکید کرد: شواهد 

علمی قوی برای این ادعاها وجود ندارد.
گیاهی اظهار داشت: حذف برخی مواد غذایی به امید افزایش شانس داشتن جنین پسر، نه تنها 

تأثیرگذار نیست، بلکه می تواند به سلامتی مادر آسیب برساند.
وی همچنین درباره داروهای کاهش وزن هشدار داد و خاطرنشان کرد: استفاده از این داروها 
ممکن است به کاهش مواد مغذی ضروری بدن منجر شود و به جای آن، اصلاح الگوهای رفتاری و 

تغذیه ای برای کاهش وزن و افزایش شانس باروری باید مورد توجه قرار گیرد.
گیاهی در پایان توصیه کرد: برای داشتن یک بارداری سالم و موفق، تعادل در دریافت مواد غذایی و 

پرهیز از رژیم های غذایی مضر باید مدنظر قرار گیرد.

یک متخصص تغذیه تاکید کرد؛

اهمیت تغذیه سالم در افزایش قدرت باروری زنان
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فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب )ع( استان قم :
ناترازی انرژی یک تهدید محسوب می شود

فرمانده سپاه امام علی ابن ابی طالب )ع( استان قم با بیان اینکه بحث ناترازی 
انرژی یک تهدید محسوب می شود، تصریح کرد: به همین خاطر توجیه و آگاه سازی 
مردم در کنار فراهم کردن راهکارهای مقابله با این معضل، وظیفه همگانی است و 
هرکسی دل گروی ایران و انقلاب اسلامی دارد، می بایست به سهم خود در این زمینه 

فعال باشد.
 به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گازقم ، سردار محمدرضا موحد، فرمانده سپاه 
امام علی ابن ابی طالب )ع( استان قم در دیدار با مدیرعامل شرکت گاز استان قم 
که به مناسبت هفته دفاع مقدس روز دوشنبه دوم مهرماه در سالن جلسات شهید 
سلیمانی برگزار شد، اظهار کرد: گاز طبیعی از جمله شاخصه های رفاه و عدالت 

اجتماعی در کشور است و عملکرد این شرکت جای قدردانی و تشکر دارد.
 وی با بیان اینکه بحث ناترازی انرژی یک تهدید محسوب می شود، تصریح کرد: 
به همین خاطر توجیه و آگاه سازی مردم در کنار فراهم کردن راهکارهای مقابله با 
این معضل، وظیفه همگانی است و هرکسی دل گروی ایران و انقلاب اسلامی دارد، 

می بایست به سهم خود در این زمینه فعال باشد.
 همراهی شایسته شرکت گازقم در زمینه مسئولیت های اجتماعی

موحد همچنین در بخش دیگری از اظهارات خود از مدیرعامل شرکت گاز استان 
قم در راستای خدمت رسانی به مردم تشکر کرد و در ادامه افزود: آقای خوش لهجه در 
زمینه مسئولیت های اجتماعی و اعمال سیاست های شرکت ملی گاز ایران، بیشترین 

همراهی را با مجموعه های استان داشته است.
مرتضی خوش لهجه، مدیرعامل شرکت گاز استان قم در ادامه این جلسه اظهار 
کرد: این شرکت از جمله دستگاه هایی است که بیشترین ارتباط و تعامل را با مردم 

داشته و بر همین اساس رضایتمندی مردم در اولویت کاری شرکت قرار دارد.
 وی با بیان اینکه رضایتمندی مردم یکی از شاخص های کلیدی برای ارزیابی 
عملکرد سازمان ها، دولت ها و بخش های مختلف جامعه است، تصریح کرد: مردم 
زمانی که از خدمات و حمایت های ارائه شده یک دستگاه راضی باشند، رغبت 

بیشتری از خود برای همراهی با سیاست های آن شرکت نشان می دهند.
 خوش لهجه نهادینه سازی فرهنگ مصرف بهینه انرژی را از جمله سیاست های 
و  انرژی  محدود  منابع  باتوجه به  افزود:  ادامه  در  و  کرد  عنوان  گاز  شرکت  اصلی 
همچنین مشکل ناترازی که طی سال های اخیر کشورمان با آن موجه شده است، 

فرهنگ سازی در این زمینه اهمیت بسیاری دارد.
صرفه جویی ۱۰ درصدی مصرف گاز طبیعی در بخش خانگی

 وی با تأکید بر اینکه آموزش و آگاه سازی مردم در خصوص مصرف بهینه انرژی 
و استفاده از منابع تجدیدپذیر می تواند به حفظ محیط زیست و کاهش هزینه های 
انرژی کمک کند، خاطرنشان کرد: همچنین، ترویج رفتارهای مسئولانه در زمینه 

انرژی منجر به پایداری منابع برای نسل های آینده می شود.
 خوش لهجه با اشاره به برخی اقدامات انجام شده در زمینه نهادینه سازی فرهنگ 
مصرف بهینه انرژی طی سال ۱۴۰۲، گفت: شرکت گاز استان قم در سال جاری نیز 
فرهنگ سازی پیرامون انرژی را از طریق برنامه های آموزشی، رسانه ها و سیاست های 
از  قدردانی  ضمن  پایان  در  وی  است.   داده  قرار  خود  کار  دستور  در  حمایتی 
همراهی سپاه استان قم با سیاست های شرکت گاز استان قم، بیان کرد: استفاده 
از ظرفیت های رسانه ای سپاه برای تبلیغ بهینه سازی و صرفه جویی در مصرف گاز 
طبیعی در کنار دیگر اقدامات فرهنگی باعث شد تا سال گذشته شاهد صرفه جویی 
۱۰ درصدی مصرف گاز طبیعی در بخش خانگی داشته باشیم.  شایان ذکر است در 
پایان این جلسه فرمانده سپاه استان قم با اهدای لوح و هدیه از زحمات مدیرعامل 

شرکت گاز استان قم قدردانی و برای وی آرزوی سلامتی و موفقیت کرد.

آیت الله اعرافی در دیدار معاون رئیس جمهور: 

توسعه علم و فناوری پیوست
 بین المللی داشته باشد

مدیر حوزه های علمیه گفت: علم و فناوری ما باید همراه با پیوست بین المللی 
به ویژه برای کشورهایی که با آنها همکاری داریم باشد که یک لایه اش بهره گیری 
از مرزهای علم و دانش و لایه های دیگر آن، پیدا کردن بازار برای محصولات فناورانه 

ما باشد.
آیت الله علیرضا اعرافی روز سه شنبه در دیدار حسین افشین معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با اشاره به جایگاه علم، اظهار کرد: علم باید به 

گونه ای راهبری شود که نسخه بپیچد و تکیه بر تئوری، نظریه و دانش باشد.
وی افزود: حدود ۲۰ مساله کلان و اصلی در کشور داریم که این مسائل به یک 
طرح کلان نیاز دارد و شما در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری می توانید از هر دانشگاهی بخواهید که برای این کلان مسائل کشور حرف 

قابل دفاعی داشته باشد.
مدیر حوزه های علمیه کشور خاطرنشان کرد: گاهی جناح زدگی مانع می شود که 

عمق مسائل کاملا روشن شود که باید از آن پرهیز شود.
اعرافی ادامه داد: در ۲۰ سال گذشته همواره به وزرای علوم مختلف گفته شده که 
ما در آینده حتماً کرسی و صندلی های خالی در دانشگاه ها خواهیم داشت و می 
شود از این فرصت برای جذب دانشجوی بین الملل در سطح وسیع اما مهندسی 

شده استفاده کنیم.
وی افزود: ما به یک بازار بین المللی در منطقه، جنوب شرق آسیا، آفریقا و غیره 

نیاز داریم.
پایانی سخنان خود به برخی فعالیت های صورت گرفته در  اعرافی در بخش 
مدیریت حوزه های علمیه اشاره کرد و گفت: طراحی درختواره رشته ها از کارهای 

مهم حوزه بوده است و ده ها طرح کلان در این مدت در حوزه اجرایی شده است.
در ابتدای این دیدار حسین افشین معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور به بیان گزارشی از فعالیت ها و برنامه های اجرا شده در این معاونت 

پرداخت. 

اداره امور بین الملل حرم مطهر بانوی کرامت خبر داد؛

 حضور گردشگران از کشورهای مختلف 
در حرم مطهر بانوی کرامت

 اداره امور بین الملل حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها روز گذشته از 
حضور گروه های گردشگری از کشورهای اسپانیا، هنگ کنگ، کلمبیا، سنگاپور و 
روسیه در حرم مطهر خبر داد و گفت: گردشگرانی که به دفتر امور بین الملل حرم 
مطهر مراجعه کنند می توانند از همراهی کارشناس مسلط به زبان برای حرم شناسی 

و شخصیت شناسی حضرت معصومه )س( بهره مند شوند.
به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها، این روزها با 
عبور از موج گرما گردشگرانی از کشورهای مختلف روزانه در حرم مطهر بانوی کرامت 
حضور می یابند.  اداره امور بین الملل حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها 
روزدوشنبه  از حضور گروه های گردشگری از کشورهای اسپانیا، هنگ کنگ، کلمبیا، 

سنگاپور و روسیه در حرم مطهر خبر داد.

 مدیرکل اتباع و مهاجران خارجی استانداری قم :

قم ۱۱۵۷ شهید غیرایرانی دارد
مدیرکل اتباع و مهاجران خارجی استانداری قم از رونمایی طرح جان فدای اسلام 
با هدف معرفی شهدای غیرایرانی انقلاب اسلامی مقیم قم خبر داد و گفت: قم 

دارای یک هزار و ۱۵۷ شهید غیر ایرانی از ۱۰ کشور جهان است.
علی اکبر زارعی در جمع خبرنگاران گفت: به مناسبت هفته دفاع مقدس در آیینی، 
طرح جان فدای اسلام با هدف معرفی شهدای غیرایرانی انقلاب اسلامی که مقیم 
قم بودند، رونمایی شد. طرح جان فدای اسلام از قم شروع شده  و در ادامه به صورت 

سراسری در سایر استان ها نیز به اجرا درخواهد آمد.
وی با اشاره به اهمیت حفظ نام و یاد شهدا، افزود: در نهایت پس از ایجاد دبیرخانه 
کنگره شهدای غیرایرانی انقلاب اسلامی، یادواره شهدای جان فدای اسلام به 

صورت استانی و ملی برگزار می شود.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی :

بودجه تامین زیرساخت های نهضت ملی 
مسکن در قم تامین شود 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: تقاضای ما از وزیر راه این 
است که برای زیرساخت های مسکن های ملی در حال احداث و خدماتی مانند 
برق، گاز، آب و تلفن و غیره، بودجه بگذارند و این بودجه را تامین کنند تا مسکن ها 

با بحران زیرساختی مواجه نشوند. 
حجت الاسلام قاسم روان بخش در گفت و گویی با اشاره به سیاست دولت و 
مجلس برای حل مشکل گرانی ها در زمینه مسکن، گفت: عزم  دولت شهید رئیسی 
این بود که ۴ میلیون مسکنی که وعده داده بود را بسازد ولی ما در بخش مسکن 
خیلی عقب هستیم آن هم بخاطر این است که در ۸ سال دولت اسبق)دولت تدبیر و 
امید(، ساخت مسکن متوقف شده بود. وی با بیان اینکه بیش از ۱۲ میلیون مسکن 
در کشور نیاز داریم، افزود: بنابراین برای تامین این نیاز در دولت شهید رئیسی 
تصمیم به ساخت مسکن شد مانند مسکن های انبوه ۵۶۰ هکتاری در پردیسان 
قم و یا اینکه به مردم زمین بدهند تا خودشان با توجه به بودجشان به صورت 
تدریجی بسازند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی  گفت: این دولت هم 
برای ساخت مسکن قول مساعده داده و قرار است ادامه کار را انجام  دهیم و پیگیر 
هم  هستیم. روانبخش تصریح کرد: هفته گذشته دیداری با خانم  دکتر صادق؛ وزیر 
مسکن و شهرسازی داشتیم که همه معاونت های مربوطه از جمله معاونت مسکن 
دعوت بودند و بنده هم همراه با مدیر کل مسکن قم در این دیدار شرکت کردم. 
گزارشی را از روند کار در استان قم ارائه کردیم و به کسب رتبه اول قم در زمینه مسکن 
سازی اشاره شد. وی با اشاره به کسب رتبه نخست قم  در مسکن سازی گفت: ۱۲ 
سایت مسکن داریم و حدود ۷۶ هزار مسکن در حال ساخت است . مردم قم انتظار 
دارند که این مسکن ها هرچه زودتر در اختیارشان قرار گیرد و حتی قول داده شد 
که تا پایان سال یک هزار واحد از ۵۶۰ هکتاری را تحویل مردم دهیم. نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه ما از مسئولان انتظار حمایت داریم 
و بانکهایی که سرمایه گذار هستند باید به تعهداتشان عمل کنند، تصریح کرد: در 
طایقان ۴ هزار واحد مسکونی است که در دست بنیاد مسکن است، چند روز پیش 
تماس گرفته بودند که بانک ملی که باید سرمایه گذاری کند، در این بخش سهمش 
را پرداخت نکرده و اگر پرداخت نکند پروژه متوقف می شود که باید پیگیری شود. 
روانبخش با اشاره به اینکه اگر مسکن ها آماده شود زیرساختهایش هم باید انجام 
شود، گفت: وجود مدرسه، نانوایی، درمانگاه، جاده و همه موارد لازم باید برای این 
واحدها انجام شود. وی از اجرای طرح امام حسن)ع(  که سپاه با مدیرکل مسکن 
انجام می دهد خبر داد و افزود: ۱۱۰ واحد مدرسه در مناطقی مانند ۵۶۰  هکتاری 
انجام می شود که کار خوبی است. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
گفت: تقاضای ما از وزیر راه این است که برای زیرساخت های این مسکن ها و 
خدماتی مانند برق، گاز، آب و تلفن و غیره، بودجه بگذارند و تامین کنند تا مسکن ها 
با بحران زیرساختها مواجه نشوند. وزیر قول همکاری دادند و از ایشان دعوت کردیم 

که در اولین سفرشان به قم بیایند.
 

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم :

رویکرد اصلی برنامه های هفته  دفاع 
مقدس "امیدآفرینی" است

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم گفت: رویکرد اصلی ما در هفته دفاع 
مقدس موضوع امیدآفرینی است و به صورت ویژه به آن پرداخته می شود.

محمدعلی جعفری در گفت وگویی با اشاره به رویکرد برنامه های هفته دفاع 
مقدس در سال جاری گفت: رویکرد اصلی ما در هفته دفاع مقدس موضوع 
امیدآفرینی است. نظام سلطه برای اینکه مردم را به زانو در بیاورد تکیه بر ناامید 

کردن مردم دارد. 
وی عنوان کرد: شعار محوری که برای هفته دفاع مقدس امسال انتخاب شده 
"در راه فتح قله ایم" است. ما با استفاده از ظرفیت ها، توانمندی ها، نقاط قوت و 
عظمت هایی که در دفاع مقدس وجود دارد ان شاءالله این امیدآفرینی را در روحیه 
مردم ایجاد کنیم. جعفری در پاسخ به این سوال که در این ایام تا چه اندازه به 
موضوع مقاومت و نقش ترویج فرهنگ ایثار و شهادت پرداخته شده است، تصریح 
کرد: محور اصلی برنامه های هفته دفاع مقدس مقاومت و ترویج فرهنگ ایثار و 
شهادت است که در نمایشگاه هفته دفاع مقدس نیز به این مهم توجه ویژه شده 
است.  معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم درباره برنامه های روزشمار هفته 
دفاع مقدس و رویکرد آن برای آشنایی بیشتر جوانان با این هفته گفت و افزود: 
هر ساله در هفته دفاع مقدس برای هر روز عناوینی انتخاب می شود که قشرهای 
مختلف جامعه ازجمله رزمندگان، ایثارگران، بانوان، جوانان و نیروهای مسلح 
کشور را دربرمی گیرد و باتوجه به آن عناوین همان روز برنامه ریزی صورت می گیرد. 
برگزاری  مقدس  دفاع  هفته  در  ما  برنامه های  عمده ترین  از  یکی  گفت:  وی 
یادواره های شهدا و آبروی محله است که پایگاه های ما در بسیج و مساجد مختلف 
برای شهدای محله خود گرامیداشت برگزار می کنند. در محل آموزشگاه ها نیز 

باتوجه آمادگی مدارس مراسم یادواره در آن ها برگزار می گردد. 
جعفری با بیان اینکه در برنامه های امسال هفته دفاع مقدس برای دانش آموزان 
توجه ویژه شده اذعان کرد: ما امسال در نمایشگاه دفاع مقدس به صورت ویژه 
در هماهنگی با سازمان آموزش و پرورش برنامه ریزی کرده ایم که دانش آموزان 
بتوانند از نمایشگاه بازدید کنند. بسیج دانش آموزی ما نیز در همین راستا هر 
روز برای آن ها برنامه ویژه درنظر دارد. معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم با 
بیان ظرفیت های نمایشگاه یاد یاران تشریح کرد: عمده ترین برنامه این هفته در 
سطح کشور نمایشگاه دفاع مقدس است که سالیان زیادی است که این برنامه 
برپا می شود. طی دو سال اخیر این برنامه با همکاری اداره کل حفظ آثار استان 
در باغ موزه دفاع مقدس برگزار می شود.  وی خاطرنشان کرد: ما در نمایشگاه 
امسال در حوزه فرهنگی، دفاع مقدس و جنگ سخت برنامه ریزی کرده ایم. ما در 
این نمایشگاه به دفاع مقدس و معرفی عملکرد لشگر ۱۷ در دوران دفاع مقدس و 
برای ارتش، فرماندهی انتظامی و جهاد سازندگی غرفه جداگانه درنظر گرفته ایم. 

جعفری عنوان کرد: ما در نمایشگاه دفاع مقدس امسال در حوزه جنگ نرم 
ایستگاه ها و غرفه هایی را تعبیه کرده ایم که به مبحث هوش مصنوعی، روایت 
آسیب های اجتماعی، بسیج سازندگی، نمایش شبانه می پردازد. پایگاه های اسوه 
از دیگر برنامه های نمایشگاه دفاع مقدس امسال است که پایگاه های مقاونت 
شاخص باتوجه به عملکرد انتخاب شدند و به نمایش فعالیت های یکساله خود 
می پردازند.  معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم درباره مقام بانوان در دفاع 
مقدس گفت و یادآور شد: یک وجه اصلی دفاع مقدس که نمی توان نادیده گرفت 
بانوان هستند. درست است که برادران ما در خط نبرد با رشادت نقش آفرینی کردند 
ولی قطعا پشتیبانی آن ها توسط بانوانی انجام می شد که مادر، همسر و خانواده 
شهدا بودند.  وی تصریح کرد: بنابراین ما در نمایشگاه یاد یاران یک غرفه ای را با 
مضمون خدمات بانوان در دفاع مقدس اختصاص داده ایم. عمده غرفه های ما 
راوی محور است و راویان ما با استفاده از تصاویر و ویدئوهای منعکس کننده به 

صورت پرسش و پاسخ به تبیین بازدیدکنندگان می پردازند.
 

آیت الله نوری همدانی:

 ملت های آزاده از لبنان حمایت کند
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع عظام تقلید با محکومیت جنایات رژیم 
صهیونیستی در لبنان، گفت: این حوادث با بی اعتنایی بیشتر حکام و سردمداران 
کشورها، به خصوص ممالک اسلامی روبرو است؛ بر ملت های آزاده لازم است 

حمایت و کمک خود را اعلام بدارند.
قرار  ایمان   اختیار  در  روز سه شنبه  آن  از  ای  نسخه  که  پیامی  در  تقلید  این مرجع 
گرفت، آورده است: حملات گسترده رژیم صهیونیستی به مردم مظلوم و بی دفاع لبنان و 
همزمان با جنایات غزه شدیداً محکوم است. پیام حاکیست:  این حوادث با بی اعتنایی 
اکثر حکام و سردمداران کشورها، خصوصاً ممالک اسلامی روبرو است؛ لذا بر ملت های 
آزاده لازم است حمایت و کمک خود را اعلام بدارند و از جبهه مقاومت و در رأس آن 
حجت الاسلام والمسلمین سید حسن نصرالله به عنوان نماد این محور پشتیبانی نمایند و بر 
حوزه های علمیه به ویژه حوزه مبارکه قم لازم است بیش ازپیش این حمایت را اعلان بدارند.

حضرت  مطهر  حرم   فرهنگی  معاون 
معصومه)س( گفت: برگزاری بیش از ۸۰ عنوان 
برنامه در حوزه فرهنگی به مناسبت ایام معصومیه 
که از سالروز ورود کریمه اهل بیت به شهر قم آغاز 

می شود، در این استان برنامه ریزی شده است.
احمد  سید  حجت الاسلام والمسلمین 
خبرنگاران،  جمع  در  سه شنبه  روز  مشرف 
مشارکت  با  متعددی  برنامه ریزی های  افزود: 
دستگاه های اجرایی استان شکل گرفته است تا 
شاهد برگزاری برنامه های فاخر باشیم و در همین 
راستا خدمات شایسته ای نیز به زائران ارایه شود.

وی با بیان اینکه امسال شعار »قم جهانشهر 
تمدنی اهل بیت)ع(« برای ایام معصومیه انتخاب 
حضرت  حضور  واسطه  به  کرد:  اضافه  شده، 
معصومه)س(، قم ظرفیت جهانشهر شدن را پیدا 
کرده و فرهنگ، تمدن و علم از این شهر به سایر 

سرزمین های اسلامی منتشر می شود.
آغاز برنامه ها از  صبح پنجشنبه پنجم مهرماه

وی گفت: سالروز ورود حضرت معصومه)س( 
به شهر قم ۲۳ ربیع الاول مصادف با ۶ مهرماه 
است و سالروز شهادت آن حضرت در روزهای 
۱۰، ۱۱ و ۱۲ ربیع الثانی مصادف با ۲۳، ۲۴ 
و ۲۵ مهرماه برگزار می شود که در این ۱۷ روز 
دستگاه های اجرایی استان برنامه های متنوع و 

خوبی برگزار خواهند کرد.
آیین های فاطمی حرم حضرت  رییس ستاد 
از ۸۰  بیش  برگزاری  به  اشاره  با  معصومه)س( 
ایام معصومیه، بیان  عنوان برنامه فرهنگی در 
کرد: تبلیغات و فضاسازی شایسته در حرم کریمه 
اهل بیت)س( توسط خادمان و در سطح شهر نیز 

توسط کارکنان شهرداری انجام می شود.
مشرف افزود: برنامه ها صبح پنجشنبه پنجم 
آیین خطبه خوانی خادمان  برگزاری  با  مهرماه 
حرم حضرت معصومه)س( و سخنرانی تولیت در 

شبستان امام خمینی)ره( آغاز می شود.
وی اضافه کرد: برگزاری برنامه جشن خانوادگی 
در میدان آستانه، برگزاری دسته شادی از چهارراه 
معصومیه تا حرم مطهر، اجتماع چهارهزارنفری 
روز  همسایه«  »سلام  عنوان  با  دانش آموزی 
از  تجلیل  حرم،  شبستان  در  صبح  یکشنبه ۹ 
ورزشی، نشست  و  نخبگان علمی  و  قهرمانان 

علمی با موضوع بررسی نقش حضرت و برکات 
حضور ایشان در شهر قم و آیین معرفی و رونمایی 
از کتاب هایی با موضوع حضرت معصومه)س( و 
خاندان موسی بن جعفر)ع( از جمله برنامه هایی 

است که برای این ایام تدارک دیده شده است.
برگزاری کارگاه های شخصیت شناسی 

حضرت معصومه)س( 
شناسی  شخصیت  کارگاه های  برگزاری  وی، 
حضرت معصومه)س(، دوره های آموزشی ضمن 
خدمت برای کارکنان دستگاه ها و ادارات استان 
با موضوع شخصیت شناسی آن حضرت، اعزام 
کاروان سفیران حضرت و خادمان که به شهرهای 
دیگر برای ارتباط معنوی مردم و معرفی حضرت، 
فعالیت بیش از ۸۵۰ مبلغ در مدارس، خوابگاه ها 
و دانشگاه ها با محوریت جایگاه حضرت و نقش 
وی در حرکت تمدنی و هدایت شیعه، برگزاری 
مراسم ها و محافل به مناسبت درگذشت حضرت 

از دیگر برنامه های این ایام برشمرد.
مشرف خاطرنشان کرد: نذر حجاب فاطمی و 
اهدای چادر به نیازمندان، استقبال از مسافران 
و زائران حضرت در مبادی ورودی شهر، برپایی 
موکب دختران دانشجو و دبیرستانی در صحن 
حرم مطهر، برگزاری مسابقه کتاب خوانی ویژه 
در سطح ملی با عنوان معصومه، ویژه برنامه های 
هنری  و  فرهنگی  تولیدات  رسانه ای،  و  هنری 
برای مخاطبان دیگر زبان ها و برپایی نمایشگاهی 
یا موضوع  تابلوخط های فاخر  و  آثار هنری  از 
حضرت معصومه)س( از دیگر برنامه ها می باشد.
کریمه  حرم  موزه  از  بازدید  وی،  گفته  به 
اهل بیت)س( در روز جمعه ۶ مهرماه مصادف 
با سالروز ورود حضرت به قم برای عموم زائران 
ایام  روزهای  سایر  در  و  رایگان  علاقه مندان  و 

معصومیه نیم بهاست.
وی بیان کرد: آیین تعویض و اهتزاز پرچم عزا 
به مناسبت شهادت آن حضرت روز یکشنبه ۲۲ 
مهر ساعت ۱۷ در صحن امام رضا)ع( حرم مطهر 
برگزار می شود و به همین مناسبت نیز ویژه برنامه 
به مدت سه شب در  تعزیه »خواهر خورشید« 

میدان آستانه برگزار خواهد شد.
مشرف افزود: آیین سنتی شمعدان گردانی در 
شام شهادت ساعت ۲۰ در صحن امام رضا)ع( 

با حضور خادمان آستان، برگزاری برنامه روضه 
در روز شهادت در شبستان امام خمینی)ره( با 
حضور خواهران و دانشجویان خواهر و برگزاری 
ویژه  برنامه های  جمله  از  مداحی  و  سخنرانی 

شهادت حضرت معصومه)س( است.
برپایی دو کاروان استقبال نمادین ورود 

حضرت معصومه )س( 
نیز  مدیر حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
نمادین  کاروان  گفت:  خبری  نشست  این  در 
استقبال مردم قم از بانوی کرامت همزمان با ۲۳ 
ربیع الاول سالروز ورود آن حضرت برپا خواهد 

شد.
حجت الاسلام صفر فلاح اظهار کرد: از آثار و 
برکات هجرت تاریخ ساز و تمدن آفرین حضرت 
معصومه سلام الله علیها بحث ایجاد وحدت و 

کمک و پشتیبانی از ارزش های اسلامی است
مدیر حرم حضرت معصومه )س( بیان کرد: 
با  ابتدا  رزمندگان در جبهه های جنگ  حضور 

تجدید میثاق با بانوی کرامت آغاز می شد.
وی ابراز کرد: حضرت معصومه )س( در همه 
عرصه ها الگو هستند و اگر قم را شهری اسلامی 
می دانیم، این امر مرهون حضور در برکت ایشان 

است.
سالروز  در  کرد:  عنوان  فلاح  الاسلام  حجت 
 ۲ جمعه  روز  در  معصومه  حضرت  حرم  ورود 
کاروان نمادین از مسجد فاطمه زهرا )س( در امام 
زاده ابراهیم و بیت النور برپا می شود که پس از 
طی طریق در صحن امام رضا حرم بانوی کرامت 

تجمع خواهند کرد.
اذعان  )س(  معصومه  حضرت  حرم  مدیر 
حضرت  شهادت  و  ورود  سالروز  ایام  در  کرد: 
کریمه  سفیران  کاروان  )س(  معصومه  فاطمه 
برپا خواهد شد و در  در حرم کریمه اهل بیت 
پیدا  حضور  درمانی  و  آموزشی  مجموعه های 

می کنند.
وی خاطرنشان کرد: در پیرامون و صحن های 
ضمن  مواکبی  )س(  معصومه  حضرت  حرم 
شدمدیر  خواهد  برپا  زائران  به  رسانی  خدمت 
عالی حرم مطهر نیز در این نشست به آثار حضور 
حضرت معصومه)س( در شهر قم اشاره کرد و 
گفت: ایجاد وحدت بین مسلمانان و پشتیبانی از 

ارزش های اسلامی از جمله این آثار است.
حجت الاسلام والمسلمین صفر فلاحی با بیان 
این که حضرت معصومه)س( در همه عرصه ها 
قم  در  حضرت  پررنگ  نقش  افزود:  الگوست، 
به عنوان شهری ملی و مذهبی انکارناپذیر است.

 ۲ برای  خادمان  فراخوان  کرد:  اضافه  وی 
مناسبت پیش رو سالروز ورود و رحلت حضرت 
همه  در  خادمان  و  شده  اعلام  معصومه)س( 
با  بود. وی  زائران خواهند  بخش ها در خدمت 
اشاره به حضور بیش از ۱۵ موکب از ایران و کشور 
عراق در ایام معصومیه در قم، ادامه داد: فضای 
شهر قم به عنوان شهر کریمه اهل بیت)س( آماده 
زائران در حوزه درمانی،  و  خدمت رسانی است 

رفاهی و اسکان پشتیبانی می شوند.

فرهنگی  های  کانون  هماهنگی  ستاد  مدیر 
هنری مساجد استان قم از برگزاری پویش استغاثه 
همگانی برای نصرت مردم مظلوم لبنان و رزمندگان 
جبهه مقاومت و نابودی رژیم غاصب صهیونیستی 
به همت کانون های فرهنگی هنری مساجد استان 

قم خبر داد.
کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم 
پویش استغاثه همگانی برای نصرت مردم مظلوم 
رژیم  نابودی  و  و رزمندگان جبهه مقاومت  لبنان 

غاصب صهیونیستی را برگزار می کند.
در این پویش از شب )سه شنبه ۳ مهرماه( تا غروب 
جمعه نمازگزاران در مساجد دست به دعا برداشته و 
با قرائت دعای توسل، جوشن صغیر، دعای کمیل، 
امام زمان  و نماز استغاثه به حضرت  دعای ندیه 
)عجل الله تعالی فرجه الشریف( برای نجات مردم 
مظلوم لبنان و نابودی رژیم غاصب صهیونیستی 
دعا می کنند. حجت الاسلام محمدرضا حیدری 

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری 
مساجد استان قم با اشاره به تجاوزات و حملات 
اخیر رژیم صهیونیستی به مناطق جنوبی و شرقی 
لبنان، گفت: در این شرایط سخت که ملت مظلوم 
لبنان در معرض حملات وحشیانه قرار گرفته است، 
بر ما لازم است دست دعا به سوی خداوند بالا بریم 
تا آن ها را حمایت کند و شر صهیونیست ها را از 
ایشان دفع کند. مدیر ستاد هماهنگی کانون های 
فرهنگی هنری مساجد استان قم ادامه داد: در 
مساجد  هنری  فرهنگی  های  کانون  راستا  این 
نصرت  برای  همگانی  استغاثه  پویش  قم  استان 
لبنان و رزمندگان جبهه مقاومت و  مردم مظلوم 
نابودی رژیم غاصب صهیونیستی را برگزار می کند. 
وی ادامه داد: در این پویش از که امشب )سه شنبه 
۳ مهرماه( تا غروب جمعه )۶ مهرماه( ادامه دارد، 
مظلوم  مردم  نجات  برای  مساجد  در  نمازگزاران 
لبنان و نابودی رژیم غاصب صهیونیستی دعا می 

کنند. حجت الاسلام و المسلمین حیدری ادامه 
داد: کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم 
امشب در مساجد با قرائت دعای توسل و جوشن 
صغیر و اقامه نماز استغاثه به حضرت امام زمان 
)عجل الله تعالی فرجه الشریف( برای نجات مردم 
مظلوم لبنان و نابودی رژیم غاصب صهیونیستی 
دعا می کنند. مدیر ستاد هماهنگی کانون های 
فرهنگی هنری مساجد استان قم افزود: همچنین 
دعای  قرائت  مراسم  مهرماه  پنجشنبه ۵  روز  در 
مراسم  مهرماه  ششم  جمعه  روز  صبح  و  کمیل 
قرائت دعای ندبه با این نیت برگزار خواهد شد. 
وی افزود: از مسئولین محترم کانون های فرهنگی 
هنری مساجد استان قم و مردم شریف استان قم 
درخواست می شود ضمن شرکت در این پویش، 
با تهیه فیلم و کلیپ یک دقیقه ای و ارسال در پیام 
رسان ایتا از طریق نشانی Kanoon_Qom@ در 

نشر و گسترش این امر خیر مشارکت نمایند.

مدیر ستاد کانون های مساجد قم خبر داد:
برگزاری پویش استغاثه همگانی برای نصرت مردم مظلوم لبنان 

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه)س( خبرداد:

پیش بینی 80 برنامه به مناسبت ایام معصومیه

آئین آغازسال تحصیلی ۱۴۰۴ ۱۴۰۳ حوزه علمیه ی امام حسن عسکری)ع( 
هروی و مرکز تخصصی اِسرای تهران، با پیام آیت الله العظمی جوادی آملی برگزار 

گردید.
آیت الله العظمی جوادی آملی در این پیام ابراز داشتند: بیان نورانی امیرالمؤمنین 
درباره علما و دل های علما و هم درباره علوم این است که فرمود دو اصل اساسی 
حوزه ها و دانشگاه ها است که باید مورد عنایت باشد: یکی دل هایی است که علم 
را می پذیرد و می پروراند یکی خود علم است. حقیقت علم چیست و حقیقت روح 
و قلب علم پذیر چیست؛ فرمود دل های انسان قلوب انسان که ظرف علم است از 
همه ظروف مادی جداست، چون هر ظرفی اگر مظروفی در آن وارد شد، به مقدار 
آن مظروف جایش تنگ می شود ولی روح و قلب انسان این چنین نیست؛ اگر 
علمی در آن وارد شد نه تنها جایش تنگ نمی شود، بلکه توسعه پیدا می کند. هر 
مظروفی وقتی وارد ظرف شد به اندازه خودش ظرفیت آن ظرف را اشغال می کند 
جا برای غیر نیست مگر علم؛ علم وقتی وارد ظرفی شد نه تنها از ظرفیت آن کم 

نمی کند بلکه ظرفیت آن ظرف یعنی دل را اضافه می کند.
ایشان بیان داشتند: دل با همه ظرف های عالم فرق دارد، زیرا دل ظرفیتش 

توسعه پذیر است با آمدن مظروف ولی ظروف دیگر این طور نیست.
معظم له ابراز داشتند: بنابراین بیان نورانی علی بن ابی طالب نسبت به حوزه ها 
این است که علما! اساتید! دانشمندان! بدانید که دل ظرفیتش محدود نیست، 
توسعه پذیر نیست، یک؛ دو: علم، مظروفی نیست که جای دیگری را تنگ کند 

بلکه وقتی وارد شد برای دیگری هم جا باز می کند

ایشان در بخش دیگری از پیام خود ابراز داشتند: قرآن کریم وظیفه حوزه ها را 
مشخص کرده است که چه علمی را یاد بگیرید؛ فرمود: ﴿فَلَوْ لَا نَفَرَ مِن کُلِّ فِرْقَةٍ 
ینِ وَ لِیُنْذِرُوا قَوْمَهُمْ إِذا رَجَعُوا إِلَیْهِمْ﴾.]۳[ از این تفاوت  هُوا فِی الدِّ مِنْهُمْ طَائِفَةٌ لِیَتَفَقَّ
صدر و ذیل معلوم می شود که وقتی حوزه علمیه باز شد، تنها فقه و اصول تدریس 
نکنند، بلکه آیات قرآن، نهج البلاغه، روایات اهل بیت، مجموعاً فروع و اصول را 
یعنی فقه و کلام را تدریس بکنند. نفرمود اینها بروند در حوزه ها فقیه بشوند تا 
برگردند قوم و همشهریان و همزیستان خودشان را عالم بکنند درس فقه بگویند 
احکام بگویند؛ فرمود انذار کنند، انذار، کار انبیاست در مسئله کلامی؛ انذار، 
بدون آگاهی از معاد، از بهشت و جهنم، از وعد و وعید، از ثواب و عقاب، از سخط 

و غضب ممکن نیست.
آیت الله العظمی جوادی آملی اظهار داشتند: در درجه اول باید قرآن در حوزه 
ها باشد. خدای سبحان در قرآن که مهم ترین معجزه الهی است و مهم ترین منبع 
دینی است فرمود ما یک سلسله علوم داریم که ممکن است انسان در جاهای 
دیگر آنها را بتواند یاد بگیرد. اما در بخش دیگری فرمود یک سلسله علومی است 
که غیر از ما کسی نگفت و نمی گوید. اینها مخصوص خود قرآن است این است که 
مُکُمْ مَا لَمْ تَکُونُوا تَعْلَمُونَ﴾. یعنی چیزهایی را به شما یاد دادیم _این  فرمود: ﴿وَ یُعَلِّ
»کان«ی منفی در وسط قرار گرفته_ که شما آن نبودید یا نیستید که بدون ما یاد 
بگیرید. در قرآن این گونه از مطالب هست؛ این گونه از مطالبی که در دسترس 
بشر عادی نیست. بشر همواره نیازمند به وحی الهی است مخصوصاً قرآن کریم! 

جامعه را قرآن اصلاح می کند.

آیت الله العظمی جوادی آملی:

قرآن کریم جامعه را اصلاح می کند



5 اقتصادیچهار شنبه-4 مهر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 6041

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم خبرداد:

پرداخت 24 میلیارد تومان
 تسهیلات ازدواج 

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم، گفت: طی سال گذشته در 
مجموع ۲۴ میلیارد و ۳۸۸ میلیون تومان تسهیلات ازدواج به زوج های این 

استان پرداخت شده است. 
مریم عرب نژاد در گفت وگویی اضافه کرد: این مبلغ در قالب ۱۱ هزار و ۵۵۸ 

فقره تسهیلات در اختیار زوج های جوان قرار گرفته است.
وی همچنین بیان کرد: سال گذشته ۱۸ هزار و ۳۹۸ واقعه ولادت در قم به 

ثبت رسیده که نشان از رشد نسبی نرخ زاد و ولد در این استان است.
عرب نژاد همچنین به آمار ازدواج در استان اشاره کرد و گفت: سال گذشته 

هفت هزار و ۳۳۸ مورد ازدواج در قم ثبت گردید.
در  گفت:  و  کرد  اشاره  جمعیت  جوانی  قانون  اجرای  به  همچنین  وی 
راستای اجرای این قانون، هفت هزار قطعه زمین رایگان به خانواده های 
دارای شرایط ، پرداخت شده که این اقدام گامی مؤثر در حمایت از خانواده 
باتوجه به  امروز،  دنیای  در  کرد:  بیان  وی  است.  فرزندآوری  به  تشویق  و 
تغییرات اجتماعی و فرهنگی، اهمیت ازدواج و خانواده بیش ازپیش احساس 
می شود. چالش هایی مانند طلاق، کاهش نرخ ازدواج، افزایش سن ازدواج 
و کاهش نرخ باروری، زنگ خطری برای آینده جوامع است. برای مقابله با 
این چالش ها، نیازمند برنامه ریزی های جامع و همه جانبه در سطح فردی، 

خانوادگی و اجتماعی هستیم.
عرب نژاد گفت: در این راستا، باید به موضوعاتی مانند آموزش مهارت های 
زندگی به جوانان، تسهیل ازدواج، حمایت از خانواده های جوان، تقویت نقش 
پدران در خانواده و ایجاد تعادل بین کار و خانواده توجه ویژه شود. همچنین، 
رسانه ها و نهادهای فرهنگی می توانند با تولید محتواهای مناسب، به ترویج 

ارزش های خانواده و ازدواج کمک کنند.
به گفته وی، در نهایت، باید تاکید کرد که ازدواج و خانواده، تنها یک مسئله 
فردی نیست، بلکه یک مسئله اجتماعی است؛ بنابراین، تمام دستگاه های 

دولتی و نهادهای اجتماعی باید برای تقویت بنیان خانواده تلاش کنند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم :

نرخ تورم استان قم ۷ دهم درصد
 کاهش یافته است

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: بر اساس اعلام مرکز 
آمار ایران نرخ تورم استان قم ۷ دهم درصد کاهش یافته است.

 محمدجواد شاکر آرانی اظهارداشت : با اعلام گزارش منتشر شده مرکز آمار 
ایران، در ابتدای مهرماه نرخ تورم ۱۲ ماهه منتهی به شهریور استان ۳۳.۶ 

درصد است که نسبت به ماه قبل ۷ دهم درصد کاهش داشته است.
 محمدجواد شاکرانی با اشاره به پایین تر بودن ۶ دهم درصدی میانگین نرخ 
تورم استان نسبت به کشور افزود: با توجه این شاخص از رتبه ۲۲ در مردادماه 

در جایگاه بیستم قرار گرفتیم.
وی همچنین از کاهش ۷ دهم درصدی تورم ماهانه استان خبر داد و گفت: 
تورم شهریور ماه ۹/۱ درصد بوده است که با توجه به تورم ۶/۲ درصدی مرداد 
ماه در این بخش، استان قم شاهد کاهش ۷ دهم درصدی تورم اجناس و 

خدمات عمومی کالا ها در سبد مصرفی خانوار است.
کارشناس نرخ تورم استان هم نرخ تورم نقطه به نقطه شهریور ماه استان را 
۶/۳۱ درصد دانست که نسبت به ماه قبل، ۵ دهم درصد کاهش یافته است.
سید مجتبی باقرمنش پیگیری مسئولان به ویژه در کارگروه ستاد تنظیم 
بازار، رصد، نظارت ها و گزارش های مردمی را از مهمترین عوامل کاهشی 

شدن نرخ تورم در استان بیان کرد.

 پیشگویی رییس اتحادیه طلا و سکه درباره قیمت ها تا اسفند ؛

 الان طلا و سکه بخریم یا نخریم؟

رییس اتحادیه طلا و جواهر می گوید: ما در حال حاضر در نیمه دوم سال 
قرار گرفته ایم و چند ماه تا پایان سال میلادی مانده است. اگر پیش بینی ها 
به وقوع بپیوندد و اونس جهانی طلا تا قیمت ۳ هزار دلار برسد، به طور قطع 

بازارهای داخلی ما تحت تاثیر قرار می گیرد.
نادر بذرافشان در گفت وگویی عنوان می کند: در کنار این ها، نکته ای که در 
کشور ما وجود دارد، این است که ما تورم هم داریم و نوسان بازار ارز نیز زیاد 
است. برای همین شرایط بازار طلای ایران متفاوت است. یک زمان هایی با 
وجود این که بازارهای جهانی افزایشی بوده، اما کاهش قیمت ارز باعث شده که 
بازارهای داخلی خیلی تحت تاثیر قرار نگیرند. ولی در کل نیمه دوم سال را طبق 
تحلیل ها در سطح دنیا، به صورت تدریجی افزایشی می بینیم. وی با اشاره به 
تقویب ارزش پول یورو در اروپا و در عین حال، دلار آمریکا، بیان می کند: این ها 
همه عامل های تاثیرگذار در بازار طلا است. کشورهای دنیا نیز در حال تقویت 
ذخایر طلا هستند و با توجه به پیش بینی ها از قیمت طلا، در نیمه دوم سال 
و تا پایان سال ۱۴۰۳ به تبع بازارهای داخلی، روند افزایشی را طی می کند. 
رییس اتحادیه طلا و جواهر متذکر می شود: از سوی دیگر، خبرهای سیاسی 
و اقتصادی در سطح دنیا، عاملی است که می تواند بازارها را تحت تاثیر بگذارد.

یک کارشناس اقتصادی:

خانوار مهاجران بیش از ایرانی ها از کالاهای یارانه ای بهره می برند

نقل  و  و حمل  برق  آب،  نان،  به  وقتی  اقتصادی گفت:  کارشناس  یک 
یارانه های گسترده تخصیص پیدا می کند، تمام مهاجران غیر قانونی هم به 
راحتی به یارانه ها دسترسی پیدا می کنند و باید توجه داشت که بُعد خانوار 
مهاجران زیاد است و در حالی که بُعد خانوار ایرانی ها حدود ۳.۵ تا ۴ نفر 
است، این عدد برای خانوار افغان به بیش از ۵ نفر می رسد. حال اینکه سطح 

درآمد خانوارافغان پایین است و بیشتر به سمت کالاهای یارانه ای می روند.
جمعیت  اقتصادی  تبعات  درباره  گفت وگویی  در  شقاقی شهری  وحید 
مهاجران غیرقانونی به کشورمان اظهار داشت: اولین موضوعی که باید به آن 
تاکید داشت هنر منحصر به فرد در ایران است که می توانیم مسائل کوچک 
را به مساله بزرگ تبدیل  کنیم، در ادامه مسائل بزرگ را به چالش و چالش را به 
بحران تبدیل می کنیم و پس از اینکه به بحران رسیدیم به دنبال راهکار برای 
حل این بحران هستیم. این موضوع نشان  دهنده کیفیت بسیار پایین نهاد و 
حکمرانی اقتصادی سیاسی ایران است که البته در بسیاری از موضوعات و 
حوزه ها این فرایند بد را طی می کنیم اما گاها وسعت و عمق بحران آنقدر زیاد 
است که برون رفت از آن از توان نهاد اجرایی دولت خارج است. نه تنها در 
حوزه اتباع خارج و مهاجران غیرقانونی بلکه در مساله آب ، فرونشست زمین، 
صندوق های بازنشستگی و ... درگیر این چرخه معیوب هستیم. دلیل این 
وضعیت این است که نهاد دولت ضیعف است و نهاد دولت هوشمند و مقتدر 
و آینده نگر نداریم البته بدیهی است که  منظور از نهاد دولت، دولت چهاردهم 

نیست و این نهاد ضعیف، تمام دولت ها را شامل می شود.  
بار مالی مضاعف ورود فرزندان مهاجران افغان به مدارس دولتی 

ایران  
وی با اشاره به مساله و بحران مهاجران غیر قانونی افغان در کشورمان 
ادامه داد: با بسیاری از کنشگران مرزی و مسئولان و مدیران ارشد درباره 
اتباع صحبت کرده ام و کاملا روشن بود که این بی نظمی ها و آشفتگی های 
معاجران افغان، کشور را وارد یک بحران می کند و این بحران در ابعاد سیاسی 

، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، علمی و آموزشی خود را نشان می دهد.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه مساله اتباع خارجی و مهاجران افغان 
فقط بُعد اقتصادی ندارد، گفت: این مساله تمام حوزه ها را درگیر می کند، 
در بحث آموزش تبعات این مساله را می بینیم و در هفته اول مهر، مدارس 
بازگشایی شدند و بخشی زیادی از فرزندان افغان ها باید وارد مدارس دولتی 
کشورمان شوند در حالی که مدراس دولتی ظرفیت پذیرش فرزندان ایران را 
هم ندارند و از حیث کمبود معلمان، کمبود تجهیزات و فضای آموزش دچار 

چالش هستیم. حالا این حجم گسترده فرزندان افغان هم به این ظرفیت 
محدود مدارس دولتی اضافه می شوند و این یک بار مالی به وزارت آموزش و 

پرورش و دولت تحمیل می کند.
مهاجران غیر قانونی افغان  بمب های ساعتی هستند

شقاقی شهری تاکید کرد: موضوع مهم این است که این مهاجران غیرقانونی 
با این حجم وسیع، هویت مشخصی ندارند و پیگیری مسائل فرهنگی این 
مانند بمب های ساعتی هستند.  افراد  این  و  مهاجران کار سختی است 
می توانند امروز در کشورمان مرتکب هر تخلفی شوند و فردا به افغانستان 
برگردند و از آنجایی که این افراد هویت مشخص ندارند، قابل شناسایی 

نیستند و ردیابی و پیگیری آنها در افغانستان امری غیر ممکن است.
وی در گفت وگو با ایلنا افزود: تعداد زیادی از مهاجران افغان از حیث سطح 
تحصیلات و از حیث فرهنگی هم در سطوح پایینی قرار دارند بنابراین بار 
سنگینی را بر حوزه فرهنگ ایران تحمیل می کنند. همچنین به گفته بسیاری 
از متخصصان حوزه سیاسی ، این حجم از مهاجران از حیث امنیتی هم 

مشکلاتی را ایجاد کرده اند.  
این کارشناس اقتصادی با اشاره به عدم آمار و اطلاعات دقیق از مهاجران 
غیر قانونی افغان، گفت: موضوع مهم این است که عدد مشخصی از جمعیت 
اتباع خارجی و مهاجران افغان هنوز اعلام نشده که این یک ابهام بزرگ ایجاد 
می کند، جمعیت این مهاجران از ۶ میلیون نفر تا ۱۱ میلیون نفر اعلام شده 
بنابراین هیچ آمار و اطلاعاتی از مهاجران افغان نداریم چراکه به صورت غیر 
قانونی وارد کشور شدند و کار را در تمام حوزه ها برای ما سخت کرده  اند. 
همین موضوع که آمار دقیق از تعداد، سطح تحصیلات، وضعیت تاهل، 
وابسته بودن آن به مذاهب و قوم و قبیله های مختلف برای سیاست گذاران 
علامت سوال زیادی را ایجاد کرده و از آنجایی که این افراد  هیچ شناسنامه  

مشخصی ندارند، مساله ساماندهی را سخت تر می کنند.
اختصاص ۱27 میلیارد دلار یارانه پنهان انرژی !

شقاقی شهری ادامه داد: ایراد اساسی این است که ایران بر پایه یارانه های 
پنهان و نظام یارانه ای گسترده اداره می شود اما در بسیاری از کشورهای دنیا 
نظام اقتصاد بازار حاکم  و وقتی بازار آزاد حاکم  باشد دولت به این گستردگی 
یارانه نمی پردازد و از سوی دیگر در آن کشورها یارانه به صورت نقدی واریز 
می شود یا به حوزه های بهداشت و آموزش و حمل و نقل عمومی و به مختص 
خانوار تعلق می گیرد اما در ایران یارانه به صورت گسترده و بی حساب و کتاب 
و فله ای توزیع می شود و حدود ۱۲۷ میلیارد دلار یارانه پنهان انرژی اختصاص 

پیدا کرده که بعد از روسیه، کشور دوم در دنیا در اختصاص یارانه انرژی 
هستیم.  

وی اظهارداشت: وقتی به نان، آب، برق و حمل و نقل یارانه های گسترده 
تخصیص پیدا می کند، تمام مهاجران غیر قانونی هم به راحتی به یارانه ها 
دسترسی پیدا می کنند و باید توجه داشت که بُعد خانوار مهاجران زیاد است 
و در حالی که بُعد خانوار ایرانی ها حدود ۳.۵ تا ۴ نفر است، این عدد برای 
خانوار افغان به بیش از ۵ نفر می رسد. حال اینکه سطح درآمد خانوار افغان  
پایین است و بیشتر به سمت کالاهای یارانه ای می روند. در حالی که دولت 
درگیر تامین منابع یارانه ای بوده این حجم وسیع از مهاجران غیرقانونی افغان 

هم به استفاده کننده از یارانه اضافه شدند.  
ورود افغان ها به مشاغل میانی در ایران

این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه این جمعیت قابل توجه مهاجران 
غیرقانونی افغان بازار کار را هم بهم ریخته است، گفت: موضوع مهم این 
است که مهاجران افغان وارد مشاغل میانی شده اند در حالی که پیش از این 

افغان ها تنها به رشته های مشاغل سخت می توانستند ورود کنند.  
مسئولان دولت گذشته باید پاسخگو باشند

شقاقی شهری ادامه داد: این مهاجران هزینه های آموزشی، هزینه های 
یارانه ای را بالا برده اند و بازار مسکن را بهم ریخته اند. مهمتر اینکه هزینه های 
هزینه  و  شدند  ناآرامی ها  ایجاد  به  منجر  و  برده  بالا  را  انتظامی  نیروی 
غیرمستقیم به جامعه وارد کرده اند. ورود مهاجران غیر قانونی، خطایی بود که 

دردولت های گذشته مرتکب آن شدند و باید امروز پاسخگو باشند.
این میزان مهاجر غیرقانونی  تاکید کرد: هیچ گونه مزیتی در ورود  وی 
نمی بینیم. درست است که در همه جای دنیا در روابط همسایگی وقتی 
کشوری با بحران مواجه می شود، کشورهای همسایه پذیرای یک میزان 
و  بوده  ثبت شده  و  ورود مهاجران ضبط  اما  مشخصی مهاجر می شوند 
مهاجرت زمان دار است برای مثال مشخص می کنند که ۱۰۰ هزار مهاجر 
در مدت زمان ۳ سال در کشور بمانند و بعد از آن مدت از کشور خارج شوند.  
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه این مشکلات ناشی از کیفیت پایین 
پایین  نهاد دولت  که کیفیت  آنجایی  از  اظهار داشت:  نهاد دولت است، 
است و هوشمندی و تدبیر به هنگام و آینده گری را ندارد، کشور مدام وارد 
بحران می شود. مساله اتباع افغان را ۳ الی ۴ سال گذشته باید با برنامه ریزی 
حل می کردیم اما به دلیل عدم رسیدگی امروز این مساله به بحران تبدیل 

شده است.
شقاقی شهری گفت: از آنجایی که زاد و ولد افغان ها زیاد است و نرخ باروری 
بالایی دارند، چالش های زیادی را برای کشور ایجاد می کند و حتی موجب 
تغییر ساختارهای فرهنگی ایران می شوند و حتی می توانند ضریب هوشی 
ایرانیان را کاهش دهند چراکه این مهاجران از خانوار فقیر هستند و می دانیم 
ضریب هوشی ارتباط مستقیم با درآمد و فقر دارد. از سوی دیگر هر چه این 
افراد ماندگارتر باشند، برگشت آنها ابه افغانستان سخت تر می شود. مهاجران 
وارد بازار کار شدند و به مرور زمان ارتباطات خود را افزایش می دهند و در 

نهایت ماندگار می شوند.
استفاده افغان ها از حفره قانونی برای مالکیت انواع دارایی

این کارشناس اقتصادی با اشاره به خلا و حفره قانونی که افغانها از آن برای 
خرید انواع دارایی از جمله ملک و زمین استقفاده می کنند، اظهار داشت: 
حفره هایی در قانون وجود دارد که افغان ها از همانجا برای خرید ملک، و 
خودرو و... ورود و نفوذ می کنند. طبق قانون خارجی ها می توانند با ثبت 
شرکت سرمایه گذاری نسبت به خرید انواع دارایی اقدام کنند و الان هم 
اقغان ها به صورت فامیلی یک شرکتی را تاسیس و زمین و ملک و خودرو را به 
نام آن شرکت خریداری می کنند و اموال خریداری شده به نام شرکت است. 

وی ادامه داد: این مساله باید ۳ الی ۴ سال گذشته حل می شد اما نهاد 
دولت گذشته با این ادبیات که افغان ها مهمان ما هستند متاسفانه کشور را 
وارد فاز بحران کردند و الان هم این مسئولان رفته اند و دیگر پاسخگو نیستند 
مردم  را  آن  و هزینه   مانده است  باقی  برای دولت چهاردهم  بحران  این  و 
می پردازند. افغان ها هزینه آموزشی، امنیتی را بالا بردند و یارانه ها را استفاده 
می کنند و هزینه های فرهنگی، اجتماعی کشور را افزایش دادند و حتی باعث 
تغییر سبک زندگی در ایران می شوند و بار سنگین روانی به جامعه ایرانی و 

خانواده ایرانی تحمیل می کنند.

رئیس کل گمرک ایران :

تجارت بدون نفت با کشور های همسایه افزایش یافت
بدون  ایران  گفت :حجم تجارت  رئیس کل گمرک 
نفت ایران با ۱۵ کشور همسایه در ۶ ماهه سال جاری به 

۳۲.۶ میلیارد دلار رسید.
کل  رئیس  و  اقتصاد  وزیر  معاون  رضوانی فر  محمد 
گمرک ایران با اعلام این خبر گفت: در ۶ ماهه سال 
کشور   ۱۵ با  ایران  نفت  بدون  تجارت  میزان  جاری 
همسایه، ۵۰ میلیون تن و به ارزش ۳۲.۶ میلیارد دلار 

بوده است.
با  ایران  نفت  بدون  تجارت  میزان  رضوانی فر گفت: 
کشورهای همسایه در ۶ ماهه سال جاری از نظر وزن ۵ 

درصد و از حیث ارزش ۱۵ درصد افزایش داشته است.
به گفته وی از مجموع تجارت بدون نفت ایران با ۱۵ 
کشور همسایه در ۶ ماهه سال جاری، ۳۹ میلیون تن 
به ارزش ۱۵.۶ میلیارد دلار به صادرات و ۱۱ میلیون تن 

به ارزش ۱۷ میلیارد دلار به واردات اختصاص داشت.
وی افزود: در این مدت میزان صادرات غیرنفتی به ۱۵ 
کشور همسایه به لحاظ وزن ۴ درصد و از حیث ارزش 

۱۲ درصد افزایش داشت است.
رضوانی فر گفت: میزان واردات از کشورهای همسایه 
در ۶ ماهه سال جاری از حیث وزن ۸ درصد و از لحاظ 

ارزش ۱۸ درصد افزایش نشان می دهد.
وی در خصوص عمده ی شرکای تجاری ایران در بین 
۱۵ کشور همسایه در ۶ ماهه ۱۴۰۳ اظهار داشت: در 
این مدت کشورهای امارات متحده عربی، ترکیه، عراق، 
پاکستان و فدراسیون روسیه عمده  شرکای تجاری ایران 

در بین کشورهای همسایه بوده اند.
 واردات بیش از ۲۲ هزار خودروی سواری در نیمه اول 

امسال

رئیس کل گمرک ایران با اعلام واردات خودرو در ۶ 
ماهه گذشته گفت: ارزش این تعداد خودرو وارداتی به 
کشور در ۶ ماهه امسال ۴۳۸ میلیون و ۶۶۸ هزار دلار 

بوده است.
رضوانی فر با اشاره به اینکه تعداد خودروهای سواری 
وارداتی در ۶ ماهه سال گذشته ۱۷۳۶ دستگاه بوده 
است، گفت: ارزش واردات خودرو سواری در سال قبل 

۳۶ میلیون و ۵۶۵ هزار دلار بود.
 وی در خصوص واردکنندگان عمده خودرو به کشور 
در ۶ ماهه ۱۴۰۳ گفت: در این مدت شرکت های معین 
خودرو ایرانیان با واردات ۵۶۵۰ دستگاه، سایپا با ۵۴۴۵ 
دستگاه، بهمن  موتور با ۱۶۵۰ دستگاه و کرمان موتور 
با ۱۵۲۴ دستگاه به ترتیب بزرگترین وارد کننده خودرو 

سواری به کشور بودند.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده 

به شرح ذیل تأیید نموده اند:
۱-رأی شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۱۴۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۶۴ 
مربوط به تقاضای آقای/خانم فاطمه رجبی اصل فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت ۴۰/ ۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۵ و ۲۱۸۶ اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به پلاک ۲۱۸۶ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از رحیم زند ثبت دفتر الکترونیکی ۸۴۳۱ - ۱۴۰۲ )م الف۱۷۸۳۲۴۴ (

۲-رأی شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۷۳۸۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۰۵ 
مربوط به تقاضای آقای/خانم محمد حسن افضلی فرزند رمضان در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۸ / ۲/ ۲۲۷۲ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از رحمت اله بیک محمدی طی سند 

قطعی شماره ۴۷۴۹۹ مورخ ۱۳۹۲/۱/۲۴ دفترخانه ۲۸ قم )م الف۱۷۸۳۲۴۴(
۳-رأی شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۶۵۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۹۰ 

مربوط به تقاضای آقای/خانم علیرضا محسنی فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۹/۶۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۰۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از مسلم مرشد خانلوی صفحه ۲۵۶ 

دفتر۳۵۳ )م الف۱۷۸۳۲۴۴( 
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و جهان صنعت(
نوبت اول: ۱4۰۳/۰۶/۱۹
نوبت دوم: ۱4۰۳/۰7/۰۳

عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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بازیکن سابق استقلال اعتقاد دارد با این که عملکرد این 
تیم در چند هفته ابتدایی لیگ راضی کننده نبوده است، 
اما آبی پوشان پتانسیل بردن پرسپولیس و پیروزی در دربی 

را دارند.
برابر  استقلال  تساوی  خصوص  در  ورمزیار  صادق 
نساجی و دیدار سنتی سرخابی ها که چهارشنبه هفته 
جاری در اراک برگزار خواهد شد گفت: فصل پیش هم 
نساجی با امتیازی که از استقلال گرفت اجازه نداد آبی 
ها به قهرمانی دست پیدا کنند و آنها در هفته پنجم و 
قبل از دربی دو امتیاز حساس را از استقلال گرفتند تا 
کار برای کادر فنی و بازیکنان سخت تر شود. ضمن اینکه 
چشمی هم از زمین بازی اخراج شد تا دربی را از دست 
بدهد. در مجموع استقلال باز هم نتوانست انتظارات را 
برآورده کند و حالا با اینکه هواداران از عملکرد کادر فنی 
ناراضی هستند اما امیدوارند تیم محبوبشان دربی را ببرد 
تا بتواند با روحیه خوب به فکر ادامه لیگ برتر و لیگ 

نخبگان باشد.
موقعیت جدول تاثیرگذار نیست

وی در ادامه خاطرنشان کرد: تا به حال نشده که تیمی 
بالای جدول یا حتی صدرنشین باشد و در دربی برنده از 

زمین خارج شود . بارها همه چیز برعکس شده و تیمی 
 ، از زمین خارج شده  برنده  نداشته  برد  به  امیدی  که 
بعضی اوقات تیمی که شرایط خوبی نداشته با انگیزه 
تر بازی کرده و اجازه نداده حریف بتواند از امتیاز صدر 
نشینی استفاده کند .این بازی شرایط خاص خودش 
را دارد و هر تیمی که منسجم تر باشد برنده این دیدار 

حساس خواهد بود .

سه اصل می تواند برنده دربی را تعیین کند
ورمزیار در پاسخ به این پرسش که چه عواملی باعث 
موفقیت یکی از دو تیم در این دیدار خواهد شد گفت: 
من تجربه دربی های زیادی را دارم و می دانم چقدر فشار 
برروی بازیکنان و کادر فنی وجود دارد تا دیدار را به حریف 
واگذار نکنند اما به اعتقاد من سه اصل می تواند عامل 
موفقیت باشد. اول همدلی و صمیمیت در تیم که از 

دلایل مهم است. دوم آرامش است که نقش تعیین کننده 
ای دارد و سومین علت نقش بازیکنان با تجربه و کاپیتان 
تیم است که می توانند از تجربه خود استفاده کرده و به 

بازیکنان و بازی آرامش و نظم بدهند.
مدیران استقلال کنار تیم باشند

کارشناس فوتبال در ادامه گفت: مدیران استقلال و 
خصوصا هلدینگ باید در تمرین حضور پیدا کنند و به 
بازیکنان روحیه بدهند. آنها باید بدانند به حساس ترین 
نقطه لیگ رسیدیم و همه در این چند روز از دربی می 
گویند بنابراین لازم است تا مدیر عامل و اعضای هیات 
با  تا استقلال  مدیره تمام تلاش خود را به کار ببندند 

شرایط روحی خوب خود را آماده این دیدار کنند.
دوست دارم استقلال برنده شود

ورمزیار در پایان و در پاسخ به این پرسش که نتیجه را 
چگونه پیش بینی می کنید گفت: من هم مثل همه 
علاقمندان به استقلال دوست دارم تیم محبوبم برنده 
شود اما پیش بینی دربی همیشه سخت است از هواداران 
استقلال هم می خواهم فارغ از نتایج چند هفته اخیر در 
این دیدار حساس از تیم حمایت کنند فوتبال ۹۰ دقیقه 

هست و تا زده شدن سوت پایان نباید نا امید شد.

ورزشی

در دیداروزیر ورزش با سفیر بلاروس در ایران مطرح شد؛

پیشنهاد دیدار دوستانه تیم های ملی 
فوتبال ایران و بلاروس

وزیر ورزش و جوانان با اشاره به ظرفیت بزرگ ایران و بلاروس در حوزه ورزش، 
بر گسترش روابط دو کشور در حوزه ورزش تاکید کرد و گفت: برای شروع این 
همکاری ها پیشنهاد می کنم »فیفا دی« تیم ملی فوتبال ایران و بلاروس بازی 

دوستانه با هم داشته باشند.
دمیتری   ۱۴۰۳ مهر  سوم  روز  صبح  جوانان،  و  ورزش  وزارت  گزارش  به 
کالتسوف، سفیر بلاروس در ایران با حضور در ساختمان شماره دوی وزارت 
ورزش و جوانان با دکتر احمد دنیامالی، وزیر ورزش و جوانان دیدار و گفتگو کرد.
دنیامالی با ابراز خرسندی از این دیدار گفت: از روابط بسیار خوبی که بین 
دو کشور وجود دارد خوشحالیم و علاقه داریم این روابط به ویژه در حوزه ورزش 
توسعه پیدا کند. وزیر ورزش و جوانان با تسلیت درگذشت الکساندر مدوید، 
قهرمان کشتی دنیا و بلاروس، اظهار کرد: ایشان را در جامعه ورزش ایران به 
خصوص جامعه کشتی به نیکی می شناختند و علت آن هم رقابت و دوستی وی 

با غلامرضا تختی یکی از قهرمانان و پهلوانان ما بود.
او با بیان این که روابط ورزشی بین دو کشور روابط بسیار سازنده ای است ولی 
می تواند خیلی بهتر از این باشد، اظهار کرد: بنده ١۵ سال در فدراسیون جهانی 
قایقرانی سمت داشتم که برای المپیک برزیل موضوع محروم کردن روسیه و 
بلاروس از این مسابقات مطرح بود و متاسفانه این اتفاق هم افتاد که من گفتم 
اگر این دو کشور به دادگاه جهانی ورزش شکایت کنند می توانند به مسابقات 
برگردند که همین اتفاق هم افتاد و برگشتند و حتی دو ورزشکار بلاروس و 
روسیه در این رشته مدال در آن بازی ها گرفتند. وزیر ورزش و جوانان با اشاره 
به ظرفیت بزرگ کشور بلاروس در حوزه ورزش، افزود: به عنوان وزیر ورزش 
ایران علاقه مندم در این حوزه روابطمان گسترش پیدا کند. بلاروس در برخی 
از رشته ها شرایط خوبی در دنیا دارد و خیلی علاقه مندیم از این ظرفیت ها 
استفاده کنیم؛ همچنین ایران نیز در بعضی از رشته ها شرایط خوبی دارد که 

می توانیم این ظرفیت ها و تجربیات را در اختیار بلاروس قرار دهیم.
 دنیامالی با بیان این که رشته های کشتی، فوتبال، بوکس و شنا می تواند بستر 
خوبی برای تعاملات ورزشی دو کشور باشد، اظهار کرد: در رشته تیراندازی نیز 
کشور بلاروس مربیان بسیار خوبی دارد که ما علاقه داریم از مربیان صاحب نام 
شما استفاده کنیم. وی با پیشنهاد برگزاری دیدار دوستانه تیم ملی فوتبال دو 
کشور، اظهار کرد: برای شروع توسعه این همکاری ها پیشنهاد می کنم در »فیفا 

دی« تیم ملی فوتبال ایران و بلاروس یک بازی دوستانه با هم داشته باشند.
او هم چنین بر ایجاد ارتباط رسانه های ورزشی دو کشور تاکید کرد و افزود: 
این رابطه بین رسانه های ورزشی موجب می شود مردم از ظرفیت های دو کشور 
اطلاعات بیش تری داشته باشند و ما آمادگی داریم رابطه بین رسانه های ورزشی 

را توسعه دهیم و شرایطی ایجاد کنیم که باهم کار کنند.
رفتارهای دوگانه برخی مجامع جهانی  از  وزیر ورزش و جوانان هم چنین 
ورزشی در مقابل بلاروس و روسیه انتقاد کرد و افزود: اعتقاد داریم ورزش باید از 

سیاست جدا باشد و با رفتار دوگانه بعضی از مجامع جهانی مخالفیم.

آیت الله سعیدی در دیدار با قهرمان پارالمپیک پاریس:

رشته های ورزشی معلولان و پارالمپیکی 
حمایت بیشتری شوند

 تولیت حرم حضرت معصومه)س( گفت: قهرمانی با پیروی از گفتمان و 
الگوی دینی یک عبادت است و انسان با جسمی ناقص هم می توان به موفقیت 

دست یابد.
آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهر سه شنبه در دیدار با قهرمان رشته وزنه 
برداری پارالمپیک پاریس، اظهار کزد: قهرمانی با پیروی از گفتمان دینی یک 

عبادت است و انسان باید مروج امید آفرینی باشد و از نا امیدی بپرهیزد.
وی تصریح کرد: آن دسته از ورزشکارانی که در عرصه ها و میادین مختلف 
ورزشی با نمادهای دینی به مرحله قهرمانی می رسند در حقیقت کاری عبادی 

انجام می دهند.
امام جمعه قم با بیان اینکه انسان نباید در هیچ یک از مراحل زندگی نامه ناامید 
شود افزود: انسان دارای ظرفیت ها و توانمندی های بالایی است که می تواند از 

عهده کارهای بزرگ برآید.
آیت الله سعیدی بیان کرد: ورزشکاران پارالمپیکی ثابت کردند که می توان 
با وجود معلولیتی جسمی کارهای بزرگی انجام دهند و به موفقیت های بزرگ 
برسند. امام جمعه قم بیان کرد: با جسمی نا توان و یا حتی معلول گونه هم 

می توان در همه عرصه افتخار آفرید و به مرتبه والایی رسید.
تولیت حرم بانوی کرامت ابراز کرد: ورزشکاران دارای نقص جسمانی در امر 
ورزش مظلوم واقع شده اند و مسئولان باید به رشته های ورزشی معلولان و 

پارالمپیکی توجه بیشتری داشته باشند. 
آیت الله سعیدی در پایان ضمن قدردانی از زحمات روح الله رستمی قهرمان 
پارالمپیک پاریس با اهدای لوح، نشان و انگشتر متبرک به حرم معصومه سلام 

الله علیها تجلیل کرد.

رئیس هیات بدمینتون استان قم خبرداد:

 معرفی اسامی کادر فنی و بازیکنان نماینده 
قم در لیگ برتر 

رئیس هیات بدمینتون قم در آستانه آغاز رقابت های لیگ برتر بدمینتون بانوان 
کشور اسامی کادر فنی و بازیکنان نماینده این استان در آن رقابت ها را اعلام 

کرد.
علی فرجی گفت: نماینده استان قم در مسابقات لیگ برتر بدمینتون باشگاه 
های کشور، امسال با عنوان تیم مرحوم "فرهمند موحد" قم در مسابقات حاضر 

می شود.
وی ادامه داد: سرمربی گری تیم بر عهده معصومه پیرمرادی، مربی گری آن بر 
عهده فائزه السادات نعمتی و سرپرستی تیم نیز بر عهده فاطمه روزخوش است 

ضمن این که طاهره غفاری نیز مدیر تیم خواهد بود.
وی با اشاره به بازیکنان تیم گفت: نرگس افشاری، ملیکاشیبانی، مبینا ندایی، 
مهان تشکری، مانیا یکرنگ خانی، هستی رحیمی و مهسا یوسفی بازیکنان تیم 

فرهمند قم خواهند بود.
فرجی یادآور شد: از جمع بازیکنان مذکور، نرگس افشاری و ملیکا شیبانی 

بومی هستند.
لیگ برتر بدمینتون بانوان "جام ولایت" اواخر هفته جاری آغاز می شود و تیم 

فرهمند قم میزبان درخشان زنجان در عصر پنجشنبه پنجم مهرماه است.

شهرآورد ۱۰۴ در حالی برگزار می شود که این دیدار آخرین فرصت سرمربی 
استقلال برای ماندن روی نیمکت استقلال است و برای اولین بار سرخابی ها با 

مالکان جدید مقابل یکدیگر قرار می گیرند.
به گزارش ایمان ،یک صدوچهارمین دربی پایتخت در هفته ششم 
رقابت های لیگ برتر فوتبال فردا از ساعت ۱۹ در ورزشگاه امام خمینی 
دیدار  این  افت حساسیت  از  نظر  برگزار می شود. صرف  اراک  شهر 
به دلیل برگزاری آن خارج از تهران به دلیل عدم آماده سازی ورزشگاه 
آزادی، مولفه های دیگری در افزایش هیجان و حساسیت این نبرد موثر 

است.

شرایط بهتر پرسپولیس
دو تیم با شرایط متفاوت پا به این دیدار می گذارند. استقلال هفته گذشته به 
سختی توانست یک امتیاز را در مازندران و مقابل شاگردان ساکت الهامی کسب 
کند. شاگردان جواد نکونام با تساوی ۲ بر ۲ مقابل نساجی مازندران متوقف 
شدند. در سوی مقابل پرسپولیس شرایط نسبتا بهتری دارد. سرخ پوشان 
پایتخت موفق شدند با نتیجه ۲ بر صفر آلومینیوم اراک را در ورزشگاه شهدای 
شهر قدس مغلوب کنند و با روحیه بالاتری نسبت به استقلال پا به این دیدار 

می گذارند.
در حال حاضر استقلال و پرسپولیس جزو ۳ تیم بالانشین لیگ برتر نیستند. 

البته آنها یک بازی کمتر نسبت به رقبا انجام داده اند. پرسپولیس با ۸ امتیاز 
در رتبه چهارم قرار گرفته و استقلال نیز با ۵ امتیاز در رتبه نهم ایستاده است. 

سپاهان اصفهان با ۱۳ امتیاز در حال حاضر صدرنشین لیگ برتر است.
آخرین فرصت نکونام برای بقا روی نیمکت

شرایط سرمربیان دو تیم روی نیمکت نیز کاملا متفاوت است. خوان کارلوس 
گاریدوی اسپانیایی که در ابتدای این فصل هدایت پرسپولیس را بر عهده 
گرفت، تاکنون نتایج قابل قبولی را با این تیم کسب کرده است و مورد حمایت 
مدیریت این باشگاه قرار دارد. اما شرایط نکونام روی نیمکت استقلال کاملا 
متفاوت است. استقلال بعد از باخت مقابل استقلال خوزستان در هفته سوم 
دچار حواشی زیادی شد و شایعات زیادی در رابطه با اخراج نکونام به گوش 

می رسید.
این حواشی و شایعات باعث شد تا نکونام با مدیریت باشگاه استقلال وارد 
جنجال شود و دو طرف مصاحبه هایی علیه یکدیگر انجام دهند. استقلال البته 
توانست الغرافه قطر را در لیگ نخبگان آسیا مغلوب کند و این نتیجه باعث شد 
تا نکونام کمی از زیر فشارها و انتقادات خارج شود اما باز هم با توقف مقابل 
نساجی در هفته گذشته، این شایعات به وجود آمد که دربی ۱۰۴ آخرین 

فرصت نکونام برای ماندن روی نیمکت استقلال است.
بیشترین تساوی شهرآورد در مهرماه 

تیم های استقلال و پرسپولیس تاکنون ۱۳ بار در ماه مهر به مصاف یکدیگر 
رفتند که بیشتر این دیدارها با تساوی به پایان رسیده است. چهار برد سهم 
است.  بوده  مهرماه  شهرآوردهای  در  پرسپولیس  سهم  برد   ۲ و  استقلال 
آبی پوشان پایتخت در این ماه نتایج بهتری کسب کرده اند. هفت دیدار نیز با 
تساوی به پایان رسیده که نشان می دهد دیدارهایی که مصادف شده با ماه 

شروع سال تحصیلی بیشتر با تساوی به پایان رسیده است.
اولین دربی با مالکان جدید سرخابی ها

پس از سال ها انتظار سرانجام ۸۵ درصد از سهام دو تیم باشگاه پرطرفدار 
پایتخت در اردیبهشت سال جاری توسط وزارت ورزش و جوانان با کش وقوس 

فراوان واگذار شد.
آبی پوشان پایتخت به هلدینگ خلیج فارس که در حوزه پتروشیمی فعالیت 
دارد، سپرده شدند و پرسپولیس به کنسرسیومی متشکل از چند بانک  واگذار 
شد که بانک شهر با ۳۰ درصد بیشترین سهام را دارد. دربی ۱۰۴ پس از این 
اتفاق تاریخی برگزار می شود و برای اولین بار این دو تیم بدون مالک مشترک و و 

منابع مالی متفاوت مقابل یکدیگر قرار می گیرند.

دربی ۱۰4؛ اولین دربی با مالکان جدید سرخابی ها؛

تقابل استقلال و پرسپولیس در اوج حساسیت

سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: هدف من در این تیم حضور در بین ۸ 
تیم برتر دنیا است و باید تمرکزمان روی این هدف باشد؛ نه اینکه یک زمانی آن را 

بخواهیم و یک زمان دیگر نخواهیم.
روبرتو پیاتزا، سرمربی تیم ملی والیبال ایران در گفت وگویی اظهار داشت: 
چون  است؛  جذاب  بسیار  من  برای  ایران  والیبال  ملی  تیم  سرمربیگری 
می خواستم به این موفقیت برسم و خیلی خوشحالم که این سمت را بر عهده 
دارم. هدف من در این تیم حضور در بین ۸ تیم برتر دنیا است و باید تمرکزمان 
اینکه یک زمانی آن را بخواهیم و یک زمان دیگر  روی این هدف باشد؛ نه 

نخواهیم.
وی افزود: رویای من برای فدراسیون والیبال ایران این است که به هدفش در 
المپیک لس آنجلس ۲۰۲۸ برسد. فکر می کنم این فقط یک آرزو نیست بلکه 

یک خواسته است.
پیاتزا درباره قرعه ایران در مسابقات قهرمانی جهان عنوان کرد: قرعه کشی 
خوبی بود و خوش شانس بودیم چرا که در همان گروهی که فیلیپین قرار دارد، 
جای گرفتیم. فیلیپین به دلیل میزبانی در گروه A قرار گرفت و طبق قرعه کشی 
ایران هم در این گروه جای گرفت و از این بابت خیلی خوشحال هستم که 
راهمان مشخص شد. باید سریعاً رتبه نخست گروه A را به دست آوریم و در ادامه 

به آینده فکر کنیم.
وی درباره چگونگی بررسی عملکرد بازیکنان والیبال ایران گفت: با دستیارم 
توتولو و برخی از آنالیزورهای ایرانی در ارتباط هستم. بازیکنان ایرانی و حتی 
لژیونرها را مدنظر داریم. برخی در ایتالیا، بعضی در لهستان و عده ای هم در 

فرانسه بازی می کنند، عملکرد تمام بازیکنان را تحت نظر داریم. طبیعی است 
که عملکرد آن ها را در تمامی شرایط مدنظر قرار دهیم. نه فقط در پست حمله 
یا دفاع، ما باید در همه موقعیت ها آنها را بررسی کنیم. حتی درباره وضعیت 
فیزیکی، با مربی بدنسازی مکاتبه داریم که متوجه شویم، چطور می توانیم 
شرایط جسمانی بازیکنان را به بهترین شکل برای حضور در مسابقات پیشرو در 

لیگ ملت ها و قهرمانی جهان آماده کنیم.
سرمربی تیم ملی والیبال ایران در پاسخ به این پرسش که مذاکرات با او برای 
سرمربیگری ایران در دوره های گذشته تاکنون چه تفاوتی داشته است، افزود: 
این سوال بسیار جذاب است چرا که در مذاکرات قبلی مهم ترین مشکل زمان 
بود. درباره قراردادم با هلند آگاه بودم و باید قبل از یکم ژانویه ۲۰۲۳ همه چیز 
را نهایی می کردم. در آن زمان هیچ شانسی برای امضای قرارداد وجود نداشت 
پس ما آن گزینه موجود در قراردادم با هلند برای فسخ را از دست دادیم. قرارداد 
من با هلند تا سال ۲۰۲۴ برقرار بود تا این فصل به پایان برسد. می توانم به شما 
بگویم مشکل دقیقا زمان بود و خوشحالم که توانستم کاملًا شفاف این موضوع 

را توضیح دهم.
وی ادامه داد: مذاکره با تقوی خیلی سریع پیش رفت، وقتی او متوجه شد 
که این امکان وجود دارد که قراردادی با من داشته باشد و متوجه اهدافم شد 
به توافق رسیدیم و در مورد پول هیچ صحبتی نکردیم، بخاطر اینکه هدف من 
بدست آوردن پول زیاد نبود، بلکه می خواستم نقطه نظر خودم را دنبال کنم. 
هدف من حضور در المپیک لس آنجلس است و فکر می کنم با فدراسیون 
با  کنم.  پیدا  دست  هدف  این  به  توانم  می  ایرانی  بازیکنان  و  ایران  والیبال 

فدراسیون والیبال و مردم ایران می خواهیم رویاپردازی کنیم و کلام آخر من 
بسیار ساده است، ما باید برای رویای مشترکمان مبارزه کنیم. پس همه با هم 

برای حضور در لس آنجلس ۲۰۲۸ تلاش می کنیم.

سرمربی تیم ملی والیبال ایران: 

هدفم حضور تیم ملی والیبال در بین ۸ تیم برتر دنیاست

عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال توضیحاتی را در خصوص اعلام رای مهرداد محمدی ارائه کرد. 
مهدی دادرس در گفت وگویی، درمورد کاهش محرومیت مهرداد محمدی و اینکه آیا این بازیکن می تواند در دربی 
۱۰۴ بازی کند، اظهار داشت: در ابتدا باید بگوم ما رای بخشش ندادیم. دیدم در برخی رسانه ها از عنوان بخشش 

استفاده شده بود. درحالیکه ۳ جلسه محرومیت به مدت یکسال تعلیق شده نه اینکه بخشیده شده باشد.
وی افزود: رایی که ما اعلام کردیم به صورت کلی بود. اعلام کردیم اگر بازیکن ۳ جلسه محرومیت خودش را پشت 
سرگذاشته باشد، ۳ جلسه دیگر به مدت یکسال تعلیق می شود. اینکه تاریخ فسخ و عقد قرارداد چه زمانی بوده و 

سازمان لیگ چگونه محاسبه می کند، به ما مربوط نیست. این مساله ای است که خودشان باید پیگیری کنند.
عضو کمیته استیناف گفت: ما رایی ندادیم که این بازیکن می تواند در دربی حضور داشته باشد یا خیر، همانطور 
که گفتم به صورت کلی اعلام کردیم اگر ۳ جلسه محرومیت را پشت سر گذاشته باشد، ۳ جلسه دیگر تعلیق می شود.

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به اینکه برخی  دوست دارند استقلال و پرسپولیس با هم دشمن باشند، 
گفت: رفاقت باید حرف اول را بزند و امیدوارم هر تیمی بهتر بازی کرد برنده از دربی خارج شود.

علی پروین در آستانه شهرآورد پایتخت که قرار است در اراک برگزار شود، در جمع خبرنگاران اظهار داشت: امیدوارم یک 
بازی خوب را شاهد باشیم و مردم هم از این بازی لذت ببرند. متاسفانه این دو تیم را با هم دشمن کرده اند اما امیدوارم هر 
تیمی بهتر بازی کرد، برنده از زمین خارج شود. وی ادامه داد: نتیجه بازی را نمی توان پیش بینی کرد. مهم این است که 
مردم از یک بازی خوب لذت ببرند. در گذشته همه با هم رفیق بودیم و الان هم باید همین شرایط باشد. هر دو تیم در یک 

هتل اسکان دارند و باید این رفاقت وجود داشته باشد.
پیشکسوت سرخ پوشان با انتقاد از برگزاری این بازی خارج از تهران، اضافه کرد: پایتخت به این بزرگی یک زمین فوتبال 

نداشت که بازی در اراک برگزار شود؟! این خیلی حرف است و باید مسئولان مربوطه در این خصوص پاسخگو باشند.

عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال:

 رای بخشش ندادیم، 3 جلسه محمدی را مشروط تعلیق کردیم
علی پروین :

امیدوارم تیم بهتر برنده دربی شود

صادق ورمزیار:

سه اصل برنده دربی را مشخص می کند
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 کارشناس مسائل منطقه در تحلیل خود از تحولات اخیر در لبنان و تشدید تنش میان 
حزب الله و رژیم صهیونیستی اظهار داشت: با توجه به اینکه تمرکز جنگ بر روی غزه، 
دیگر هیچ مزیتی برای رژیم صهیونیستی ندارد، به نظر می رسد پایین نگه داشتن سطح 
درگیری در غزه بدون آتش بس، با استقبال مقاومت در غزه همراه باشد، لذا رژیم به این 

نتیجه رسیده که اکنون زمان افزایش سطح درگیری با لبنان است.
احمدرضا روح الله زاد در گفت وگویی افزود: اگر رژیم صهیونیستی بتواند با تکرار 
تجربه جنگ در غزه یعنی حملات کور و ویرانی گسترده و وارد کردن تلفات انسانی 
زیاد در لبنان، حزب الله را از ادامه حملات منصرف کند و به نوعی یا با قطعنامه شورای 
امنیت سازمان ملل متحد و یا یک نوع توافق دیگر، جنگ بین لبنان و اسرائیل را متوقف 
کند، این یک پیروزی بزرگ برای دولت فعلی و شخص نتانیاهو محسوب شده و وی را 
به عنوان قهرمان ملی مطرح خواهد کرد که بقای وی را در راس هرم قدرت اسرائیل 
تضمین خواهد کرد، اما در مقابل اگر حزب الله به فشارها تن ندهد و با ورود یکپارچه 
محور مقاومت که شرایط زیست رژیم را به مخاطره خواهد افکند، اسرائیل امیدوار است 
که غرب و در راس آن آمریکا به دخالت مستقیم در جنگ ورود کنند و این خود تداوم و 
گسترش بحران و جنگ را موجب می شود که در این صورت آن نیز ادامه حیات دولت 

فعلی و شخص نتانیاهو را تضمین خواهد کرد.

دبیر کمیسیون سیاسی جمعیت دفاع از ملت فلسطین همچنین خاطرنشان کرد: 
رژیم صهیونیستی در سطح راهبردی شکست خورده است؛ اما در سطوح تاکتیکی 
نمی توان گفت به طور دقیق شکست خورده است لذا رژیم صهیونیستی همانگونه که 
در غزه در سطح راهبردی شکست خورد و تلاش کرد با کسب پیروزی های تاکتیکی 
از جمله قتل عام گسترده، تخریب و ویرانی و از بین بردن ساختارهای زیستی و غیره 

این شکست را پوشش دهد، در حوزه لبنان نیز همین سیاست را دنبال خواهد کرد.
رهبران مقاومت باید معادلات درگیری و جنگ را به نفع خود یکسره سازند

روح الله زاد ادامه داد: به نظر اگر رژیم صهیونیستی موفق شود مانند جنگ در غزه بر 
توانمندی های حزب الله تاثیر کاهنده داشته باشد در مراحل بعدی تلاش خواهد کرد 
تا درگیری را یک به یک به سوریه، عراق و یا یمن تسری دهد. به عبارت دیگر راهبرد 
رژیم صهیونیستی گشودن جبهه های جدید به صورت مرحله ای است و در این جهت 
دولت آمریکا نقش کلیدی را بر عهده گرفته است که همواره نسبت به گسترش درگیری 
هشدار می دهد و در عین حال این پیام را منتقل می کند که آماده دفاع از اسرائیل در 

صورت گسترش درگیری است. 
وی تصریح کرد: به نظر رهبران محور مقاومت باید این راهبرد مشترک غرب و اسرائیل 
را مورد ارزیابی دقیق قرار دهند و با اتخاذ تصمیمات هوشمندانه ضمن بر هم زدن 

طرح های دشمن، با عملیاتی کردن و گسترش وحدت میادین، معادلات درگیری و 
جنگ را به نفع خود یکسره سازند. 

این کارشناس مسائل منطقه اظهار داشت: حزب الله با توجه به شناختی که از 
رژیم صهیونیستی و دولت ائتلافی دارد در حال حاضر نیازی به ورود دیگر اضلاع 
محور مقاومت را به معادله درگیری احساس نمی کند و در این مدت حجم گسترده ای 
رژیم  موضوع  این  و  کرده  شلیک  اشغالی  اراضی  سمت  به  را  خود  موشک های  از 
صهیونیستی را در شرایط بی تصمیمی قرار داده زیرا تصور می کرد با این اقدامات 

جنگ شدیدتری را در بُعد زمینی و هوایی با حزب الله داشته باشد. 
روح الله زاد با بیان این که حزب الله نشان داد فرمانده مقاومت در لبنان هوشمندانه 
راهبردها را اتخاذ کرده و عمل می کند، تاکید کرد: حزب الله نشان داد به تنهایی 
با شلیک موشک هایی که اقدامی بی سابقه بوده ضربات جبران ناپذیری را به رژیم 
و  کرده اند  زیادی  تغییرات  پهپادها  و  سلاح ها  نوع  است،  کرده  وارد  صهیونیستی 
حزب الله با شلیک آن ها خط قرمز را شکسته اند و دیگر حزب الله هیچ خط قرمزی را 
لحاظ نمی کند. احتمالا مجتمع های مسکونی و مراکز خرید را نیز جزو حملات خود در 
نظر می گیرد و اکنون به این نتیجه رسیده که باید کشته بگیرد اگر نه رژیم صهیونیستی 

جری تر شده و اقدامات تندتری را انجام خواهد داد. 

کارشناس مسائل منطقه :

رژیم صهیونیستی در سطح راهبردی شکست خورده است

حمیدرضا آصفی:

پیام صلح و امنیت پزشکیان در سازمان ملل خواسته مفقوده جهان است

سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه گفت: پیام صلح و امنیت 
رئیس جمهور می تواند مخاطبان زیادی از افکار عمومی جهان 
تا دولتمردان را به خود جلب کند؛ این پیام همان خواسته 

مفقوده جهان است.
در  خارجه  امور  وزارت  اسبق  سخنگوی  آصفی  حمیدرضا 
گفت وگویی در رابطه با سفر رئیس جمهور به نیویورک، گفت: 
رئیس جمهور در بدو ورود به نیویورک اعلام کرد با پیام صلح 
و امنیت به این سفر آمده است و این همان خواسته مفقوده 
جامعه جهانیست، صلح و امنیت هم اکنون در دنیا کمبود 
به  ارتباطی  لزوماً  این موضوع  و فقدانش احساس می شود. 
خاورمیانه و غرب آسیا ندارد و به هر کجای دنیا که نگاه کنیم در 

آشوب و ناامنی و جنگ و خونریزی است.
را  امنیت که رئیس جمهور آن  و  پیام صلح  ادامه داد:  وی 

انتخاب کرده مطابق با خواست جامعه جهانی است، به همین 
دلیل این ایام می تواند در خدمت سفر رئیس جمهور باشد و 
موجب موفقیت رئیس جمهور در این سفر شود؛ من می دانم 
بازیگرانی در دنیا هستند که صلح و امنیت را نمی خواهند و 
در کلام آن را مطرح می کنند اما عملکرد آنها خلاف آن است. 
این ناقدان صلح و امنیت کم هم نیستند و در رسانه ها رژیم 
صهیونیستی و ایالات متحده آمریکا است و آنها با این پیام 

مخالف هستند.
رژیم صهیونیست از خون مردم ارتزاق می کند

این دیپلمات کشورمان تصریح کرد: اگرچه جامعه جهانی 
موافق صلح و امنیت است اما کشورهایی هستند که برقراری 
صلح و امنیت در دنیا به نفع آنها نیست؛ آنها در پرتو ناامنی و 
بین  برسانند  فروش  به  را  خود  سلاح های  می توانند  جنگ 
کشورها تفرقه می اندازند و حضور نامشروع خود را در منطقه 
و هر جای دیگر توجیه کنند. رژیم صهیونیستی در این فضا از 
خون مردم ارتزاق می کند و نیات نامشروع خود را ادامه می دهد.

آصفی بیان کرد: پزشکیان رئیس جمهور کشورمان می تواند 
با شعار صلح و امنیت مخاطبان زیادی را در سازمان ملل به خود 
جلب کند، به طور قطع در میان افکار عمومی دنیا مخاطبان 
زیادی را به خود جلب می کند اگر بتواند در میان دولت ها نیز 
مخاطبان زیادی جلب کند، موفق خواهد شد. این اولین سفر 
آقای پزشکیان به نیویورک است لذا اهمیت ویژه ای دارد زیرا 
سیاستمداران دنیا می خواهند ببینند او در نطق خود حامله 
چه پیامی است؛ یک پیام روشن سازنده همراه با اقتدار، عزت و 

صلابت می تواند دنیا را به خود جذب کند.
در  که  جمهور  رئیس  دوجانبه  دیدارهای  به  همچنین  وی 
حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل متحد برگزار خواهد شد 
پرداخت و گفت: شنیدم رئیس جمهور امروز با اردوغان ملاقات 
دارد همینطور ملاقات های متعدد دیگر که به طور متوازن با 

مقامات کشورهای مختلف دنیا انجام خواهد، خوب است و 
به نظرم در ملاقات های دوجانبه و سخنرانی در مجمع عمومی 
چنین مصاحبه هایی که احتمالًا رئیس جمهور با رسانه های 
بین المللی خواهد داشت، می تواند بر روی همین دو محور از 

موضع قدرت حرکت کند.
رئیس جمهور پیام متناسب سازی روابط ایران را 

مخابره کند
این دیپلمات کشورمان اظهار امیدواری کرد رئیس جمهور 
بتواند سیاست خارجی را متناسب سازی کند و ادامه داد: ما 
در سیاست خارجی نمی توانیم با همه کشورها یک جور رابطه 
روابط  این روشن است هیچ کشوری در دنیا  باشیم،  داشته 
یکسان با همه کشورها برقرار نمی کند؛ باید روابطمان با کشورها 
را متناسب سازی کنیم یعنی ببینیم یک کشور در ۱۰ سال و 
۲۰ سال گذشته یا بعد از انقلاب با ما چه رفتاری داشته، ما رفتار 
متناسب طراحی کنیم. رئیس جمهور در این سفر باید به دنبال 
این باشد که روابط ایران را متناسب سازی کند و این پیام را در 

عمل مخابره کند.
تیمی قوی پزشکیان را در نیویورک

 همراهی می کنند
آصفی حضور عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان به همراه 
رئیس جمهور را مهم دانست و گفت: تیم همراه رئیس جمهور 
قوی هستند مانند آقای عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان، 
همینطور حضور آقای تخت روانچی مفید است و این ها کمک 
می کنند تا به اهدافمان برسیم. در اخبار خواندم آقای سنایی از 
دفتر رئیس جمهور در این سفر او را همراهی می کنند که یک 
دیپلمات با تجربه است. با مجموعه افرادی که در کنار رئیس 
جمهور در این سفر حضور دارند می توان این انتظار را داشت 
که پیام مردم ایران و مردم منطقه را به جهان برسانند و در پرتو 
آن تا حد امکان منافع ملی کشور، تأمین شود. البته دیپلماسی 

و روابط خارجی نیازمند زمان است و در یک سفر همه امور 
محقق نمی شود. در دیپلماسی خارجی ما تنها بازیگر نیستیم و 
بازیگران مخرب و موزی وجود دارند که سعی می کنند تلاش ما 
را خنثی کنند همان کاری که رژیم صهیونیستی انجام می دهد. 
وی با یادآوری نیاز جامعه جهانی به صلح و امنیت، گفت: به 
نظر می رسد پیام صلح و امنیت رئیس جمهور موقعیت ایجاد 
می کند که بتوان به این مفاهیم دست یافت و طبیعی است که 
موضوع غزه از مواضع جدی ایران است همینطور اتهاماتی که 
در ارتباط با اوکراین به ما وارد شده از مسائل جدی کشورمان 
است و در کنار این ها تحریم های ظالمانه علیه کشورمان جز 
مسائلی است که در مناسبت ها و دیدارهای مختلف و گفتگوها 

به آنها پرداخته خواهد شد.
توسعه روابط با کشورهای همسایه اولویت نظام است

آصفی همچنین توسعه روابط با کشورهای همسایه را که از 
اولویت های نظام است، موضوع مهمی خواند که رئیس جمهور 
در این سفر به آن توجه خواهد داشت و در همین رابطه افزود: 
باید به این موضوع جدی نگاه کنیم. ملاقات های متعدد در 
سفر رئیس جمهور به نیویورک فرصت خوبی است چرا که اگر 
قرار باشد رئیس جمهور ۲۰ ملاقات ترتیب دهد باید ۲۰ سفر 
انجام دهد و یا ۲۰ مقام کشورهای دیگر به کشورمان سفر کنند. 
این ملاقات ها می تواند ظرف ۲ الی ۳ روز حاصل شود. می توان 
انتظار داشت این سفر دستاوردهایی را به صورت نسبی برای 

کشور به همراه داشته باشد.
وی افزود: نباید ساده از دیپلماسی عمومی در ملاقات های 
رئیس جمهور عبور کنیم و با توجه به شعار صلح و امنیتی که 
آقای پزشکیان مطرح کرده است و جهان هر روز شاهد کشتار 
بی رحمانه در لبنان، غزه و دیگر کشورها هست؛ می توان در 
جهت صلح و آرامش و در کنارش برای منافع جمهوری اسلامی 

ایران، قدم برداشت.

دیاکو حسینی کارشناس مسائل بین الملل: 

آمریکا آماده مذاکرات جدی
 با ایران نیست

کارشناس مسائل بین الملل و سیاست خارجی گفت: رسیدن به یک توافق 
جدید با آمریکا به جای برجام در مقایسه با سال ۲۰۱۵ چندیدن برابر دشوارتر 
است. تغییر محیط سیاسی در آن زمان اثرگذار است، هنوز صحبت از جنگ 
اوکراین در این مقیاس نبود، هنوز ترامپ به قدرت نرسیده بود و اختلافات ایران و 
آمریکا به این شدت نبود و رقابت چین و روسیه و آمریکا هم به این درجه نرسیده 

بود و این موارد به اختلافات تهران و واشنگتن سایه می اندازد.
براساس این گزارش، »کلید خوردن مذاکرات رفع تحریم در نیویورک« پیش 
بینی بود که طی روزهای منتهی به سفر رئیس جمهور به نیویورک مطرح می 
شد، اظهارات پزشکیان و البته عراقچی وزیر خارجه کشورمان مبنی بر آمادگی 

ایران برای از سرگیری مذاکرات نیز مُهر تایید بر این پیش بینی ها زد.
محمود واعظی، رئیس دفتر دولت دوازدهم نیز در گفتگویی که با خبرآنلاین 
داشت معتقد بود؛»روسای کشورهای اروپایی و آسیایی که قطعاً در جریان سفر 
نیویورک با رییس جمهور ملاقات می کنند، به واسطه اولین ملاقات در همه 
حوزه ها بالاخص برجام و رفع تحریم ها مذاکره خواهند کرد و مواضع اتخاذی 
رییس جمهور در جریان ملاقات های دوجانبه و چند جانبه می تواند پیش 
زمینه ای برای پسا انتخابات ریاست جمهوری آمریکا باشد و به واسطه آن مسئله 

مذاکرات رفع تحریم ها وارد فاز جدیدی شود.«
در  خارجی،  سیاست  و  الملل  بین  مسائل  کارشناس  حسینی،  دیاکو  اما 
می  بیان  و  ندارد  ای  بینانه  خوش  نگاه  خبرآنلاین،  خبرگزاری  با  گفت وگو 
کند؛»رسیدن به یک توافق جدید با آمریکا به جای برجام در مقایسه با سال 

۲۰۱۵ چندیدن برابر دشوارتر است.«
وی می گوید؛»من فکر نمی کنیم در این سفر رئیس جمهور به نیویورک اتفاقی 
رخ دهد و مذاکرات غافلگیرکننده ای رخ دهد که منجر به نتیجه شود اما طرفین 

می تواند با استفاده از فرصت درباره چارچوب کلان به تفاهم برسند.«
مشروح گفت وگوی دیاکو حسینی، کارشناس مسائل بین الملل و سیاست 

خارجی، را در ادامه می خوانید؛
* رئیس جمهور و تیم همراه ایشان در نیویورک سیگنال های آمادگی 
این  کنید  می  بینی  پیش  اند،  فرستاده  را  مذاکرات  سرگیری  از  برای 

مذاکرات در جریان سفر به نیویورک کلید بخورد؟
فکر می کنم دولت آمریکا آمادگی ورود به مذاکرات جدی تر نسبت به گذشته با 
ایران را ندارد، انتخابات آمریکا نزدیک است و فارع از اینکه خانم هریس یا آقای 
ترامپ روی کار بیاید، وقتی که دولت مستقر خواهد شد یک بازه زمانی وجود 

دارد که سیاست های دولت قبل مورد بازبینی قرار خواهد گرفت.
این بازبینی لزوما به معنای تغییر نیست ولی یک ارزیابی و اصلاح و بهبود 
سیاست هاست که آن سیاست معین بازتاب صلاحیت دولت های جدید باشد. 
در ایران هم دشوار خواهد بود که با دولتی وارد مذاکره شویم که معلوم نیست در 

دو ماه آینده در کاخ سفید مستقر باشد یا خیر.
احتمال درگیری مستقیم اسرائیل با ایران وجود دارد

دلیل دومی که مذاکره با ایران برای آمریکایی ها دشوار است جنگ در غزه 
است و وضعیتی که وجود دارد لابی اسرائیل را در آمریکا به شدت فعال خواهد 
کرد تا هیچ گونه مذاکره با ایران در این وضعیت شکل نگیرد. احتمال کشیده 
شدن جنگ غزه به کشورهای دیگر مانند لبنان یا احتمالا درگیری مستقیم با 
ایران وجود دارد. مورد دیگری که احتمال مذاکره ایران با آمریکا را کم می کند 
جنگ اوکراین است و اینکه ایران به اینکه در کنار روسیه در مقابل اوکراین 
ایستاده معروفیت دارد. وقتی می گوییم در برابر اوکراین یعنی در برابر تمام غرب. 
این ها مواردی هستند که مانع از شروع مذاکرات اند اما تماس هایی که صورت 
می گرفته، قطع نشده و به منظور مذاکرات جدید و تلاش برای احیای برجام 
نیست . من فکر می کنم بین این تماس هایی که در دولت قبل نیز وجود داشت 

دوباره فعال شده است. 
طرفین در چارچوب کلان به تفاهم برسند

* یعنی این امکان وجود ندارد که اتفاقاتی که در سفر نیویورک آقای 
روحانی در سال ۹2 رخ داد، تکرار شود؟ 

من فکر نمی کنیم در این سفر رئیس جمهور به نیویورک چنین اتفاقی رخ دهد 
و مذاکرات غافلگیرکننده ای رخ دهد که منجر به نتیجه شود اما طرفین می تواند 
با استفاده از فرصت درباره چارچوب کلان به تفاهم برسند. چارچوبی که هدف 
از آن جلوگیری از تنش های غیرضروری باشد، کاهش تنش های منطقه ای باشد 
و هم زمان یک دورنمایی را تصویر کند که ایران و آمریکا و سایر کشورها آماده 

باشند در یک بازه زمانی مشخص به تنش های بین خودشان رسیدگی کنند. 
تغییر بنیادی در صدور مجوز از رهبری به دولت به وجود نیامده است

* آقای عراقچی روز گذشته گفتند که دیپلمات ها بدون مجوز حرکت 
نمی کنند،این یعنی رهبری مجوزی را به دولت پزشکیان برای مذاکرات 

دادند؟ 
این مجوز رفع تحریم ها قبلا هم وجود داشت، در دولت آقای رئیسی هم چنین 
مجوزی بود و اگر طرف آمریکایی به حداقل ترین شرایط لازم پایبندی نشان 
می داد ممکن بود برجام احیا شده و توافق از سر گرفته شود. بنابراین، تغییر 
بنیادی در صدور مجوز از رهبری به دولت به وجود نیامده است و آنچه که دچار 

تغییر شده، شرایط مذاکرات است.
در ۳ سال پیش این امکان وجود داشت که با توافق، برجام از سر گرفته شود 
امروز به خاطر اینکه زمان زیادی سپری شده و هم در بعد فناوری هسته ای 
ایران و در بعد سیاسی فضای بین الملل تغییراتی حاصل شده است. برجام تنها 
سکویی است طرفین می توانند توافق های آتی را بر روی آن بیان کنند. احیای 

برجام مطابق آنچه در سال ۲۰۱۵ منعقد شد امروز امکان پذیر نیست. 
در دولت آمریکا توانایی و انگیزه کمی برای رسیدن به توافق

 با ایران وجود دارد
* پیش بینی می کنید که توافق جدید را با آمریکا و طرف اروپایی داشته 

باشیم؟ 
رسیدن به یک توافق جدید با آمریکا به جای برجام در مقایسه با سال ۲۰۱۵ 
چندین برابر دشوارتر است. تغییر محیط سیاسی در آن زمان اثرگذار است، هنوز 
صحبت از جنگ اوکراین در این مقیاس نبود، هنوز ترامپ به قدرت نرسیده بود 
و اختلافات ایران و آمریکا به این شدت نبود و رقابت چین و روسیه و آمریکا هم 
به این درجه نرسیده بود و این موارد به اختلافات بین تهران و واشنگتن سایه 
می اندازد. من فکر می کنم در این شرایط، دولت آمریکا توانایی و انگیزه کمی 
برای رسیدن به توافق با ایران دارد اما در دولت اوباما به خاطر کاراکتر ویژه 

خودش این انگیزه وجود داشت. 
مذاکره با اروپا به تنهایی تاثیر چندانی نخواهد نداشت
* ایران می تواند مذاکرات با کشورهای اروپایی را جدا پیش ببرد یا ...

فکر می کنم بعد از خروج آمریکا از برجام برای همه مشخص شد که اروپایی ها 
حتی اگر زمانی که اراده ی آن را دارند توافق با ایران را شکل بدهند توانایی انجام 
آن را ندارند. امروز زمان از آن موقع هم بدتر است زیرا اروپا درگیر جنگ اوکراین با 

روسیه هستند و مذاکره به تنهایی با آنان تاثیر چندانی نخواهد داشت.

سیدعباس عراقچی: 

بحث کاهش تنش با رژیم صهیونیستی مطرح نبوده و نیست
وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش به حاشیه سازی ها در خصوص سخنان 
اخیر رئیس جمهور گفت: صحبت های آقای رئیس جمهور را هم تقطیع، هم 
تحریف و هم تفسیر اشتباهی کردند، بار دیگر تاکید می کنم که هیچ بحثی در 

خصوص ضرورت تنش با رژیم صهیونیستی مطرح نبوده و نیست.
سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان که اکنون در نیویورک حضور 
دارد در گفت وگویی با شبکه سوم سیما در خصوص دیدارها انجام شده در 
جریان این سفر گفت: هر دو روز کاری رئیس جمهور در نیویورک بسیار پرکار و 
شلوغ بود و مجموعه ای از دستور کارهای مختلف در برنامه آقای رئیس جمهور 
دیده شده است. روز گذشته سخنرانی رئیس جمهور در اجلاس سران و برای 
آینده را داشتیم و امروز هم سخنرانی اصلی ایشان در مجمع عمومی سازمان 

ملل را داریم.
وی ادامه داد: روز گذشته آقای پزشکیان گفتگویی با شبکه cnn داشتند و 
امروز با الجزیره انگلیسی مصاحبه دارند. دیدارهای دسته جمعی با برخی از 
مدیران رسانه های آمریکایی و نمایندگان ادیان ابراهیمی از مسیحیان، یهودیان 

و مسلمانانی که در آمریکا حضور دارند نیز در برنامه بوده است.
عراقچی افزود: همین الان هم آقای پزشکیان دیدار دیگری با برخی از علمای 
شیعه در آمریکا دارند. در کنار این برنامه ها هم دیدارهای دوجانبه به صورت 
سلسله وار در حال انجام شدن است و با سران کشورهای مختلف دیدار داشتند. 
مثلا روز گذشته با آقای ملک عبدالله اردن، روسای جمهور سوئیس، فنلاند و 
رئیس شورای اروپا و البته دیدارهای دیگری که در اخبار و رسانه ها نیز منعکس 

شده برگزار شده است.
اگر جنگ گسترش پیدا کند، ایران نمی تواند بی تفاوت باشد 

وی ادامه داد: در همه دیدارهایی که چه آقای پزشکیان و چه بنده انجام دادم 
بر ضرورت مقابله با تهاجم رژیم صهیونیستی به غزه و الان به لبنان تاکید شده 
است. همچنین به طرف های مقابل تبعات این اقدامات گوش زد شده است. 
امروز صبح به وقت نیویورک هم با وزیر امور خارجه ایتالیا ملاقاتی داشتم و به وی 
گفتم که این جنگ در جنوب لبنان تبعات بسیار سنگینی می تواند داشته باشد 

و مسئولیت آن متوجه کسانیست که از رژیم صهیونیستی حمایت می کنند.
عراقچی تاکید کرد: اگر آنها نتوانند اقدامی برای جلوگیری از این جنگ کنند 
و از گسترش آن جلوگیری کنند باید کلیه مسئولیت و عواقب آن را بر عهده 

بگیرند.
رئیس دستگاه دیپلماسی در خصوص مذاکرات هسته ای نیز گفت: همانطور 
دولت  دوران  در  و  است  نشده  قطع  وقت  هیچ  مذاکرات  این  می دانید  که 
گذشته هم این مذاکرات با فراز و نشیب های خودش ادامه داشت و شهید 
امیرعبداللهیان و آقای باقری کنی این مسئولیت را بر عهده داشتند و الان 
هم گفتگوهایی که ما با اعضای برجام و طرف های اروپایی داریم این است که 

چگونه می توان این مذاکرات را احیا کرد تا به اهداف خود برسد.
نوشته است که اساس آن  بر اساس فرمولی  برجام  وی خاطرنشان کرد: 
بر اعتماد میان طرف های مقابل بوده و ما به دنبال این هستیم که با ابزارها و 
مسیرهای کاملًا شرافتمندانه این مسیر را ادامه دهیم. مهر سال آینده پایان 
قطعنامه ۲۲۳۱ است که می تواند پنجره ای را به روی ما باز می کندکه باید 
بتوانیم از آن استفاده کنیم به نحوی که منافع جمهوری اسلامی ایران و منافع 

مردم با حفظ عزت کشور تامین شود.
عراقچی در خصوص حواشی اخیر ایجاد شده در صحبت های رئیس جمهور 
با رسانه های آمریکایی اظهارداشت: نکته اول این هست که چه کسانی این 
حواشی را ایجاد کردند، ابتدا یکی از شبکه های معاند این موضوع را شروع کرد 

و بعد از آن برخی دیگر از شبکه ها و اکانت های توییتری اسرائیل این مسئله 
این  تمامی  پزشکیان در  آقای  به دیدارهای  نگاهی کلی  ادامه دادند. در  را 
ملاقات ها محور اصلی صحبت آقای رئیس جمهور در خصوص جنایات رژیم 
صهیونسیتی در غزه و لبنان و محکومیت این اقدامات و اعلام همبستگی با 

مردم و ملت لبنان بوده است.
وی گفت: آقای پزشکان در دیدارهای خود این مسئله را اعلام کردند که اگر 
جنگ ادامه پیدا کند جمهوری اسلامی ایران نمی تواند بی تفاوت باشد و همه 
جانبه از لبنان حمایت می کند چرا که حمایت از محور مقاومت جزو اولویت های 

اصلی سیاست خارجی ما هست و تردید در این مسئله نیست. 
رئیس جمهور صحبت طوفانی در مورد جنایت های رژیم صهیونیستی 

در منطقه داشت 
آمریکایی  با رسانه های  امور خارجه کشورمان تصریح کرد: در دیدار  وزیر 
هم، آقای رئیس جمهور یک صحبت طوفانی را در رابطه با جنایات وحشیانه 
اسرائیل و سیاست کشورهای غربی و استانداردهای دوگانه آنها در قبال حقوق 
بشر داشتند و اینکه آنها چگونه اسم این جنایات را دفاع از خود می گذارند و اگر 
کسی از خودش دفاع کند به او تروریست می گویند که بحث مبنایی و مفصلی 
بود. توصیه می کنم حتماً صحبت های آقای رئیس جمهور را در این دیدار 
پخش کنید. عراقچی گفت: در بخش دیگری از این دیدار آقای رئیس جمهور 
در خصوص صلح و امنیت بین المللی صحبت کردند و گفتند چطور خود شما 
به رژیم اسرائیل انواع تسلیحات را می دهید و به دیگران می گویید که به طرف 
مقابل سلاح ندهند و اینکه اگر قرار است صلح و امنیت در منطقه باشد نباید 

سلاحی به اسرائیل داده شود.
وی ادامه داد:به لحاظ نظری و تئوریک این بحثی است که ما در خصوص 
سلاح های کشتار جمعی هم داریم و موضع ایران و بسیاری دیگر از کشورهای 
منطقه غرب آسیا این است که این منطقه باید عاری از سلاح های هسته ای 
رژیم  نروند  هسته ای  سلاح  سراغ  دیگر  کشورهای  می خواهید  اگر  و  باشد 

صهیونیستی هم باید خلع سلاح شده و سلاح های اتمی خود را کنار بگذارد.
وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: این بحث که آقای رئیس جمهور 
مطرح کردند به لحاظ بحث های نظری در مسئله خلع سلاح چندان بحث 
غریبه ای نیست ولی به هیچ وجه در چهارچوب بحث کاهش تنش با رژیم 
صهیونیستی نبود، اینکه آقای پزشکیان یا ما خواهان کاهش درگیری ها یا 
تنش با رژیم صهیونیستی باشیم اصلًا در این زمینه بحثی نبوده و هیچ ارتباطی 
نداشته و بنده هم دیروز بلافاصله این مسئله را رد کردم چرا که رسانه های رژیم 
صهیونیستی و معاند تلاش کردند که این مسئله را به عنوان موضوعی جهت 

کاهش تنش با رژیم صهیونیستی تعبیر کنند که قطعاً کذب محض است. 
وی ادامه داد: صحبت های آقای رئیس جمهور را هم تقطیع، هم تحریف و هم 
تفسیر اشتباهی کردند، بحث آقای پزشکیان در چهارچوب بحث نظری و کلان 

در خصوص خلع سلاح بود.
عراقچی در پایان تاکید کرد: بار دیگر تاکید می کنم که هیچ بحثی در خصوص 

ضرورت تنش با رژیم صهیونیستی مطرح نبوده و نیست.
به دنبال احیای فرمول احیای برجام مانند گذشته هستیم

وزیر خارجه ایران درباره مذاکرات رفع تحریم ها نیز گفت: در دولت گذشته 
آقای دکتر  و  ادامه داشت  و نشیب های خود  فراز  با  مذاکرات رفع تحریم ها 
کنی  باقری  دکتر  آقای  و  هدایت  را  مذاکرات  شهید  وزیر  امیرعبداللهیان، 
مسئولیت آن را داشتند. الان گفت وگوهایی که ما با کشورهای اروپایی و بقیه 
اعضای برجام داریم، این است که در شرایط دید چگونه می توان مذاکرات را 

احیا کرد و به چه ترتیبی این مذاکرات به پیش برود تا به اهداف خود برسد.
او تصریح کرد: برجام و مذاکرات در یک فرمولی استوار است و آن اعتمادسازی 
درباره صلح آمیزبودن برنامه هسته ای از سوی ایران و رفع تحریم ها از سوی 
طرف مقابل است. ما به دنبال این هستیم که این فرمول را بتوانیم به شکلی 
کاملا عزتمندانه و شرافتمدانه که مورد تاکید مقام معظم رهبری بوده که فرموند 

»امکان رفع تحریم ها باید با ابزارهای شرافتمدانه باشد«، احیا کنیم.
عراقچی توضیح داد: یک تاریخی در مقابل ماست؛ بحث پایان قطعنامه 
۲۲۳۱ که در مهر سال آینده صورت می گیرد و این یک پنجره ای را برای ما تا 
آن زمان باز می کند که باید بتوان از آن استفاده کرد. ما البته در این مذاکرات 
منافع ملی جمهوری اسلامی ایران و مردم را دنبال می کنیم و به دنبال رفع 
تحریم ها هستیم اما با حفظ عزت، اهداف خود و منافع مردم ایران و ان شاءالله 

هر پیشرفتی صورت بگیرد، به مردم گزارش می کنیم.
موضوع پاسخ به رژیم صهیونیستی از دستورکار خارج نشده است

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
در این گفت وگوی تلویزیونی در مورد پاسخ ایران به ترور شهید »اسماعیل هنیه« 
در تهران گفت: موضع ایران در این ارتباط در تمام دیدارهای رئیس جمهور از 
جمله دیداری که با رسانه های آمریکایی داشتند و آن حاشیه ها را داشت مطرح 
شد، در آن جلسه نیز رئیس جمهور تاکید کردند »آنچه که رژیم صهیونیستی در 
تهران انجام داد، نمی تواند بی پاسخ بماند، بی جواب ماندن آن به معنای دعوت 
به تنش و حملات بیشتر است و باید رژیم صهیونیستی پاسخ خود را بگیرد این 
موضوع از دستور کار ایران خارج نشده است، ولی اینکه این پاسخ در چه زمانی، 
چگونه و به چه ترتیبی انجام می شود، در جای دیگر در مورد آن تصمیم گیری 

می شود و ما آنچه که منافع مصلحت خودمان بدانیم با دقت انجام می دهیم.«
عراقچی با بیان اینکه اصل موضوع هرگز از دستور کار ایران خارج نشده و 
نخواهد شد، گفت: این ها مطالبی بود که رئیس جمهور در این ارتباط مطرح 

کردند.
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

 پزشکیان :نباید اجازه دهیم که لبنان به غزه تبدیل شود
 رئیس جمهور ایران که به منظور حضور در مجمع عمومی سازمان ملل متحد به نیویورک سفر کرده است، در گفت وگو 
با شبکه تلویزیونی سی ان ان درباره تشدید تنش در لبنان و تبدیل شدن جنگ رژیم صهیونیستی علیه بیروت به یک 
درگیری منطقه ای هشدار داد.پزشکیان اظهار داشت: این خطر وجود دارد که آتش اتفاقات جاری در لبنان به کل 
منطقه سرایت کند. نباید اجازه دهیم که لبنان به دست رژیم صهیونیستی به غزه ای دیگر تبدیل شود.رئیس جمهور 
کشورمان با هشدار درباره تبدیل شدن تنش جاری به یک درگیری منطقه ای که می تواند آینده جهان و سیاره زمین را به 
خطر بیندازد، تصریح کرد: بنابراین باید از جنایاتی که به دست رژیم صهیونیستی جریان دارد، جلوگیری کنیم.وی در 
ادامه به جنگ نابرابر میان حزب الله و رژیم صهیونیستی اشاره و اعلام کرد که رژیم صهیونیستی مورد حمایت گسترده 

مالی و تجهیزاتی کشورهای غربی است.

دیدار مجمع نمایندگان قم با وزیر نیرو
دیدار مهم مجمع نمایندگان قم دوشنبه شب گذشته در دفتر وزیر نیرو برگزار شد دستاوردهای بسیار مهمی برای 
استان قم داشت که اهمّ آنها به شرح زیر است:. دستور تامین و تخصیص اعتبار برای تجهیزات و لجستیک فنی برق 
شهرستان های کهک و جعفر آباد به مجموع ۷۴ میلیارد تومان توسط وزیر محترم صادر شد.. بررسی تخصیص حقابه 
استان از سد ۱۵ خرداد و سد الغدیر ساوه، جهت حل مسائل کشاورزی و زیست محیطی استان در دستور کار قرار 
گرفت. اخذ دستور وزیر برای پیگیری مشکل آب شهرستان جعفریه و روستاهای تابعه. صدور دستور وزیر برای تامین 
اعتبار لازم جهت حل مسئله آب در بخش خَلجستان و علاج بخشی برای آبرسانی به روستاهای تابعه.تخصیص اعتبار 
برای انجام مطالعات مربوط به علاج بخشی سامانه تامین و انتقال آب از سرشاخه های دِز.مصوب شد نسبت به قطعی 

مکرّر برق در شهر قم تجدید نظر شود و مِن بعد برق خانگی قم حتی المقدور قطع نشود.

توقف حکم یاشار سلطانی توسط دیوان عالی کشور
وکیل یاشار سلطانی از پذیرش اعاده دادرسی موکل خود از سوی دیوان عالی کشور خبر داد که برای رسیدگی مجدد 
به شعبه هم عرض ارجاع شد.سیدصادق کاشانی وکیل یاشار سلطانی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:با پذیرش 
 اعاده دادرسی  یاشار سلطانی در دیوان عالی کشور، پرونده جهت رسیدگی مجدد به شعبه هم عرض ارجاع شد. با این 
رای دیوان کشور، باید اجرای حکم ۱۴ ماه حبس که از ۲۰ خرداد آغاز شده بود متوقف شود. امیدوارم یاشار سلطانی 
هر چه زودتر آزاد شود.یاشار سلطانی روزنامه نگار در حکمی در سال ۱۴۰۰ به ۱۴ ماه زندان محکوم شده بود که از ۴ 
ماه پیش اجرایی و راهی »زندان تهران بزرگ« شد. اما امروز با رای دیوان عالی کشور حکم نقض و به شعبه هم عرض 

ارجاع شد.

 معادن ایران ساماندهی می شوند
محمد اتابک پس از نشست با کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: گزارش مربوط به ابعاد فنی و امدادرسانی 
حادثه معدن طبس هنوز کامل نشده تا بتوان مقصران حادثه را دقیق معرفی کرد؛ با این حال قطعا کاستی هایی در 
معدن طبس وجود داشته است.رضا علیزاده رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس هم از بررسی ابعاد حادثه برای 
دستیابی به راه حل های کوتاه مدت، برنامه ریزی میان مدت و جلوگیری از تکرار حوادث مشابه در معادن گفت. علیزاده 
تأکید کرد که سلامتی کارگران معادن اولویت اصلی است و مجلس و دولت تلاش می کنند معادن را ساماندهی و در 

صورت امکان، مکانیزه کنند. 

همراهان رئیس جمهور چند نفر هستند؟
علی اصغر شفیعیان، مدیر سایت انصاف نیوزنوشته است : تعداد همراهان رئیس جمهور پزشکیان در سفر نیویورک نه 
۱۲ نفر است که برخی به عنوان حامی دولت ادعا کرده اند و نه ۱۸۴ نفر که مخالفان دولت ازجمله حسین دهباشی ادعا 

کرده اند؛ بلکه چیزی بین ۸۰ تا ۹۰ نفر است؛ شامل اعضای همراه، تشریفات، رسانه، حفاظت و گروه پرواز.

آمار شهدای لبنان به ۵۵8 تن رسید
وزارت بهداشت لبنان از افزایش شهدای حملات رژیم اشغالگر به ۵۵۸ نفر خبر داد که از این  تعداد، ۵۰ نفر کودک و 
۹۴ نفر زن هستند. ۱۸۳۵ نفر نیز زخمی شده اند و وزارت بهداشت لبنان از تدوین یک طرح اضطراری برای مواجهه با 

حملات رژیم اشغالگر خبر داده است.

مدیر نمایندگی سازمان اسناد و کتابخانه ملی قم:

چهار میلیارد برگه کاغذ از چرخه اداری قم خارج شد
مدیر نمایندگی سازمان اسناد و کتابخانه ملی قم با اشاره به پالایش دبیرخانه های راکد ۱۰ دستگاه 
مختلف این استان گفت: حدود چهارمیلیارد برگه کاغذ مازاد را از چرخه اداری خارج کرده ایم، و ۸۴ 

جعبه اسناد ارزشمند این دستگاه ها را نیز به آرشیو ملی ایران سپرده ایم.
حجت الاسلام عباس دانشی روز سه شنبه در جلسه شورای اداری قم در تالار کرامت استانداری 
همچنین اظهار داشت: اداره کل تبلیغات اسلامی، بیمه سلامت، سازمان قضایی نیروهای مسلح، 
تعزیرات حکومتی، تعاون روستایی، امور مالیاتی، آب و خاک، دیوان محاسبات، بیمه دانا و بیمه 
آتیه سازان حافظ از جمله این دستگاه ها بوده اند. وی با بیان این نکته که قم در زمینه واگذاری و اهدای 
کتاب به کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران، دومین استان کشور است گفت: سال گذشته نزدیک به 
۴۰ هزار جلد کتاب از ناشران استان به کتاب خانه ملی اهدا شد. دانشی با بیان اینکه ۳۷۶ جلد کتاب از 
شهرستان کاشان و سه هزار و ۹۶۱ نشریه نیز به نمایندگی از قم به کتابخانه ملی اهدا شد بیان داشت: 
۱۳۳ عدد نوار کاست از سخنرانی شخصیت های مختلف و ۲۵۹ عدد احکام و عکس نیز از دیگر موارد 
اهدایی به شمار می آید. وی ادامه داد: با توجه به خارج شدن این حجم از اسناد، ۲۵۶ قطعه فضا در 
این ادارات آزادسازی شد. وی همچنین اهدای ۲ مجموعه ارزشمند به نمایندگی از کتابخانه ملی قم را 
مورد اشاره قرار داد و گفت: این مجموعه ها شامل آثار به جامانده از شهید والامقام دوران مقدس شهید 
بیطرفان و آثار و دست نوشته های آیت الله محمد یزدی)ره( رئیس فقید جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
است. مدیر سازمان اسناد و کتابخانه ملی قم همچنین با اشاره به اینکه این استان به عنوان مرکز جهان 
تشیع و اسلام با هزاران شخصیت بزرگ سندساز و تاریخ ساز و منابع عظیم و تاثیرگذار همچنان فاقد 
اداره کل اسناد و کتاب خانه ملی است گفت: نمایندگی سازمان کتابخانه ملی قم پس از مدتی تعطیلی 
در دولت سیزدهم باردیگر راه اندازی شد، امیدواریم اداره کل اسناد و کتابخانه ملی در قم بیش از این 

معطل نماند و هر چه زودتر شاهد فعالیت آن باشیم.
 

معاون بازرسی و نظارت اداره کل صمت استان قم خبرداد:

کشف 4۱ میلیارد و ۷42 میلیون ریال کالای قاچاق 
معاون بازرسی و نظارت اداره کل صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: در مجموع ارزش ریالی 
کشفیات قاچاق در استان توسط بازرسان این اداره کل در ۶ ماه نخست سالجاری ۴۱ میلیارد و ۷۴۲ 

میلیون ریال بوده است. 
سیاوش فولادی وندا در گفت وگویی بیان کرد: بازرسان اداره کل صنعت، معدن و تجارت از ابتدای 
سالجاری تا پایان شهریورماه سال ۱۴۰۳، سه هزار و ۹۷۱ مورد بازرسی برای جلوگیری از تخلف عرضه، 
نگهداری و فروش کالای قاچاق در استان انجام دادند که از این تعداد بازرسی ۳۴ مورد آن منجر به 
تشکیل پرونده تخلف شد. وی با اشاره به این که تمامی پرونده های تشکیل شده برای رسیدگی به 
تعزیرات حکومتی استان معرفی گردید، افزود: در همین راستا بالغ بر ۲۵۵ هزار و ۴۵۸ کالای قاچاق 
کشف شد که بیشتر آن ها شامل دخانیات، مواد غذایی، لوازم خانگی، پوشاک، تلفن همراه، لوازم 

یدکی، محصولات آرایشی و بهداشتی، پوشاک، سوخت، تجهیزات ورزشی و نهاده دامی بود.
وی ادامه داد: همچنین بازرسان این اداره کل در مدت یاد شده بیش از یک هزار مورد تذکر و اخطار 
کتبی به واحدهای خرده فروش داده و ۲۰۰ گشت مشترک نیز با سایر دستگاه های نظارتی استان 
برگزار کردند. فولادی وندا گفت:  بیشتر گشت   های مشترک با دستگاه هایی از قبیل تعزیرات حکومتی، 
پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی، معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی، بسیج و اتحادیه 
های مرتبط بوده است. گفتنی است استان قم در زمینه تخلف یابی و تشکیل پرونده برای واحدهای 
صنفی متخلف بهترین عملکرد و رتبه نخست کشور را دارد.  به طور کلی میانگین مدت زمان رسیدگی 
به شکایات توسط بازرسان و کارشناسان اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان، کمتر از یک روز است.

 
مدیرکل هواشناسی استان قم خبرداد:

 باد شدید و گردوخاک قم درمی نوردد
مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه هفته جاری وزش باد شدید و 

گردوخاک این استان را درمی نوردد.
مهران حیدری با اشاره به صدور هشدار زرد هواشناسی، افزود: بر اساس تحلیل نقشه های پیش بینی 
و پیش یابی هواشناسی امروز سه شنبه، آسمان قم صاف و در برخی ساعات وزش باد و غبار محلی 
پیش بینی می شود. وی اضافه کرد: فردا چهارشنبه آسمان صاف خواهد بود و در برخی ساعات وزش 
باد به نسبت شدید رخ خواهد داد که موجب خیزش گردوخاک و کاهش کیفیت هوا خواهد شد؛ در این 
روز سرعت باد در مناطق مرتفع تر کمتر خواهد بود. وی ادامه داد: روز پنجشنبه آسمان صاف و در برخی 
ساعات وزش باد به نسبت شدید همراه با غبار محلی پیش بینی می شود؛ سرعت وزش باد در روزهای 
چهارشنبه و پنجشنبه ۳۵ تا ۵۰ کیلومتر بر ساعت خواهد بود. حیدری خاطرنشان کرد: روز جمعه نیز 
با افزایش سرعت وزش باد به ویژه در ساعات عصر خیزش گردوخاک رخ خواهد داد. به گفته وی، دمای 
هوا از روز چهارشنبه روند کاهشی خواهد داشت؛ افت دما در روز پنجشنبه محسوس خواهد بود. وی 

افزود: کمینه و بیشینه دمای استان قم در ۲۴ ساعت گذشته، ۱۷.۵ و ۳۹.۳ درجه سانتی گراد بود.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم :

شرکت های دانش بنیان برای حل 
معضل گردوغبار ورود کنند

کانون  تأثیرگذاری  حجم  گفت:  قم  استان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
گردوغبار در شرق استان بسیار بالاست و ما باید بیشتر از بخش خصوصی و 

مجموعه های دانش بنیان استفاده کنیم.
محسن اروجی در گفت وگویی با اشاره به اقدامات انجام شده برای رفع 
معضل گردوغبار قم گفت: ما نمی توانیم بگوییم که صرفا در یک دهه 
گذشته با معضل گردوغبار روبه رو بوده ایم، چراکه می توان گفت ما طی ۵۰ 

الی ۶۰ سال گذشته درگیر این مشکل بوده ایم.
وی افزود: یکی از دلایل این معضل زیست محیطی این است که در 
سال های خیلی دور برداشت بی رویه از چاه های قم و همچنین حفر چاه را 
ممنوع اعلام کرده بودند. این موضوع به دهه ۴۰ و ۵۰ شمسی برمی گردد. 

کمااینکه ما در دهه ۶۰ نیز درگیر این موضوع بوده ایم. 
مدیرکل مدیریت بحران استان قم بیان کرد: درحال حاضر ثبت، ضبط 
سنجش  برای  دستگاه هایی  است.  شده  بهتر  بسیار  ما  اطلاع رسانی  و 
تأثیر  بسیار تحت  را  این معضل  ما  به کارگیری کرده ایم. مرکز جمعیتی 
قرار می دهد. ما در سال گذشته باغ های زیادی در شهر قم داشتیم. این 
کاهش  بسیار  را  می افتد  اتفاق  که  گردوغبارهایی  گیاهی  پوشش های 

می دهند. 
وی عنوان کرد: در سال های گذشته حدود ۲۵ هزار هکتار از اراضی 
استان قم پوشش گیاهی کاشته شده است. ما در اوایل دهه ۸۰ از غرب 
قم نیز وزش بادهایی داشتیم که یقینا تحت تأثیر قرار می گرفتیم. اگر ما 
از سمت جاده جعفریه حرکت کنیم، مجاور کوه نمک تعداد زیادی عرصه 
پوشش گیاهی را مشاهده می کنیم. اروجی تصریح کرد: در شرق استان 
)حسین آبادمیش ( شن های روان داشتیم که روستا را کاملا تحت تأثیر قرار 
می داد. در این منطقه نیز بوته کاری انجام شد. حتی مالچ پاشی نیز در 
دهه ۹۰ اتفاق افتاد که بسیار موفق بود. مدیرکل مدیریت بحران استان 
انجام  بوته کاری  قم گفت: امسال حدود ۱۴۰۰ هکتار در شرق استان 
شد. این برنامه ها با همکاری مردم، آموزش و پرورش، بسیج، هلال احمر و 
حتی شرکت های خصوصی زیربط که مسئولیت های اجتماعی دارند اتفاق 
افتاد.  وی افزود: درحال حاضر با میزان وسعتی که در شرق استان داریم 
و گردوغباری که تحت تأثیر قرار می دهد، ما باید بیشتر از بخش خصوصی 
استفاده کنیم. حتی از شرکت های دانش بنیانی که در این زمینه فعالیت 
می کنند دعوت می کنیم نظرات خود را ارائه دهند.  اروجی اذعان کرد: 
شرکت های دانش بنیان حتما به منابع طبیعی و محیط زیست استان که 
مسئولیت اصلی این پدیده را عهده دار هستند مراجعه کرده و نظرات و 
پیشنهادات خود را ارائه دهند. مدیرکل مدیریت بحران استان قم بیان کرد: 
درحال حاضر با این وسعت گردوغبار تنها یک روش کارگشا نیست. ما برای 
۳۰ هزار هکتار منابع آبی بسیار  کمی داریم. سال گذشته در یک مقطعی 
منابع طبیعی استان با همکاری دانشگاه تهران از بادشکن های غیر زنده و 
پیشگیرانه از گردوغبار در شرق استان استفاده کردند. وی خاطرنشان کرد: 
ان شاءالله این اقدامات مؤثر در زمینه رفع مشکلات گردوغبار استان توسعه 

پیدا کند تا نتیجه مطلوبی را شاهد باشیم. 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

۵30 میلیارد ریال تجهیزات
 در مدارس توزیع شد

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: برای سال تحصیلی جدید 
۵۳۰ میلیارد ریال تجهیزات آموزشی خریداری و بین مدارس استان توزیع 

کرده ایم.
با بیان اینکه ۳۱۵ هزار دانش آموز در قم مشغول به  علیرضا رحیمی 
تحصیل هستند گفت: ۱۰ هزار نفر به دانش آموزان استان اضافه شده، 

افزایش جمعیت دانش آموزی ناشی از زاد و ولد است.
وی همچنین مهاجرت را دلیل دیگر افزایش تعداد دانش آموزان استان 
ذکر کرد و گفت: قم همچنان یکی از استان های مهاجرپذیر کشور می باشد.
وی در ادامه افزود: دانش آموزان استان در قالب یک هزار و ۶۳۳ مدرسه 
فعالیت می کنند، در سالجاری نسبت به سال قبل ۵۸ شیفت مدرسه 
به مدرسه های استان افزوده شده است. رحیمی اضافه کرد: از ابتدای 
سالجاری تاکنون، ۱۳ مدرسه نوساز به آموزش و پرورش استان تحویل داده 

شده، بیشتر این مدارس در مقیاس بزرگ احداث شده اند.
وی با بیان اینکه مدارس با مقیاس کوچک به ندرت در قم وجود دارد 
یادآور شد: در محدوده اطراف شهر قم به دلیل مهاجرت های صورت گرفته، 
به صورت جدی مشکل کمبود فضای آموزشی نداریم، ولی در سطح شهر با 

معضل کمبود فضاهای آموزشی مواجه هستیم.
 

مدیرکل ارتباطات و روابط عمومی شهرداری قم خبرداد:

گام پنجم افتتاح پروژه های شهری 
هم زمان با روز قم

مدیرکل ارتباطات و روابط عمومی شهرداری قم با بیان اینکه در روز قم گام 
پنجم افتتاح پروژه های شهری را خواهیم داشت، گفت: در این آیین ۳۴۶ 

پروژه با اعتباری بالغ بر ۸۰ هزار میلیارد ریال افتتاح خواهد شد.
مهدی کلانترزاده در نشست با بیان اینکه سال جاری در روز قم گام پنجم 
افتتاح پروژه های شهری را خواهیم داشت، اضافه کرد: در این آئین ۳۴۶ 

پروژه با اعتباری بالغ بر ۸۰ هزار میلیارد ریال افتتاح خواهد شد.
مدیرکل ارتباطات و روابط عمومی شهرداری قم با اشاره به اینکه ایام قم 
باید فرصتی برای دیدارهای مردمی باشد، ادامه داد: درهای اتاق مدیران 
شهرداری به ویژه مدیران مناطق بسته نبوده و این دیدارها تنها مربوط به 
روز قم نیست. کلانترزاده با بیان اینکه نهمین دوره طرح ارتباطی شهروند 
پرسشگر و مدیر پاسخ گو را خواهیم داشت، گفت: تور روایت پیشرفت برای 

گروه های سنی و شغلی مختلف برگزار می شود.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم:

خدمت رسانی به ۵4 مدرسه
 در سطح منطقه 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: با هدف بهبود زیرساخت ها و 
ایمنی خدمات رسانی به ۵۴ مدرسه در سطح منطقه انجام شد.

علیرضا اقبالیان ا اشاره به اقدامات منطقه در راستای بازگشایی مدارس 
با آغاز سال  اظهارکرد: شهرداری منطقه چهار همچون سنوات گذشته 
تحصیلی جدید خدمات گسترده ای را در حوزه های مختلف به۵۴ مدارس 
سطح منطقه خود ارائه کرده است. وی افزود: از جمله اقدامات انجام شده 
درمدارس سطح منطقه میتوان به لکه گیر آسفالت حیاط مدارس، نظافت 
و شستشو، رنگ آمیزی جداول ودیوار های مدارس،هرس درختان، کاشت 
گل و گیاه در پیرامون مدارس، جمع آوری خاک و نخاله، رنگ آمیزی نیمکت 
اشاره کرد. مدیر منطقه چهار شهرداری قم تصریح کرد: واحد ترافیک منطقه 
نیز به منظور ایمن سازی معابر منتهی به مدارس نسبت به بازبینی خطوط 
عابرپیاده و سرعت گیرهای مقابل مدارس، نصب و ترمیم علائم ترافیکی و 

هشداردهنده منتهی به مدارس و نصب تابلوهای ایمنی اقدام کرده است.

برداشت سنتی نمک رودخانه »کال شور« خراسان شمالی

استاندار قم:

باید خیران را به ساخت کتابخانه تشویق کنیم
استاندار قم با بیان این مطلب که موضوع کتابخانه ها در استان قم مظلوم واقع 

شده است گفت: خیران را باید به ساخت کتابخانه تشویق کنیم.
سید محمد آقامیری روز سه شنبه در جلسه شورای اداری قم در تالار کرامت 
شدت  به  آنها  مردم  که  است  روستاهایی   ، استان  این  در  افزود:   استانداری 

آسیب پذیرند و در حداقل امکانات زندگی می کنند.
وی اظهار داشت:  دستگاه های اجرایی که توان مالی دارند، مشکل حتی یک 

روستا را نیز به صورت کامل رفع کنند قدم مهمی برداشته اند.
وی همچنین با اشاره به فعالیت گروه های جهادی در راستای محرومیت زدایی 
گفت: دستگاه های اجرایی می توانند برخی فعالیت ها را در اختیار گروه های 

جهادی قرار دهند.
استاندار قم همچنین با بیان این نکته که مردم باید در جریان خدمات انجام 
شده از سوی دستگاه های اجرایی قرار بگیرند تصریح کرد: متاسفانه در این 

خصوص اطلاع رسانی دقیقی صورت نمی گیرد.
باید تبیین دوران دفاع مقدس بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد 

وی در بخش دیگری از سخنان خود اهمیت پیش بینی بودجه سال ۱۴۰۴ 
را مورد اشاره قرار داد و گفت: مهلت تعیین شده از سوی سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان برای این موضوع تا نیمه آبان ماه است، از این رو دستگاه های 

اجرایی باید به این مساله به صورت ویژه توجه کنند.
وی همچنین ضمن هشدار به دستگاه هایی که اعتبارات خود را تا پایان نیمه 
نخست سال جاری جذب نکرده اند اظهار داشت: عملکرد این دستگاه ها مدنظر 
قرار گرفته، و اعتبارات جدید آنها کاهش پیدا خواهد کرد. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود با گرامیداشت هشت سال مجاهدت رزمندگان اسلام گفت:  اگر 
دفاع مقدس به فراموشی سپرده شود، نسل جدید نمی تواند، قهرمان هایی که با 
دست خالی در برابر ارتش بعثی تا بنُ دندان مسلح، ایستادگی کردند و رشادت ها 
آفریدند را الگو قرار دهد لذا باید تبیین آن دوران بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
استاندار قم همچنین با اشاره به آغاز سال تحصیلی جدید و بازگشایی مدارس 
همه  است،  تربیتی  و  فرهنگی  مباحث  محور  پرورش  و  آموزش   شد:  یادآور 
دستگاه ها موظف هستند، این نهاد که بیشترین کارمند و کمترین اعتبار و بودجه 
و مشکل های زیادی دارد را کمک کنند. وی لزوم بهره گیری از ظرفیت آموزش  
و پرورش برای جهاد تبیین و فرهنگ سازی جهت فعالیت ها و ماموریت های 
دستگاه های مختلف را مورد توجه قرار داد و بیان داشت: این قبیل اقدام ها 
می تواند مسیر آینده دانش آموزان را مشخص کند. آقامیری در ادامه سخنانش با 
اشاره به موضوع جذب معلمان و دبیران در مدارس این استان از اداره کل آموزش 

و پرورش خواست این مساله را به صورت جدی پیگیری نمایند.
وی در بخش دیگری سخنان با بیان این مطلب که موضوع کتابخانه ها در استان 

قم مظلوم واقع شده است گفت: خیران را باید به ساخت کتابخانه تشویق کنیم.
وجود همه  با  می کند،  روشن  را  جدید  نسل  آینده  کتابخانه  داد:  ادامه  وی 
زحمت های نهاد کتابخانه های استان، ولی باز هم از نظر بودجه و امکانات نقص ها 

و کمبودهایی را شاهد هستیم.
قم با ۳۳۰ هزار مترمربع کمبود فضای ورزشی مواجه است 

آقامیری همچنین در ادامه یادآور شد: قم با ۳۳۰ هزار مترمربع کمبود فضای 
ورزشی مواجه است، دستگاه ها به موضوع ورزش کارکنان، توجه ویژه داشته 
باشند. استاندار قم همچنین توجه دستگاه های اجرایی استان به موضوع تکریم 
ارباب رجوع را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: مردم نعمت های الهی هستند، 
نباید به آنان بی توجهی کرد، اگر نمی توانیم مشکل مردم را حل کنیم، با احترام و 

لبخند بگوییم، قانون اجازه نمی دهد.
وی همچنین با تقدیر از دست اندرکاران پویش فرهنگی معنوی رهروان شهدا، و 
دستگاه های فعال در امر تکریم خانواده معظم شهیدان بیان کرد: زنده نگه داشتن 
شهدا کمتر از شهادت نیست، حقوق فرزندان شهیدان به صورت ویژه دیده شود.

وی اضافه کرد: دستگاه ها نسبت به جذب فرزندان شهیدان برابر قوانین، کمال 
همکاری و مساعدت را انجام دهند.

عملکرد فرماندهی نیروی انتظامی استان رضایت بخش است
استاندار قم همچنین عملکرد فرماندهی نیروی انتظامی استان را رضایت بخش 
توصیف کرد و افزود: نیروهای انتظامی همیشه در کنار مردم قرار داشته اند و برای 

ایجاد امنیت حتی از خودگذشتگی هم نموده اند.
وی در ادامه افزود: هر چقدر به نیروی انتظامی توجه بیشتری کنیم، امنیت مان 
افزایش پیدا می کند، دستگاه های اجرایی باید با تبلیغات و فضاسازی لازم، جامعه 
را از خدمات نیروی انتظامی آگاه کنند. وی همچنین تاکید کرد: ظرفیت های 
مدارس، شبکه های اجتماعی، صداوسیما، مساجد، حسینیه ها و تکیه ها در 
هفته نیروی انتظامی برای تکریم و تشکر از خدمات پلیس مورد استفاده قرار گیرد.
آقامیری در بخش پایانی سخنان با ذکر این مطلب که از عملکرد دستگاه های 
اجرایی استان طی یک سال گذشته رضایت دارم بیان کرد: مدیران دستگاه های 
اجرایی از جان مایه می گذارند، دستگاه هایی که نقطه نظر خاصی راجع آنها دارم، 

معدود و انگشت شمارند.

معاون توانبخشی اداره کل بهزیستی قم با اشاره به اینکه چهار هزار معلول 
کم شنوا و ناشنوا در این استان تحت حمایت بهزیستی هستند، گفت: از این 
تعداد، ۲ هزار و ۲۲۸۶ نفر آنان را آقایان و یک هزار و ۶۴۸  نفر را خانم ها تشکیل 

می دهند. 
محمدرضا رحیمی موحد ضمن تبریک هفته ناشنوایان با اعلام این که شعار 
هفته ناشنوایان امسال زبان دستها را بشنویم و درک کنیم خاطر نشان کرد : 
حدودا یک هزار نفر از ناشنوایان استان دانش آموز و ۱۸ نفر هم دانشجوی 
ناشنوا در استان داریم  . به گفته وی، معلولیت یا بیماری ناشنوایی ۵۰ تا ۶۰ 
درصد قابل پیشگیری است و از ابتدای سال تاکنون برنامه های پیمایشی در 

زمینه ناشنوایی و کم شنوایی در این استان انجام شده است.
رحیمی موحد به برگزاری برنامه هایی از جمله غربالگری نوزادان و مشاوره 
ژنتیک اشاره کرد که در قالب پیشگیری از ابتلا به اختلالات شنوایی در ۶ 
ماه نخست امسال در استان قم برگزار شده است. معاون توانبخشی اداره کل 
بهزیستی استان قم با اشاره به اینکه برنامه غربالگری کم شنوایی در نوزادان 

و شیرخواران مشتمل بر سه بخش غربال، تشخیص و مداخله درمانی است، 
افزود: آزمون OAE یکی از مهمترین آزمایش های غربالگری شنوایی نوزادان در 
بدو تولد است که در زایشگاه توسط کارشناس بهزیستی برای همه نوزادان انجام 
می شود که طبق آمار در سال ۱۴۰۲  بهزیستی موفق به غربالگری شنوایی 
۱۸۱۰۰ نوزاد و ۱۶۰۰۰ کودک ۳ تا ۶ سال شد و در شش ماهه اول امسال 
هم ۸۲۰۰ نوزاد و ۸۵۰۰ کودک ۳ تا ۶ سال غربالگری شنوایی شدند.  رحیمی 
موحد در مورد تنوع خدمات ارائه شده به ناشنوایان گفت " در طی سال ۱۴۰۲ و 
شش ماهه اول ۱۴۰۳ حدود ۱۰۰ مورد تسهیلات اشتغال به ناشنوایان پرداخت 
شده است ، در همین بازه زمانی ۱۳۲ مورد سمعک و بیش از ۳۴۲ مورد باطری 
سمعک تحویل ناشنوایان شده است ، ۲۱۷ مورد سبد کالا و ۱۶ مورد معرفی 
نامه جهت استفاده از تخفیفات اخذ انشعابات ارائه شده است و ۶۷ مورد هم 
کمک هزینه کاشت حلزون به کودکان ناشنوا تعلق گرفته است .  لازم به ذکر 
است جهت گرامیداشت هفته ناشنوایان برنامه های متعددی توسط بهزیستی و 

تشکلهای غیردولتی فعال در حوزه ناشنوایان برگزار خواهد شد.

معاون توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم:

چهارهزار ناشنوا و کم شنوا در قم تحت حمایت بهزیستی هستند 

عکاس :وحید خادمی

شهردار قم گفت: در اجرای پروژه های حساس 
اطراف حرم مطهر از جمله پروژه بسط شرقی حرم 
مطهر، باید رهنمودهای بزرگان و نخبگان شهر قم 

مورد توجه قرار گیرد.
بررسی  جلسه  در  سقائیان نژاد  سیدمرتضی 
وضعیت پروژه بسط شرقی حرم مطهر که با حضور 
سرمایه گذار پروژه و مسئولان شهری برگزار شد، 
مطهر  حرم  اطراف  پروژه های  اجرای  در  گفت: 
نظر  دقت  باید  گوناگون  حساسیت های  به دلیل 
قطب های  قم  شهر  افزود:  وی  داشت.  بیشتری 
آستان  تولیت  جمعه،  ائمه  همچون  ارزشمندی 
مقدس حضرت معصومه )س( و دیگر بزرگان دارد 
که در اجرای پروژه های حساس اطراف حرم مطهر 
باید نظرات این بزرگان گردآوری شده و مورد توجه 

قرار گیرد.
 شهردار قم خاطرنشان کرد: در پروژه های شهری 
و  تاسیساتی  و  ملکی  معارض های  به دلیل وجود 
شرایط اقتصادی کشور نقاط مجهول بسیاری وجود 

دارد، اما در پروژه های که در نزدیکی حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( و محل تردد بزرگان شهر و 
کشور واقع است، باید سهم اینگونه مجهولات را 
کاهش داد و به حساسیت و اهمیت پروژه توجه 
فراوان داشت. سقائیان نژاد با اشاره به اینکه به دلیل 
اهمیت این پروژه نگرانی های مختلفی در نهادها 
وجود  قم  شهر  اسلامی  شورای  جمله  از  افراد  و 
دارد، تصریح کرد: پروژه به دلیل مسائل حقوقی و 
اقتصادی که سرمایه گذار در آن مقصر نبوده است، 
قدری معطل شده و موضوعی است که باید تبیین 
سرمایه گذار  از  ما  انتظار  دیگر  سوی  از  اما  شود، 

جبران این زمان از دست رفته است.
وی ادامه داد: در پروژه هایی که با زندگی و تردد 
مسائل  جز  به  هستند،  ارتباط  در  مردم  روزمره 
اقتصادی و فنی، مسائل اجتماعی و تعاملات بسیار 
با اهمیت است و نمی توان بدون مدنظر قرار دادن 
این ملزومات کار را به خوبی پیش برد. شهردار قم 
تاکید کرد: شهرداری قم با تمام توان برای تسهیل 

امور اجرایی و اقتصادی در کنار سرمایه گذار است، 
اما از او انتظارات زیادی دارد.

سقائیان نژاد از عوامل اجرایی پروژه بسط شرقی 
شیفت های  در  را  پروژه  این  خواست  مطهر  حرم 
غیرمتعارف نیز فعال کنند و هر چه با قدرت تر امور 

عمرانی را پیش ببرند. 
و  پروژه  اجرایی  محدودیت های  به  اشاره  با  وی 
نبود دسترسی های مورد نیاز برای اقدامات عمرانی 
گفت: فرهنگ دفاع مقدس به ما آموخته است که 
با اخلاص و پشتکار در محدودیت ها می توان امور 
اینکه مردم و  با اشاره به  را پیش برد. شهردار قم 
نخبگان شهر اگر جدیت در اجرای پروژه را لمس 
کنند در فرایند آن صبوری بیشتری خواهند داشت، 
علی)ع(  امام  بزرگ  میدان  پروژه  در  کرد:  تاکید 
اصفهان، مسیر تردد مردم به شدت محدود شده 
بود، اما شهروندان به چشم می دیدند که پروژه با 
جدیت در حال پیشروی است و همکاری بسیار 

خوبی داشتند.

شهردار قم تاکید کرد:

لزوم دقت و تسریع در اجرای پروژه بسط شرقی حرم مطهر


